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کاهش روزنامه صبح ایران چهارم  گام  تشریح  با  اتمی  انرژی  سازمان  سخنگوی 
تعهدات برجامی گفت: این گام، گام آخر نیست و گام های دیگر هم 
می تواند روی دهد. بهروز کمالوندی سخنگوی سازمان انرژی اتمی 
در نشست خبری گام چهارم کاهش تعهدات برجامی افزود: اجازه 
دهید کمی هم خوشبینانه به قضیه نگاه کنیم شاید طرف مقابل 
به خودش بیاید، اما حتما گام های مختلف وجود دارد که مسئولان 
جمهوری اسلامی ایران آن را اعلام کرده اند. سخنگوی سازمان 
اتمی گفت: در حوزه فنی گام های دیگری هم داریم، ولی  انرژی 

گام ها فقط محدود به مسائل فنی نیست و می تواند در موضوعات

وزیر اقتصاد اظهار داشت: در حوزه اشتغال تابستان امسال نسبت به 
سال گذشته ۸۴۰ هزار شغل ثابت ایجاد شد. همچنین سرمایه گذاری 
خارجی نیز ۲۰ درصد رشد داشته است. فرهاد دژپسند در همایش 
آموزش سومین دوره تسهیل گران اقتصادی و اجتماعی بنیاد برکت 
ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( اظهار داشت: یکی از بحث هایی 
با آن مواجه هستیم، شرایط اقتصادی ایران است. برخی  که امروز 
متغیرها وجود دارد و بیکاری و تورم از جمله متغیرهایی است که باعث 
شده گروه های رقیب به آن توجه کنند. وزیر امور اقتصادی و دارایی با 

اشاره به اینکه توانمندسازی باید سرلوحه کارها قرار گیرد، افزود: باید

سخنگوی سازمان انرژی اتمی:

گام چهارم، کاهش تعهدات برجامی گام آخر نیست  
وزیر اقتصاد :

شرایط اقتصادی کشور رو به بهبود است
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حرفی درباره تعیین قائم مقام برای رهبری نزدم

مسعود پزشکیان: باید ستاد جنگ 
داشته باشیم

مدیر سامانه ثبت دارایی مسئولان:

امضای مدیران بدون اظهار دارایی فاقد اعتبار خواهد بود

وزیر کار اعلام کرد

معضل بیکاری نیازمند برنامه های ضربتی

» ایمان « از لیست های انتخاباتی قم گزارش می دهد

سناریوهای انتخاباتی قم
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باید طرح جامع  توسعه 
با افق 20 ساله برای قم 
تدوین شود

فرماندارقم در گفت وگوی  اختصاصی با »ایمان«:

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: در سال گذشته و جاری ۲۳ پروژه کلان در شهر قم 
توسط شهرداری اجرایی شده که با پروژه های جزئی که اجرایی شده است به ۵۰۰ پروژه در 
سطح شهر رسیده است. علیرضا قاری قرآن اظهار کرد: در سال ۹۷ و ۹۸ بالغ بر ۲۳ پروژه کلان 
در شهر اجرایی شده که با پروژه های متوسط و کوچک منطقه ای سطح شهر، بیش از ۵۰۰ 
پروژه احداث شده است. وی بیان کرد: پروژه های بزرگ شهری سهم ۷۰ درصدی از بودجه 
عمرانی شهرداری را به خود اختصاص می دهد. معاون شهردار قم با اشاره به اهمیت ایمنی در 
اتوبان امام علی)ع(،یکی از پروژه های شهرداری را اجرای نیوجرسی وسط کمربندی امام علی 
عنوان کرد و گفت: ۶ کیلومتر از پروژه تکمیل شده و مابقی آن نیز تا پایان سال اجرایی می شود.
وی گفت: نیوجرسی های آماده وجود ندارد و به همین خاطر زمان بر است و به مرور با تولید 

نیوجرسی نصب انجام خواهد شد. قاری قرآن با بیان اینکه پروژه ورودی جعفریه به مرور در 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم خبرداد

اجرای 500 پروژه شهری طی دو سال 
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 وزیر علوم، تحقیقات وفناوری، با بیان اینکه رویکرد دانشگاه ها رفع چالش های صنعت است 
گفت: دانشگاه ها سرمایه های عظیم کشور هستند که وظیفه آنها کمک به رفع مشکلات و حل 
مسائل پیش روی بخش صنعت و تولید تعریف شده است.  منصور غلامی روز شنبه در حاشیه 
افتتاح چند طرح در دانشگاه قم درگفت وگو  با خبرنگاران، افزود: درشرایط تحریم کنونی 
که با تحریم تجهیزات صنعتی و فناوری های روز دنیا مواجه هستیم، استفاده از ظرفیت های 
دانشگاهی برای حل این محدودیت ها بسیار ضروری است. وی با بابیان اینکه رویکرد جدی 
وزارت علوم در ند سال گذشته ارتباط موثر دانشگاهها و صنعت بوده است، اظهار داشت: 
دانشگاههای کشور به صورت مستمر مسائل و مشکلات بخش تولید و صنعت را در دستور 
کار قرار داده و موفق به حل آنها شده اند. غلامی با تاکید بر استفاده از ظرفیت های علمی 
دانشمندان کشور به منظور حل چالش های صنعت اظهار داشت: وزارت علوم به منظور ارتقای

وزیر علوم ، تحقیقات و فناوری درقم : 

رویکرد دانشگاه ها رفع چالش های صنعت است
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همه فعالیت ها درقم برای زمینه سازی ظهور باشد 

دلیل رد مصوبه احداث تقاطع کیوانفر فنی است

وجود قومیت های مختلف درقم فرصت است نه تهدید

نباید به اختلافات قومی در قم دامن زده شود

شورای شهر مسئول مستقیم  توسعه شهر است

اجازه  نمی دهیم در انتخابات  قانون شکنی شود

بسته پیشنهادی  توسعه گردشگری قم تدوین شود

عکس / ایمان: آرش کیان فر

شهر قم از ابتدای انقلاب تاکنون کانون توجهات مختلف به خصوص در عرصه سیاست و قدرت بوده و انتخابات به خصوص 
در حوزه مجلس در این شهر از اهمیت بسزایی برخوردار بوده است. پس از اتفاقاتی که میان طیف علی لاریجانی، اصولگریان 

و جبهه پایداری افتاد گویا قرار است که این بار شاهد رویارویی دو لیست با محوریت لاریجانی و اصولگرایان در قم باشیم

ضرورت  درباره ی  خود  دیدگاه  مجلس  رییس  نایب 
تشکیل ستاد جنگ در پایتخت و مراکز استان ها را تشریح 
کرد. او معتقد است که این ستاد مانند زمان جنگ عراق 

با دستور رهبری می تواند تشکیل شود تا خسارت های 
ناشی از تحریم ها را کاهش دهد. مسعود پزشکیان درباره  
آنچه به عنوان پیشنهاد ایجاد »قائم مقام اجرایی رهبری« 

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

نهایی شدن لیست اصولگرایان ؛بلاتکلیفی اصلاح طلبان
غرویان :آمدن نیامدن لاریجانی هنوز معلوم نیست
احتمال ارائه دو لیست از سوی اصولگرایان در قم 

8

سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم

 در نظر دارد  یک باب سالن در محوطه سازمان جهت امور فرهنگی ، خدمات و 
تشریفات متوفی را با مشخصات و مقررات به شرح ذیل از طریق برگزاری مزایده عمومی 

به اشخاص واجد شرایط بصورت استیجاری واگذار نماید: 
شرح مختصر:

یک  باب سالن  به مساحت 1۴۵ متر مربع با امکانات برق – آب - گاز ، دارای سه درب 
ورودی ، نمای کف سنگ ، واقع در محوطه سازمان بهشت معصومه جنب واحد پذیرش 
با مبلغ پایه کارشناس رسمی  برای اجاره ماهیانه به مبلغ ۵۲/۰۰۰/۰۰۰ ریال می باشد:

شرایط:
سپرده شرکت در مزایده برای سالن به مبلغ ۶۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال می باشد. 

 سازمان آرامستانها مکلف می باشد در صورتی که برنده مناقصه حاضر به انعقاد قرارداد 
نشود سپرده شرکت در مزایده مشارالیه ضبط می نماید و همچنین نفر دوم هم اگر 
برای انجام عقد قرارداد به او مراجعه گردد و از انجام معامله امتناع نماید سپرده شرکت 

در مزایده ضبط خواهد شد. 
سازمان آرامستانها در رد وقبول پیشنهادات مختار بوده و هزینه آگهی و کارشناسی 

رسمی سالن برعهده برنده مزایده می باشد.
متقاضیان می توانند جهت دریافت اسناد مزایده و روئیت سالن پس از نشر آگهی 

نوبت دوم به مدت 1۰ روز اقدام نمایند.
تذکر مهم: بر اساس آیین نامه معاملات شهرداری ها ، مدت ده روز در بند فوق شامل 

هم اخذ و هم تحویل اسناد می باشد.
 مبلغ پیشنهادی از حیث مبلغ ) مشخص، معین، بدون قید و ابهام ( بوده ودر پاکت 

لاک ومهر شده تسلیم گردد.
برنده مزایده در زمان عقد قرارداد ملزم به ارائه برگ سوء پیشینه وعدم اعتیاد می 

باشد.
سازمان آرامستانها اختیار دارد بعد از بازگشائی پیشنهادات و پس ازبررسی ، برنده 

مزایده را از یک روز تا هفت روز کاری اعلام نماید.
محل توزیع اسناد: جاده قدیم قم –تهران کیلومتر۴ سازمان بهشت معصومه ساختمان 

اداری واحد امور پیمانها وقراردادها- تلفن 1۵۳۰
محل تحویل پاکتهای پیشنهادی: قم ،بلوار امام موسی صدر ، ساختمان شهرداری 

مرکز، طبقه ۴ معاونت خدمات شهری واموراجتماعی ، واحد حراست.

   سازمان آرامستانها شهرداری قم
 آگهي مزایده سالن   ) نوبت اول(

روابط عمومی سازمان آرامستانها
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آیت الله سجادی: 

تکلیف FATF  با استفسار از رهبر معظم انقلاب 
روشن شود
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اخبار

ایران عصر »پَسا«
 ایران عصر »پَسا« شروع شده است. سیاست و حکومت 
در جامعه ایران امروز بدون توجه به عصر »پَسا« به درستی 
درک نخواهد شد. حکومت، جناح ها و فعالان سیاسی هم 

بدون توجه به مجموعه »پسا«ها راه به خطا خواهند رفت.
آن چه درباره »پسا«ها در این جا می نویسم، فرضیاتی است که جای بحث دارند، اما 

تصور نمی کنم بدون شناخت و تدقیق آنها بتوان راهی به سوی آینده بهتر گشود. 
ایدئولوژیک  بسیج  و  انقلاب، جنگ  میراث  که  اعتمادی  فراوانی  پسااعتماد.  اول، 
بودن پایان یافته است. هر کنش سیاسی – از انتخابات تا مالیات ستانی و اطلاع رسانی 
به دیوار بی اعتمادی می خورد. جمهوری اسلامی ایران باید راه های مؤثر برای ارتقای 
اعتماد بیابد.  دوم، پسانفت. هزینه های حکومت و دولت بالا رفته، جمعیت افزوده شده، 
ناکارآمدی بسیار است و تحریم ها فزاینده هستند. سهم نفت در درآمدهای کشور رو به 
کاهش است و ظاهراً جز تأمین منابع مالی اندک، تأمین یارانه های غیرنقدی حامل های 
انرژی و افزودن بر فساد ناشی از نفت فروشی غیرشفاف در شرایط تحریم، کارکردی ندارد. 
سوم، پسامحیط  زیست. شدت تخریب محیط  زیستی و ناکارآمدی در بهره برداری از 
منابع آب، خاک، جنگل، مرتع، هوا و تنوع زیستی، محیط  زیست سرزمین پهناور ایران را 
چنان شکننده ساخته است که دیگر نمی توان با اتکای به آن بدون ارتقای بهره وری و تحول 
در نظام حکمرانی محیط  زیستی، به پایداری آن امید داشت. چهارم، پسابوروکراسی. 
نظام  اداری که زمانی ابزار قدرت دولت برای مدرنیزه کردن جامعه ایرانی بود و کار دولت 
را پیش می برد، چنان در چنبره تعارض منافع، فساد، بی تخصصی، مداخله سیاسی در 
امر کارشناسی و ناکارآمدی گرفتار آمده است که هزینه اش بر فایده اش بسیار می چربد. 
جمهوری اسلامی ایران باید راهکاری برای تحول و کارآمدسازی اداری بیابد.  پنجم، 
پساانتخابات. مردمی که از مشارکت های متوالی در انتخابات بهره ای رضایت بخش 
نبرده اند، انگیزه مشارکت را از دست داده اند. این بخشی از پسااعتماد است. بدون یافتن 
راهی برای اثربخش ساختن انتخابات در مسیر اراده و رضایت مردم، انتخابات بی کارکرد 
و کم رونق می شود.  ششم، پسامذاکره. موازنه قدرت در درون حاکمیت به گونه ای است 
که مخالفان مذاکره با آمریکا به شدت دست بالا را دارند و هیچ چشم اندازی برای شروع 
چنین مذاکراتی )صرف نظر از خوب و بد، یا فایده و ضرر آن( وجود ندارد. هر جناح و 
اندیشه ای، باید در چارچوب فرض عدم امکان مذاکره تا حداقل آینده میان مدت، به 
اصلاح وضع موجود بیندیشد.  هفتم، پساجهل. جامعه ای که به اینترنت، شبکه های 
اجتماعی و راه های کسب اطلاعات از دنیای اطراف دسترسی تقریباً نامحدود – اگرچه با 
دردسر – دارد، اسیر بسیاری جهل های مقوّم وضع گذشته – از جمله پی آمدهای انحصار 
رسانه ای – نمی شود.  هشتم، پسامردانه. زنان جامعه ایران مطالبه گر و فعال شده اند. این 
حرکتی تاریخی و ناگزیر است. قدرت سیاسی دیگر نمی تواند پنجاه درصد جامعه ایرانی 
را نادیده بگیرد.  نهم، پسانمایش. شکستن انحصار اطلاعات و فرارسیدن پسااعتماد، 
نمایش توسعه و کارآمدی را ناممکن کرده است. جامعه می خواهد هر دست آوردی را 
نه در نمایش، بلکه در تحول پایدار سفره کیفیت زندگی افرادش مشاهده کند.  دهم، 
پساشنیدن. جامعه دیگر حوصله شنیدن ندارد، مطالبه گر گفت وگوست برای آن که 
شنیده شود، و اقلیتی از این مرحله نیز گذشته اند، به انفعال یا ویرانگری رسیده اند.  ایران 
عصر »پسا«ها تعریف مسأله ها و راه حل های متفاوتی می جوید. ما ناگزیر از اندیشیدن به 
این وضعیت هستیم و گمان می کنم یک راه کمک به بهبود، اندیشیدن به فهرستی از 
»پسا«ها، تدقیق شان و در نهایت برکشیدن مهم ترین ها و بنیاد نهادن راهکارها بر مبنای 
درمان علل بروز آنهاست.  اگر فکر می کنید قالب »پسا« برای بحث درباره ایران امروز 

مناسب است، به این گفت وگو بپیوندید.
عضو هیئت علمی دانشگاه شهید بهشتی

ضرورت وحدت
 و تفاهم در جامعه

و  نخبگان  میان  در  پایدار  وحدتی  به  می توان  چگونه 
جامعه دست یافت؟ 

خوشبختانه میل به یافتن و رفتن در مسیر وحدت و تفاهم در جامعه، به خصوص 
نزد نخبگان، بیش از پیش دیده می شود. اما مساله این است که اگر گرایش به وحدت 
متناسب با الزامات و واقعیت های اجتناب ناپذیر جامعه سالم نباشد به نتیجه پایدار و 

دلخواه نخواهد رسید. در اینجا دو مساله مهم وجود دارد:
مساله اول: اینکه برداشت نگارنده این است که در بحث وحدت ما با دو معضل مواجه 
هستیم، به این معنا که یا نگاه به وحدت از بالا به پایان و اجبارگرایانه است و یا اینکه 
اعتقاد بر این است وحدتی مطلوب تلقی می شود که هیچ اختلاف نظر و سلیقه ای 
در میان نباشد. در حالی که هر دو نگاه مذموم است. در واقع اعتقاد به وحدت با تکیه 
بر قدرت معنایی جز غالب کردن این پدیده سیاسی - اجتماعی ندارد که با اساس 
وحدت در تعارض است. بنابراین باید درک فلسفی و جامعه شناختی خود را نسبت به 
این پدیده تعمیق بخشیم تا از حوزه شناخت موثر و کارآمد وحدت محروم نمانیم. آنچه 
اکنون مشاهده می شود روزمرگی سیاسی و بی توجهی به ابعاد ظریف و عمیق فلسفی و 

جامعه شناختی است که بر درک سطحی، قشری و تنک تکیه دارد.
در حالی که اگر فلسفی تر، جامعه شناختی تر و حتی دینی تر به این مقوله بنگریم 
در می یابیم که وحدت بدون تکثر امکانپذیر نیست، همانطور که تکثر بدون وحدت 
کارآمدی ندارد و متاسفانه جامعه ما در پی افراط و تفریط هنوز نتوانسته به نقطه اعتدال 
برسد. البته طبیعی است که عوامل زایش افراط و تفریط را باید در هر مقطع با بسترها 
و زمینه های خودش بررسی کرد. اکنون اگر از تکثر سیاسی درون گفتمانی استقبال 
نشود در مقابل، امواج تکثر برون گفتمانی ظهور خواهد یافت. در این مقوله خوب است 
به دیدگاه های حکیمان اسلامی بنگریم و ببینیم که آنها چه نگاهی به جامعه مطلوب 
داشته و دارند. تدبر در سیره عملی بزرگان دین در امر حکومت داری و آموزه های قرآنی 
نشان می دهد که جامعه ساکت، صامت، بدون اختلاف عقیده و سلیقه مورد نظر نیست. 
بنابراین آن دیدگاه ها و این مشکلات در جامعه  نشان می دهد که ریشه اصلی مساله به 
مباحث تئوریک و نظری برمی گردد که حاصل آن، گاه سیاست گذاری های ناموجه و 
برنامه ریزی های نامناسب است. مساله دوم: هم این است که شرط قرار گرفتن در مسیر 
وحدت مطلوب، عبرت گرفتن از اشتباهات گذشته است. برخلاف انتظار علایمی دال 
بر این وجود دارد که نشان دهنده عدم عبرت گیری از وقایع گذشته است. عدم پرهیز از 
برخوردهای هیجانی و احساسی از جمله این نشانه هاست. در مقابل رفتارهای هیجانی، 
باید رخدادها را به عنوان یک مساله، ریشه یابی و ابعاد داخلی و خارجی آن را تحلیل کنیم 
به گونه ای که مبادی ورودی خطاها و اشتباهات سد شود. نه اینکه به دلیل برخی توهم ها 
و ذهنیت های غلط، تهدیدی بر تهدیدهای موجود بیفزاییم. بهتر این است که نباید از 
ریشه یابی مسائل تلخ غفلت و صرفا به متهم کردن یکدیگر بسنده کنیم واگر قرار است 
فضا عوض شود راهی جز عبرت گیری از گذشته نیست و آنچه باید اکنون در دستور کار 
قرار گیرد شناخت مسیر درست حصول وحدت و تفاهم است زیرا جامعه ای که نیاموزد از 
خطاهای خود درس عبرت بگیرد، قطعا نمی تواند کمال خواهی را برای خود رقم بزند و 
تاکید من بر این مقوله نیز به دلیل اهمیت ویژه آن در ترسیم فضای آتی و پیش روست که 

امید است مورد توجه و هر گونه تلاش ها و کوشش ها در این زمینه برمدار آن قرار گیرد.
* جامعه شناس 

سخنگوی ستاد انتخابات کشور: 

هیچ سازمان یا دستگاهی مجاز به دخالت در 
انتخابات نیست 

 سخنگوی ستاد انتخابات کشور  گفت :وزارت کشور مأمور اجرای قانون انتخابات و 
مسئول حسن جریان انتخابات است. بر اساس همین قانون به جز شورای نگهبان، دیگر 
سازمان ها و دستگاه ها حق ندارند در امر انتخابات دخالتی داشته باشند.  سیداسماعیل 
از همایش های  پایان هشتمین دوره  انتخابات وزارت کشور در  موسوی مدیرکل دفتر 
آموزشی مجریان و دست اندرکاران انتخابات با اشاره به ضرورت رعایت قانون و پایبندی 
به آن، اظهار داشت: وزارت کشور مأمور اجرای قانون انتخابات و مسئول حسن جریان 
انتخابات است. بر اساس ماده ۲۵ همین قانون به جز شورای نگهبان، دیگر سازمان ها 
و دستگاه ها حق ندارند در امر انتخابات دخالتی داشته باشند. سخنگوی ستاد انتخابات 
کشور افزود: وزارت کشور از حقوق انتخاب کنندگان و انتخاب شوندگان دفاع می کند و در 
این راه از هیچ کوششی دریغ نخواهد داشت. موسوی با اشاره به لزوم دقت در موضع گیری 
ها پیرامون انتخابات گفت :دشمنان ما همواره در پی ایجاد شبهه در خصوص انتخابات 
هستند و می خواهند القاء کنند که انتخابات مهندسی می شود اما ما باید مراقبت کنیم تا 
اسیر نقشه دشمنان نشده و از دامن زدن به این شبهات و تکرار شیطنت آنان پرهیز کنیم. 
وی ادامه داد: وزیر محترم کشور در تمام نشست ها و دیدارها با دست اندرکاران انتخابات 
بر بی طرفی و قانونمداری مجریان انتخابات تأکید می نمایند؛ بنابر این تأکیدات ایشان به 

عنوان راهبرد اصلی، سرلوحه کار ماست و از آن عدول نخواهیم کرد.
  

در دیدار اعضای هیات مدیره شرکت مخابرات؛

لاریجانی: تغییر تعرفه های مخابراتی صلاح نیست
نبرد  به دلیل  اکنون شرایط کشور  این که  بیان  با   رئیس مجلس شورای اسلامی 
اقتصادی، خاص و متفاوت است، گفت: تغییر تعرفه ها را به مسئولان کشور توصیه 

نمی کنم و افزایش تعرفه ها صلاح نیست. 
علی لاریجانی روز شنبه در دیدار اعضای هیات مدیره شرکت مخابرات با بیان اینکه 
بهتر است در شرایط فعلی اقتصادی کشور تغییر و افزایش تعرفه ها اعم از مالیات و 
عوارضی که به خدمات تعلق می گیرد، آرام تر صورت گیرد، افزود: شرایط کشور به دلیل 
اعمال تحریم ها متفاوت است لذا به مسئولان تغییر تعرفه ها را توصیه نمی کنم و افزایش 

تعرفه ها صلاح نیست.

محمد فاضلی*

عماد افروغ*

محمد جوادظریف:

 ترتیبات تکمیلی درون منطقه ای اکو باید 
عملیاتی شود

وزیر امور خارجه با بیان اینکه تـرتیبات تـجاری اکو اهمیت ویژه ای بـرای جـمھوری 
اسـلامی ایران دارنـد، گفت: "اکوتـا" و دیگر تـرتیبات تکمیلی درون مـنطقه ای باید 
عملیاتی شـونـد تـا تـجار بـتوانـند در تـوسـعه هـمه جـانـبه و پیشرفـت مـنطقه و مـلت هـای 
مـنطقه مشارکت کامل داشته باشند.  »محمدجواد ظریف« روز شنبه در بیست و چهارمین 
نشست شورای وزیران اکو در آنتالیا با بیان این که ظـرفیت های اکو بـرای همگرایی و 
انـسجام اقـتصادی در مـنطقه مـا هـمچنان دسـت نـخورده بـاقی مـانـده اسـت، گفت: 
اولـویت اصلی دسـتور کار مـا باید تـحقق »اجـتماع اکو« هـمراه بـا تـرویج صـلح و ثـبات 
و بھـروزی بیشتر مـردمـان مـنطقه و ارزش هـای غنی مشـترک بـاشـد.   ظریف گفت: 
ســازمــان همکاری اقــتصادی بــا بــرخــورداری از جــمعیتی نیم میلیارد نــفری، 
مــوقعیت جـفرافیایی فـوق الـعاده، مـنابـع سـرشـار انـرژی و مـعدنی، مـنابـع انـسانی 
پیشرفـته،  بـازار تـجاری بـزرگ و قـرابـت هـای فـرهنگی و تـاریخی تـمامی مـولـفه هـای 
مـوردنیاز بـرای موفقیت در همکاری چندجانبه میان ملت ها را دارا می باشد. وزیر امور 
خارجه اولـین و مـھمتریـن چـالـش مسـتمر اکو را نـبود الـگوی مـناسـب بـرای هـمکاری 
اقـتصادی و در واقـع سـرمـشق تـوسـعه اقـتصادی  عنوان کرد و گفت: در ایـن راسـتا 
باید سـاخـتار هـمکاری بـرای رسیدن بدین هدف مجددا سازماندهی شود. وی با بیان 
این که سـند چـشم انـداز اکو ۲۰۲۵ آخـرین تـلاش مـا بـرای ارتـقای تـعامـل مـنطقه ای 
در زمینه های مـختلف مـورد عـلاقـه طـرفین شـامـل تـرانـزیت و حـمل و نـقل، انـرژی، 
تـجارت و گـردشـگری اسـت،  افزود: باید اجـرای مـوثـر چـشم انـداز ۲۰۲۵ را از طـریق 
مکانیسم هـا و طـراحی هـای پیش بینی شـده شـتاب  دهیم ضمن اینکه شـورای وزیران 
باید از وزرای بـخش هـای ذیربـط و نیز دبیرخـانـه اکو بـه مـنظور تـبدیل این سـند بـه گـامی 
مـھم در راسـتای تـحقق اهداف و مقاصد سازمان حمایت کنند. وزیر امور خارجه با بیان 
اینکه تـاسیس کریدور و فـعالیت هـای مـدیریتی مـرتـبط بـا آن اولـویت سـازمـانی بـخش 
حـمل و نـقل اسـت، گفت:  مـا در ایران سـرمـایه گـذاری عظیمی بـرای ایجاد حـلقه 
هـای گمشـده انـجام داده ایم. بـا این حـال طـرح هـای اسـاسی هـمچون تـوافـقنامـه 
چـارچـوب حـمل و نـقل و تـرانـزیت) TTFA( همچنان در انتظار اجرا توسط کشورهای 
عضو است.  ظریف تاکید کرد: بـه مـنظور افـزایش میزان تـجارت کل میان کشورهـای 
عـضو اکو که بسیار پـایین تـر از انـتظاراتـمان اسـت، بـه رویه هـای دوجـانـبه و چـندجـانـبه 
بـه مـنظور تسھیل و هـمسان سـازی تـجارت مـنطقه ای نیاز داریم تـا  بـتوانیم مـناسـبات 
تـجاری مـان را سـریعتر، ارزان تـر و قـابـل پیش بینی تـر کنیم. وی افزود:در این راستا 
انـجام تـراکنش هـای مـالی بـا ارزهـای ملی، تـھاتـر، کاهـش هـزینه هـا و از بین بـردن 
تـاخیرهـا و تسـریع تـرخیص گـمرکی تـنھا بـرخی از رویکرد هایی است که باید تقویت 
شوند. وزیر امور خارجه با بیان این که اکنون زمـان آن فـرا رسیده اســت نیروی مــوردنیاز 
بــرای اصــلاحــات را بــازتــولید کنیم و بــر نــتایج امیدوارکننده اصلاحات توافق داشته 
باشیم، اظهار داشت: در زمـانی که چـندجـانـبه گـرایی بـه طـور مـرتـب مـورد صـدمـه قـرار 
می گیرد، سـازمـان همکاری اقـتصادی بـا دهه هـا تجـربـه، بیش از پیش، اولین و بھـترین 
انـتخاب بـرای ارتـقای مـناسـبات اقـتصادی میان کشور هـای عـضو اسـت.  ظریف گفت: 
بـه رغـم سختی هـایی که مـردم ایران در زمـان تـروریسم اقـتصادی و اقـدامـات قھـری 
یکجانـبه و ظـالـمانـه و بی پـروا تجـربـه می کنند، جـمھوری اسـلامی ایران بـه تعھـدات 

خـود نسـبت بـه اکو و بـرنـامـه هـا و طـرح هـایش ادامـه می دهـد.

مدیر سامانه ثبت دارایی مسئولان:

امضای مدیران بدون اظهار دارایی فاقد اعتبار 
خواهد بود

مدیر سامانه ثبت دارایی مسئولان جمهوری اسلامی ایران گفت: در صورت عدم اظهار 
دارایی توسط افراد مشمول قانون رسیدگی به دارایی مسئولان، امضای آن ها فاقد اعتبار 
خواهد بود.  به گزارش مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضائیه، داود کریمی مرید روز 
شنبه با اعلام این مطلب اظهار داشت: سی ام آبان ماه جاری مهلت ثبت اطلاعات 
دارایی مسئولان پایان می یابد و بر همین اساس از مسئولان انتظار می رود تا پایان 
مهلت اعلام شده نسبت به ثبت اطلاعات دارایی و اموال خود در سامانه ثبت دارایی به 
نشانی  residegi.adliran.ir اقدام کنند.  وی میزان استقبال مسئولان نظام جمهوری 
اسلامی ایران از سامانه ثبت دارایی را بسیار بالا توصیف کرد و اظهار داشت: به منظور 
تسهیل فرآیند اظهار دارایی با دستور رئیس قوه قضائیه از ۲۸ مهرماه دسترسی به سامانه 
ثبت دارایی در بستر شبکه ملی اطلاعات امکان پذیر شده و تاکنون بسیاری از مسئولان 
توانسته اند اطلاعات دارایی و اموال خود را اظهار کنند. کریمی درباره ایجاد دفاتر موقت 
توسط مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضائیه در نقاط مهم حاکمیتی اعلام کرد: ایجاد 
این دفاتر تنها در راستای سهولت ثبت نام "ثنا" توسط مسئولان بوده است، در عین حال 
مسئولان مذکور می توانند در این دفاتر موقت یا در محل حضور خود اموالشان را در 
سامانه ثبت کنند و تاکنون بسیاری از مسئولان پس از مراجعه به این دفاتر و اخذ حساب 
کاربری شخصی "ثنا" اطلاعات اموال و دارایی خود را با موفقیت در سامانه ثبت دارایی 
اظهار کرده اند. وی درباره میزان امنیت سامانه ثبت دارایی مسئولان گفت: مرکز آمار و 
فناوری اطلاعات قوه قضائیه برترین دستگاه کشوری است که خدمات الکترونیک را در 
۷۰ سامانه گوناگون قضایی همراه با "احراز هویت قطعی" به بیش از ۲۰ میلیون نفر در 
سراسر کشور ارائه می دهد و تاکنون هیچگونه ضعف امنیتی در ارائه این خدمات رخ نداده 
است. مدیر سامانه ثبت دارایی مسئولان افزود: برابر قانون رسیدگی به دارایی مقامات، 
مسئولان و کارگزاران جمهوری اسلامی ایران و آئین نامه اجرایی مصوب، تمام تمهیدات 
امنیتی برای سامانه ثبت دارایی توسط مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضائیه اندیشیده 
شده است. وی اضافه کرد: بر اساس مکاتبات صورت گرفته در راستای تسهیل فرآیند ثبت 
دارایی مسئولان، از امروز )شنبه( کارشناسان مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضائیه در 
نقاط مهم حاکمیتی حضور یافته و ثبت نام "ثنا" را برای آن دسته از مسئولانی که تاکنون 

موفق به مراجعه به دفاتر خدمات الکترونیک قضایی نشده اند، انجام خواهند داد.

حشمت الله فلاحت پیشه:

گام های کاهش تعهدات برجام تنش زا نیست
عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس با اشاره به شکل گیری یأس و سرخوردگی در 
دیپلماسی برجام، گفت: استیضاح ترامپ، برگزیت و اعتراضات منطقه ای برجام را به 
حاشیه برده است.  حشمت الله فلاحت پیشه با اشاره به گام های کاهش تعهدات برجام 
ایران گفت: به نظر می رسد که نوعی یأس و سرخوردگی در دیپلماسی برجام شکل گرفته 
است، بخش اول از سوی ایران بود زمانی که رایزنی ها یک هفته قبل از برداشتن گام سوم 
کاهش تعهدات برجام به نتیجه نرسید. از سوی دیگر ترامپ درگیر استیضاح و کشورهای 
اروپایی درگیر برگزیت هستند. چالش اصلی کشورهای منطقه نیز اعتراضات در حال 
گسترش است در این شرایط برجام در حاشیه موارد مختلف قرار گرفته اما این موضوع 
نباید موجب در حاشیه قرار گرفتن منافع ملی ایران شود. نماینده مردم اسلام آباد غرب و 
دالاهو در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: در چنین شرایطی شاهد چراغ سبز نیمه 
روشن آمریکایی ها با تمدید تعلیق تحریم های هسته  ای نیز هستیم بنابراین گام چهارم 
کاهش تعهدات برجام تنش زا نخواهد بود به این معنی که ایران در گام چهارم اقدام به 
خروج از NPT  و خروج از برجام یا عمل خارج از برجام نخواهیم کرد اما ایران بخش 
دیگری از قابلیت ها را به رخ خواهد کشید. وی افزود: جمهوری اسلامی ایران در برداشتن 
گام چهارم کاهش تعهدات برجام نه تنها خارج از حوزه دیپلماسی عمل نمی کند بلکه 
سعی خواهیم کرد که باب دیپلماسی را باز نگاه داریم. فلاحت پیشه در پاسخ به این سوال 
که تحریم بخش عمران کشور اقدامی در ادامه تمدید تعلیق هسته ای ایران بود، گفت: 
تحریم بخش عمران عنوان بزرگی است که کمترین نتیجه عملیاتی را دارد، تمدید تعلیق 
هسته ای و باز شدن باب دیپلماسی منطقه  ای و بین المللی به این دلیل است که کارت 
های تحریمی آمریکا تمام شده است. عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی ادامه داد: آمریکا در تلاش است تا اروپایی ها را مقابل جمهوری 
اسلامی ایران قرار دهد و از آنها برای تحریم های بیشتر علیه ایران استفاده کند اما فضای 
بین المللی به سمتی رفته که زمینه برای دیپلماسی تازه باید تعریف شود اما ایران به دلیل 

عدم اقدام عملی از سوی اروپایی ها باید گام چهارم کاهش تعهدات برجام را بردارد.

جواد امام مطرح کرد؛ 

خاتمی از طرح سرا استقبال می کند
عضو شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان ضمن دفاع از »طرح سرا« بابیان اینکه این 
طرح مورد موافقت رهبر جریان اصلاحات هم قرار خواهد گرفت معتقد است که منتقدان 
نقدشان غیرمنصفانه است و می خواهند ذهن و فضای ذهنی جامعه را منحرف کنند.  
جواد امام کنشگر سیاسی اصلاح طلب در مورد »طرح سرا«، گفت: هر چیزی قابل نقد 
است اما  دوستان در جلسه راجع به طرح سرا انتقاداتی داشتند که در جلسه مطرح شد 
و در همان جا گفته شد اگر ابهامی هست در زمان رسیدگی به جزئیات رفع خواهد شد، 
درباره این موضوع چندین جلسه بحث، بررسی، اظهارنظر انجام گرفته و در نهایت منتج 
به تصمیم گیری شده است که کلیات طرح به تصویب ٤/٣ حاضران نیز رسیده است. وی 
اضافه کرد:  دوستانی که در یک حرکت جمعی حضور دارند شایسته نیست بیایند بعد از 
بحث و بررسی و اظهار نظری که شده و اکثریت به آن رای دادند، برخلاف آنچه که در جلسه 
گذشته است جوسازی کنند. امام در مورد اینکه کرباسچی اعلام کرد ۹ رای مخالف و ۴ رای 
ممتنع به طرح سرا داده شده است، گفت: آنچه که در جلسه رخ داد ۵ نفر مخالف بودند و 
۲ نفر هم رای ممتنع بود که توسط حاضرین داده شد. دبیرکل مجمع ایثارگران درباره اینکه 
طرح سرا از بالا به پایین بوده و شکلی غیرحزبی دارد، گفت: اینگونه که می گویند طرح 
از بالا به پایین است، نیست این روند مطابق تشکیل شورای مرکزی یک حزب است بدین 
ترتیب که قبل از شکل گیری شورای مرکزی هر حزب، مجمع عمومی تشکیل می شود و 
اعضا را دعوت می کنند و در نهایت شورای مرکزی تشکیل می شود آیا اینکه شورای مرکزی 
بعدا ۳۰۰ نفر عضو حزب را معرفی کند، حرکت از بالا به پائین محسوب می شود؟مدیرعامل 

نایب رییس مجلس دیدگاه خود درباره ی ضرورت تشکیل 
ستاد جنگ در پایتخت و مراکز استان ها را تشریح کرد. او 
معتقد است که این ستاد مانند زمان جنگ عراق با دستور 
از  ناشی  خسارت های  تا  شود  تشکیل  می تواند  رهبری 

تحریم ها را کاهش دهد.
مسعود پزشکیان درباره  آنچه به عنوان پیشنهاد ایجاد 
»قائم مقام اجرایی رهبری« در جلسه  هیات رییسه ی مجلی 
از او نقل شده بود، گفت: »من اصلا اینطوری مطرح نکردم. 
مساله خیلی روشن است. از دو سال و نیم پیش اعلام کردم 
و به این معتقد بودم که ترامپ علیه ایران جنگ اقتصادی راه 
انداخته است. مقام معظم رهبری هم خودشان فرموده اند 
که جنگ فقط توپ و تفنگ نیست. خود ایشان فرمودند که 
ما در جنگ اقتصادی هستیم و موضوع اقتصاد مقاومتی را 

هم که مطرح کردند یک روش برای مقابله با همین است.
وی گفت: بنده معتقدم مثل زمان جنگ که یک ستاد 
نماینده ی رهبری  یعنی  بودند؛  آن همه  و در  بود  جنگ 
بود، نماینده ی مجلس و دولت و همه بودند. هر تصمیمی 
به  موظف  ارگان ها  تمام  می شد،  گرفته  جنگ  ستاد  در 
هماهنگی و همکاری بودند و نمی بایست غیر از آن حرفی 
بزند؛ مجلس، دولت، قوه قضاییه، نیروهای مسلح. الان 
ما یک چنین ستاد جنگی نداریم. در هر استانی آن ستاد 
جنگ شعبه داشت، در هر محلی یک مسجدی، ستاد 
شعبه داشت. در نتیجه در آنجا نیروهای مورد نیاز را آماده و 

اعزام می کردند و یا پشتیبانی را کمک می کردند.
نایب رئیس مجلس گفت: الان در رابطه با این جنگی 
که خیلی بدتر از جنگ ایران و عراق است و یک وضعیت 
اقتصادی است که همه را تحت تاثیر قرار داده و صدمه 
می رساند، طبیعتا باید یک ستادی با اختیارات درست شود 
که بتواند تصمیم بگیرد و همه در آن جهت هماهنگ شوند 
و بتوانند جوابگوی مشکلات باشند؛ نه اینکه نماینده ی 
مجلس از پشت تریبون یک جایی را نقد کند، صداوسیما 
یک جای دیگر را، نیروهای مسلح یا قوه قضاییه هم یکی 
دیگر را. آن می خواهد کار کند این می گیرد، آن یکی زندان 

می کند، آن دیگری فحش می دهد!
وی تصریح کرد: این چیزی است که ما متاسفانه الان در 
کشور کم داریم. اگر ما در جنگیم باید ستاد جنگ داشته 
باشیم. اگر بناست داشته باشیم، ساختارش در آن زمان که 
حضرت امام بودند معلوم بود؛ بالاخره از طرف حضرت امام 
یک نماینده وجود داشت که تحت عنوان قائم مقام یا هر 
اسمی دیگر. ولی هر حرفی که از آن ستاد درمی آمد دیگر 
همه مجبور بودند که اطاعت کنند و هماهنگ باشند و 
ساز مخالف نزنند. ما الان این را در کشور کم داریم و تا یک 
چنین وضعیتی وجود دارد یکی می گوید »ما می خواستیم 
کاری کنیم ولی فلانی نگذاشت«، فلانی هم گردن بهمانی 

می اندازد.
خودمان  به  جنگی  حالت  ما  اینکه  بیان  با  پزشکیان 
فعلی  جنگ  اینکه  رغم  علی  داشت:  اظهار  نگرفته ایم، 
به نظر من از جنگ ایران و عراق به مراتب بدتر است ولی 
خبری از آن ستاد جنگ نیست. آن ستاد فرماندهی اقتصاد 
مقاومتی هم که آقای مهندس جهانگیری مسوول آن است، 
من هم در آن هستم اما آن ستاد هیچ اختیاری ندارد. بارها 
هم به ایشان گفتم دستور بده اگر اجرا نکردند برو خدمت 
مقام معظم رهبری و بگو آقا من فرمانده نیستم، اینها گوش 
نمی دهند، اختیاراتم اینقدر است. بالاخره نمی شود که 
یکی فرمانده باشد اما کسی گوش به حرفش ندهد. حتما 
در خود دولت هم باید هماهنگی کند. اما هماهنگی کردن 
که فرماندهی نیست. فرماندهی، »تصمیم گیری، دستور و 
اطاعت« است. اینطوری می توان مملکت را اداره کرد وگرنه 
با توصیه که آن را هم گوش ندهند، نمی توان جنگ را اداره 

کرد. این چیزی است که جایش الان خالی است«.
حتی جلسات سران قوا فرماندهی ندارد

هم  آن  »در  گفت:  هم  قوا  سران  جلسات  درباره  وی 
فرماندهی نیست، با هم توصیه می کنند. ولی اگر یکی 
نظرش مخالف باشد دیگر کار انجام نمی گیرد. در صورتی 
که به نظر من نباید اینطوری باشد. در این شرایط یکی 
باید بالاخره کار را بِبُرَد. نَبُرَد هم در نتیجه در آن جلسات 

اگر خوششان بیاید هماهنگ می شوند و اگر خوششان 
که  نیست  جایی  جنگ  ولی  نمی شوند  هماهنگ  نیاید 
باید هماهنگی  بیاید.  یکی بدش  و  بیاید  یکی خوشش 
قاطعی وجود داشته باشد و همه هم از آن دفاع کنند خوب 
یا بد. زمان جنگ یک وقتی تصمیم می گرفتند و عملیات 
می کردند، تازه یکی اشتباه می کرد و آن عملیات لو می رفت 
و تعدادی شهید می شدند. ولی کسی نمی آمد بگوید که 
اینها خلاف کردند و بچه ی مردم را به کشتن دادند؛ همه 
تصمیم گرفته بودند و روی آن می ایستادند. ولی الان هر 
کسی که می خواهد تصمیمی بگیرد آن یکی دنبال این 
است که برایش پرونده سازی کند که حتما تو بی عرضه 
بودی که اینطوری شد. بالاخره در جنگ آدم بعضی وقت ها 
و یک جاهایی می برد و یک جاهایی می بازد. باید هم برد 
را بپذیریم و هم باخت را. ولی بالاخره باید تصمیم بگیریم. 
قرار نیست اگر یک جایی هم باختیم یک عده بلند شوند 
و بگویند که شما بی عرضه بودید. تصمیم بگیرند و همه 
اطاعت کنند، اگر باختند هم همه پشتیبانی کنند؛ برد هم 

مال همه است و باخت هم مال همه است«.
 جنگ برد و باخت دارد

پزشکیان درباره ی مشابهت پیشنهاد او با موضع چند ماه 
پیش رییس جمهور روحانی، با اشاره به برخی تحلیل ها 
واکنش ها به پیشنهاد خودش در روزهای اخیر گفت: »مثل 
زمان حضرت امام باید ستاد جنگ تشکیل بدهند و در ستاد 
جنگ هر تصمیمی گرفته شد همه در آن تبعیت کنند. این 
اصلا ربطی به »قائم مقام رهبر« و یک سری از حرف های 
بی ربطی که کسانی گفته اند ندارد. بالاخره جنگ است؛ 
وضعیت جنگی هم همان ساختار را دارد و فکر نمی کنم 
که مقام معظم رهبری هم آن ساختار جنگی را نپذیرد. 
جنگ برد و باخت دارد. آدم بعضی وقت ها می برد و بعضی 
وقت ها می بازد. باید بپذیریم که وقتی در جنگیم بعضی 
جاها ممکن است ببازیم. قرار نیست اگر یک جایی باختیم 
به همدیگر فحش بدهیم. ما تلاشمان را می کنیم، ممکن 
است جاهایی زور دشمن بیشتر باشد و برنده شود. اگر برنده 
شد قرار نیست که یک نماینده به فلان وزیر، وزیر خارجه، به 
دولت بد و بیراه بگوید که شما خائن هستید و جاسوسید و 

این حرف ها. این آن انسجام ما را به هم می زند«.
پزشکیان در گفت وگو با انصاف نیوز در مورد عبارت »قائم 
مقام« که در برخی اظهارات و رسانه ها برای پیشنهاد او 
منعکس شده، گفت: »من از چنین واژه ای استفاده نکردم. 
گفتم ستاد جنگ. همان کاری را که حضرت امام در زمان 
جنگ کرد و مقام معظم رهبری هم در آن زمان از طرف امام 
در ستاد جنگ مسوول بودند. آن زمان وقتی یک تصمیم 
می گرفتند، کسی نمی گفت که »بی خود کردند، اینطوری 
نمی شد اونطوری می شد«. بیایید عقل ها را روی هم بریزید، 

یکی تصمیم نهایی را بگیرد، بقیه اطاعت کنند«.
نایب رییس مجلس در پاسخ به این که تشکیل چنین 
ستادی آیا نیاز به قانونی دارد؟ گفت: »نه، ستاد جنگ که 
قانون جدا نمی خواهد. جنگ فرماندهی آن با مقام معظم 
رهبری است. اگر بپذیریم که جنگ است، باقی آن حل 

است«.

حرفی درباره تعیین قائم مقام برای رهبری نزدم

مسعود پزشکیان: باید ستاد جنگ داشته باشیم

معاون سیاسی وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره به سفرهای متقابل میان ایران و 
امارات در سطح سیاسی گفت: علائم و نشانه های مختلفی وجود دارد که نشان می دهد 

دست های پنهانی در اختلافات میان تهران و کشورهای خلیج فارس نقش دارند. 
سید عباس عراقچی در گفت وگو با شبکه روسیا الیوم گفت: برخی طرف های پنهان از 

اختلافات میان تهران و کشورهای حاشیه خلیج فارس حمایت می کنند.
وی که در برنامه "قصاری القول" حضور یافته بود افزود: علائم و نشانه های مختلفی 
وجود دارد که این مساله را تایید می کند، با تحلیل و نتیجه گیری می توان به این امر پی برد 
که برخی دست های پنهان میان کشورهای عربی خلیج فارس در این اختلافات شریک 

هستند و امور را به سمت و جهتی سوق می دهند که مردم خواهان آن نیستند.
عراقچی گفت: تهران از کشورهای منطقه انتظار دارد که ابتکار ایران در رابطه با حمایت 

از کشتیرانی در خلیج فارس  را بررسی و نظر خود در این رابطه را به ما اعلام کنند.
وی درمورد روابط ایران و عربستان گفت: ما تنها در رابطه با موضوع حج با سعودی ها 
تماس داشتیم و درحقیقت به منظور تسهیل امور حجاج میان مسئولان حج ایرانی و 
سعودی تماس هایی بوده و هست، به باور ما این یک وظیفه اسلامی است تا موسم حج 

بدون هیچ مشکلی برگزار شود.

معاون سیاسی ظریف ادامه داد: واکنش اماراتی ها به ابتکار)صلح هرمز( بهتر بود؛ در 
سطح سیاسی سفرهای متقابلی انجام شد و به باور ما میان ایران و امارات تفاهم بیشتری 
وجود دارد. امیدواریم که فضاهای آرام تری میان ایران و امارات ایجاد شود و این مساله 

منجر به آرامی در منطقه شود.
سید عباس عراقچی در رابطه با ناآرامی های عراق خاطرنشان کرد: وقتی به فضای 
مجازی نگاه می کنیم می بینیم که شبکه های اجتماعی مرکز تولید بسیاری از توئیت ها 
و بیانیه هایی است که به عراق و مردم عراق می رسد اما واضح است که منبع این نا آرامی 
ها کجاست، دلائل و نشانه های زیادی وجود دارد که بیانات مقام معظم رهبری را تایید 

می کند.
بر اساس این گزارش، مصاحبه کامل سید عباس عراقچی با سلام مسافر، خبرنگار 

روسیا الیو م قرار است متعاقبا پخش شود.
معاون وزیرخارجه کشورمان  همچنین رحاشیه کنفرانس بین المللی منع گسترش 
تسلیحات هسته ای و خلع سلاح گفت: هیچ کشوری درحسن نیت ایران درحفظ برجام 
تردید ندارد. درعین حال هیچ کشوری تردید ندارد که اگر ایران از منافع برجام بهره مند 

نشود به کاهش تعهدات برجامی ادامه خواهد داد.

عراقچی در گفت وگو با روسیا الیوم:

دست های پنهان در اختلافات ایرانی -عربی نقش دارند

معاون هماهنگ کننده ارتش با تاکید بر این که آماده 
تهدیدی هستیم، گفت: دشمنان جرأت  به هر  پاسخ 
کوچکترین تعرضی به منافع ما را ندارند و با وجود حضور 
در غرب و شرق کشور و جنوب و شمال خلیج فارس، 
کشورمان  منافع  علیه  اقدامی  کوچکترین  نتوانستند 

انجام دهند. 
امیر دریادار حبیب الله سیاری با اشاره به بیانات فرمانده 
معظم کل قوا )مدظله العالی( مبنی بر اینکه نیروهای 
مسلح باید مواظب فتنه ها باشند گفت: این مسئله بسیار 
قابل توجه است. فتنه یعنی اینکه دشمنان می خواهند 
اوضاع و احوال یک کشور را به هم بریزند و امنیت را از آن 
کشور ببرند، خط خود را رفته، اهداف خود را دنبال کنند 
و منافع مدنظر خودشان را به دست بیاورند و ملتی را به 

بیچارگی و بدبختی بیاندازند.
وی با طرح سوالی مبنی بر این که چه کسانی این هدف 
را دنبال می کنند؟ ادامه داد: عناصری که ضد انقلاب، 
ضد ملت شریف ایران و ضد نیروهای مسلح و بشریت 
هستند، این گونه اهداف را دنبال می کنند و سرافرازی، 
افتخار و بزرگی را برای ملت ما نمی خواهند و بلکه عکس 

آن را دنبال می کنند.
معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اسلامی ایران 
در واکنش به اظهارات رئیس جمهور آمریکا که اخیرا به 
طور مجدد احتمال استفاده گزینه نظامی علیه ملت 
دشمن  کرد:  خاطرنشان  است،  کرده  مطرح  را  ایران 
مطرح  را  مطالب  این  همواره  گذشته  سال   ۴۱ در  ما 
کرده است. ما ملت با تجربه ومقاومی هستیم و فراز و 
نشیب های بسیاری را طی کرده ایم و دشمن را به خوبی 
می شناسیم و نقاط ضعف و قدرت آنها را خوب می دانیم 
و بارها گفته ایم که هر کسی نسبت به مرزها یا منافع ملت 
ما، عملیات تعارضی داشته باشد، آینده خود و اتفاقی که 

برایش می افتد را خودشان باید پیش بینی کنند.
وی ادامه داد: ما بارها گفته و اعلام کرده ایم و دشمن 
نیز به خوبی می داند نیروهای مسلح جمهوری اسلامی 
ایران در سطح منطقه و جهان یک نیروی مسلح مقتدر 
به  بازدارندگی  بالای  توان  و  اقتدار  این  و  آماده است  و 
راحتی به دست نیامده است و آماده پاسخ به هر تهدیدی 

هستیم.
امیر دریادار سیاری همچنین تاکید کرد: در کنار همتی 
که پای کار آمده و ملتی که از نیروهای مسلح با تمام وجود 
حمایت کرده اند و تجهیزات و تسلیحاتی که کاملا بومی 
است، قاطعانه اعلام موضع می کنیم و به همین دلیل 

دشمنان جرأت، کوچکترین تعرضی به منافع ما را ندارند. 
در غرب و شرق ما اقداماتی داشته اند و کشورهای جنوب 
خلیج فارس نیز کاملا در اختیار آنهاست، اما نمی توانند 

کوچکترین اقدامی علیه منافع ما انجام دهند.
رئیس ستاد ارتش درباره نقش ایران در شکست های 
متعدد آمریکا در سطح منطقه و جهان یادآور شد: قطعا 
شکست  موجب  مقاومت  و  استکبارستیزی  سیاست 
شده  جهان  و  منطقه  سطح  در  آمریکا  سیاست های 
و  استکبار  با  مبارزه  و  ضداستکباری  سیاست  است. 
استکبارزدایی در سطح کشور ما و منطقه و با عمقی که 
جمهوری اسلامی ایران امروز بدست آورده و شکل گیری 
مقاومت در سطح کشورهای منطقه و حمایت ایران از این 
جبهه موجب شکست استکبار در منطقه و جهان شده 

است.
تسلیحات  خرید  امکان  عدم  درباره  همچنین  وی 
خارجی و حرکت ارتش به سمت ساخت تجهیزات بومی 
و رسیدن به خودکفایی گفت: ارتش در دفاع مقدس نیز با 
اتکا به توانمندی های داخلی و با ایمان و شجاعت به دفاع 
از کشور پرداخت و در حالی که تحت شدیدترین تحریم ها 
بودیم، به سمت تعمیر، نگهداری و نوسازی تجهیزات 
رفت تا خلأ هایی که به دلیل تحریم ها به وجود آمده بود و 
در کشور احساس می شد، جبران شود و با لطف پروردگار 

توانست به خوبی این خلأها را پر کند.
امیر دریادار سیاری گفت: امروز افتخار ارتش آن است 
که با وجود سنگین تحریم ها به خودکفایی رسیده و ما 
با افتخار اعلام می کنیم که در عرصه های زمینی دریایی 
و هوایی امروز به جایی رسیده ایم که می توانیم تمامی 

تجهیزات مورد نیاز خود را در همه ابعاد تامین کنیم.

معاون هماهنگ کنند ارتش: 

دشمنان جرأت کوچکترین تعرضی به منافع ما را ندارند

و  است  اصولگرایان  دوازدهم  یار  نگهبان  :شورای  گفت  اصولگرا  رسانه ای  فعال  یک   
ردصلاحیت میان آنها خیلی جدی نیست؛ بنابراین از الان با خیال راحت در حال تهیه 
لیست های خود هستند. اعتقاد من این است که تندروهای جریان اصولگرا با کمترین 
زحمت می توانند بر لیست های اصولگرایان مسلط شده و جریان خردگرا اصولگرایی سهم 

کمتری بدست می آورند.
محمد مهاجری با اشاره به اینکه مهم ترین مساله این روزهای اصولگرایان دستیابی به 
لیست مشترک برای انتخابات مجلس یازدهم است، اظهار کرد: آنها خیلی علاقه ندارند 
که اطلاعات مربوط به فعالیت آنها به بیرون درز کند، اما رقابت درونی سنگینی برای 
سهم خواهی در میان این جریان وجود دارد. جبهه پایداری و اصولگرایان سنتی تلاش می 
کنند تا سهم بیشتری از لیست های انتخاباتی بدست آورند. جریان مستقل اصولگرا هم 

وضعیت مشخصی نداشته و اطلاعات دقیقی هم از آنها مشخص نیست.
وی خاطرنشان کرد: جریان تندرو و بداخلاق یک تهدید برای اصولگرایان محسوب می 
شوند. آنها سعی می کنند با تندروی، سایر اصولگرایان را مطیع خود کرده و آنها را ساکت 
کنند. آنها با شعارهای به ظاهر انقلابی و ارزشی، به دیگران تهمت زده و با دروغ بستن به 
دیگران، خود را مطرح می کنند. این تهدید از ۲۲ سال پیش برای اصولگرایان وجود داشته 

است.

سوی  از  مشترک  لیست  ارائه  احتمال  درباره  همچنین  اصولگرا  رسانه ای  فعال  این 
اصولگرایان تصریح کرد: شورای نگهبان یار دوازدهم اصولگرایان است و ردصلاحیت میان 
آنها خیلی جدی نیست؛ بنابراین از الان با خیال راحت در حال تهیه لیست های خود 
هستند. اعتقاد من این است که تندروهای جریان اصولگرا با کمترین زحمت می توانند 
بر لیست های اصولگرایان مسلط شده و جریان خردگرا اصولگرایی سهم کمتری بدست 

می آورند.
حضور قالیباف در برنامه تلویزیونی، انتخاباتی و تبلیغاتی بود

مهاجری با اشاره به اینکه جبهه پایداری با حمله به دولت و مخالفان خود تلاش می کند که 
فضای سیاسی کشور را به نفع خود کند، گفت: اصولگرایان علاقه دارند انتخابات با مشارکت 
کمتری برگزار شود تا آنها پیروز شوند، اما اگر میزان مشارکت مردم به ۶۰ درصد برسد، این 

جریان در مجلس یازدهم مسلط نخواهد بود.
وی در پایان درباره احتمال سرلیست شدن قالیباف در تهران ادامه داد: اطلاع دارم 
که علی لاریجانی از یک سال پیش به نزدیکان خود اعلام کرده است که نامزد انتخابات 
مجلس یازدهم از هیچ حوزه ای نخواهد شد؛ بنابراین در شرایط غیبت لاریجانی، مدعیانی 
برای جانشینی او در مجلس پیدا شده اند. قالیباف هم از مدتی قبل فعالیت انتخاباتی و 
رسانه ای خود را آغاز کرده است و حضور او در برنامه تلویزیونی چند شب پیش یک برنامه 

کاملا تبلیغاتی و انتخاباتی بود که با رانت صداوسیما انجام شد.

محمد مهاجری: 

شورای نگهبان یار دوازدهم اصولگرایان است



سلامت 3یکشنبه -نوزدهم آبانماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4916

موی سر و یک معمای نوستالژیک
 صابون بهتر است یا شامپو؟!

صابون در مواجهه با آب سخت کارایی کمتری دارد زیرا با مواد معدنی موجود در آب 
واکنش نشان داده و نمک های کلسیم و منیزیم شکل می گیرند که به راحتی در آب حل 

نمی شوند و می توانند موجب رسوب صابون شوند.
مو در تماس با اسیدها و قلیاها واکنش های مختلفی نشان می دهد. در شرایطی که 
اسید موجب صاف شدن تارهای مو شده و ظاهری نرم و درخشان به آن می بخشد، قلیا 
تاثیری متضاد داشته و می تواند موجب کدری و احساس خشکی و در هم تنیدگی تارهای 
مو می شود. اما این که برای شستشوی مو شامپو با ماهیت اسیدی گزینه بهتری است یا 
صابون با ماهیت قلیایی ممکن است نه با خود این محصولات، بلکه با آب مورد استفاده 

در ارتباط باشد.
ویژگی های آب مورد استفاده برای شستشوی مو می تواند تاثیر مستقیمی بر نتایج 
استفاده از صابون و شامپو داشته باشد. افزون بر سختی آب، افزوده شدن کلر، مواد معدنی 

یا فلوراید به آب نیز می تواند عاملی تاثیرگذار باشد.
برای سال ها مردم از صابون برای شستشوی مو، ظروف، لباس ها و غیره استفاده می 
کردند. محصولات پاک کننده خانگی در اوایل قرن بیستم در دسترس مردم قرار گرفتند. 
گفته شده است که نخستین محصولات پاک کننده توسط آلمان ها در زمان جنگ جهانی 

اول و به واسطه کمبود چربی برای تولید صابون معرفی شدند.
اما چرا مردم از صابون طبیعی به استفاده از شوینده های مصنوعی روی آوردند؟ صابون 
ها و محصولات پاک کننده، مانند شامپو، رفتار متفاوتی در مواجهه با آب سخت دارند. 
استفاده از صابون همراه با آب سخت می تواند موجب تشکیل رسوبی شود که به راحتی 
پاک نمی شود. در مقابل، شامپوها واکنش کمتری با مواد معدنی موجود در آب سخت 

داشتند. افزون بر این، محصولات پاک کننده مصنوعی بسیار ارزان تر از صابون بودند.
آب سخت چیست؟

اصطلاح آب سخت برای توصیف آبی که دارای محتوای مواد معدنی زیاد، معمولا کلسیم 
و منیزیم، است، استفاده می شود، اما این آب ممکن است حاوی بی کربنات ها و سولفات 
ها نیز باشد. درجه سختی آب با افزایش محتوای مواد معدنی افزایش می یابد. در مقایسه 
با آب نرم، هنگام استفاده از آب سخت به صابون بیشتری برای پاکسازی نیاز است و مواد 

معدنی موجود در آب سخت می تواند توانایی کف کردن صابون را کاهش دهد.
مطالعات نشان داده اند که آب سخت می تواند محرکی برای اگزما نیز باشد. به نظر می 
رسد کلسیم و منیزیم موجود در آب سخت موجب خشک تر شدن پوست می شوند که می 
تواند به تحریک پوست منجر شود. همچنین، از آنجایی که به استفاده از صابون بیشتر 
همراه با آب سخت نیاز است، افراد ساکن در مناطقی با آب سخت ممکن است با تشدید 

اگزما مواجه شوند.
صابون یا شامپو؟

برای شستشوی سر به آب نیاز دارید و همان گونه که پیشتر اشاره شد، آب سخت می تواند 
این کار را دشوارتر سازد. هر ساقه مو از بخش های کوچکی شکل گرفته است و آب سخت 
موجب بلند شدن این بخش ها می شود که احساس زبری و در هم تنیدگی را به مو می 

بخشد. در این شرایط آبکشی تمام صابون دشوار می شود.
صابون در مواجهه با آب سخت کارایی کمتری دارد زیرا با مواد معدنی موجود در آب 
واکنش نشان داده و نمک های کلسیم و منیزیم شکل می گیرند که به راحتی در آب حل 

نمی شوند و می توانند موجب رسوب صابون شوند.
همچنین، یک قالب صابون از نظر مواد تشکیل دهنده با محدودیت مواجه است زیرا 
محصولی جامد در دمای اتاق است. در مقابل، شامپو یک محصول مایع است، از این 
رو، افزودن مواد نرم کننده به فرمول آن آسان تر است. در شرایطی که استفاده از یک نرم 
کننده پس از شستشوی مو با صابون می تواند مقداری از آسیب را ترمیم کند، اما موی شما 

همچنان خشک تر از حد عادی به نظر می رسد.
در صورت دسترسی به آب نرم و صابون های طبیعی تولید شده از طریق پرس سرد، 
استفاده از صابون به جای شامپو می تواند گزینه بهتری باشد. پرس سرد به حفظ ویتامین 
های A و E در روغن های طبیعی کمک می کند که مواد مغذی خوبی برای تغذیه پوست و 
مو هستند. همچنین، پرس سرد به حفظ گلیسیرین در صابون کمک می کند که از خشکی 

مو پیشگیری می کند.

رابطه زمان غذا خوردن و تناسب اندام

ناهار و شام دیروقت ممنوع!
این که چه ساعتی از روز غذا می خوریم در میزان افزایش وزن ما یا موفقیت ما در کاهش 

وزن مان تاثیردارد.
به تازگی گروهی از محققان اسپانیایی مطالعات متعددی را انجام داده و درباره تاثیر زمان 
خوردن صبحانه، ناهار و شام و افزایش یا کاهش وزن نکاتی را مطرح کرده اند. اگر در فکر 

کاهش وزن هستید یا می خواهید از افزایش وزن پیشگیری کنید، با ما همراه باشید.
صبحانه | اصلا حذفش نکنید

بیشتر مطالعات درباره حذف صبحانه و عوارض آن است؛ اما مطالعات در زمینه ساعت 
خوردن صبحانه بسیار محدود است، شاید از این نظر که برای بسیاری از افراد شاغل، زمان 
خوردن صبحانه بسیار محدود است و در بیشتر اوقات بحث دیر یا زود بودن مطرح نیست. 

اما درباره تاثیر حذف صبحانه بر وزن چه می دانیم؟
مطالعات متعدد تایید می کند که حذف صبحانه یکی از بدترین تصمیم ها برای افرادی 
است که به سلامت خود فکر می کنند. این کار با اضافه وزن، افزایش اندازه دور شکم، میزان 
بالاتر انسولین به وقت ناشتا بودن و البته افزایش کلسترول بد خون ارتباط دارد. یکی از 
مهم ترین تبیین هایی که در این زمینه وجود دارد آن است که افرادی که صبحانه را حذف 
می کنند، در طول روز بیشتر سراغ غذاهایی با چربی بالا، کالری و کلسترول بالاتر می روند 

و احتمال صرف غذاهای سالم در آن ها کاهش می یابد.
ناهار | دیر بخورید چاق می شوید

اولین مطالعات درباره تاثیر زمان خوردن ناهار بر افزایش وزن روی موش ها انجام شد که 
نشان می دهد خوردن یک ناهار پرکالری دیرهنگام می تواند به افزایش وزن بیشتری منجر 

شود. اما در خصوص انسان ها وضعیت به چه صورت است؟
در مطالعه ای در اسپانیا از ۴۲۰ فرد دارای اضافه وزن در این زمینه دعوت به همکاری و 
به همه  افراد برنامه غذایی مشابهی از نظر میزان کالری داده شد. اما این افراد به دو گروه 
تقسیم شدند؛ گروهی که ناهار خود را پیش از ساعت ۳ بعد از ظهر صرف می کردند و 
افرادی که ناهار را بعد از این ساعت می خوردند. از نظر بسیاری از ویژگی های دیگر چون 
سن، میزان خواب، وضعیت هورمون های دخیل در چاقی و... دو گروه مشابه هم بودند. 
بررسی وضعیت این دو گروه طی بیست هفته نشان داد که در طول زمان، افرادی که ناهار 

خود را پیش از ساعت ۳ می خوردند، موفقیت بیشتری در کاهش وزن داشتند.
گروه دیگری که در این زمینه مورد مطالعه قرار گرفته اند، افرادی هستند که برای کاهش 
وزن تحت عمل جراحی )به منظور کاهش اندازه معده( قرار گرفته اند. کاهش وزن در 
افرادی که تحت چنین عمل هایی قرار می گیرند به یک میزان موفقیت آمیز نیست. نتایج 
مطالعات انجام شده بین این افراد در دانشگاه بارسلونا نشان داد افرادی که عادت به صرف 

ناهار دیرهنگام دارند در کاهش وزن موفقیت چندانی کسب نمی کنند.
اما چرا چنین وضعیتی روی می دهد؟ برخی مطالعات از تغییرات در قند خون و مقاومت 
انسولینی در صورت خوردن ناهار دیرهنگام در کنار فاصله گرفتن تغییر در وضعیت دمای 
بدن از حالت طبیعی خبر می دهند. البته در کنار این عوامل تا به امروز محققان روی تاثیر 

این ناهار خوردن دیرهنگام بر میزان باکتری های دهانی نیز مطالعاتی انجام داده اند.
شام | نقطه مقابل صبحانه

مطالعات متعددی تا به امروز تایید کرده اند که خوردن شام دیرهنگام با افزایش وزن ارتباط 
دارد. البته اگر این دیرهنگام شام خوردن با برخی عوامل دیگر ترکیب شود، تاثیرش افزایش 
خواهد یافت. به عنوان مثال افرادی که صبحانه را سبک و شام دیرهنگام و پرکالری مصرف 
می کنند افزایش وزن بیشتر از افرادی خواهند داشت که صبحانه پرکالری و شام دیرهنگام 
اما کم کالری می خورند. این در وضعیتی است که میزان کالری دریافتی هر دو گروه در بازه 
زمانی ۲۴ ساعته مشابه هم بوده است. از سوی دیگر بررسی ها نشان می دهد افرادی که 
بیشتر کالری خود را در عصر و شب دریافت می کنند، تا پنج برابر بیشتر از افرادی که بیشتر 

کالری خود را در ساعات اولیه روز دریافت می کنند، در معرض چاقی هستند.
شام دیروقت یعنی کی؟

جدای از معیار ساعت روی دیوار ما که تایید می کند شام بعد از ساعت ۱۰ در هر حالی 
دیر است اما اگر بخواهیم به صورت دقیق تر شام دیروقت را تعریف کنیم، باید این کار را به 
صورت فرد به فرد انجام دهیم. چرا که مطالعات جدید نشان می دهد افراد از نظر چرخه 
ساعت درونی مانند هم نیستند. برخی به عنوان شب بیدار یا جغد معروف اند که به صورت 
معمول شب ها دیرتر می خوابند و بررسی ها نشان می دهد که ترشح ملاتونین )هورمون 
فعال در چرخه خواب( حدود ساعت ۱ نیمه شب در بدن آن ها آغاز می شود. در مقابل افراد 
صبح بیدار معروف به چکاوک آغاز ترشح ملاتونین در بدن شان حدود ۷ شب است. بر این 
اساس امروزه محققان غالباً زمان مناسب خوردن شام را نه بر مبنای ساعت که بر مبنای 
فاصله آن تا زمان خواب تعیین می کنند. توصیه متخصصان صرف شام با فاصله حداقل دو 
تا سه ساعت با زمان خواب است. اگر شما بتوانید چنین فاصله ای را رعایت کنید به احتمال 

زیاد می توانید خود را از عوارض خوردن شام دیرهنگام مصون دارید.

سندرم خشکی چشم یکی از شایع ترین دلایل احساس وجود جسم خارجی در 
چشم است. سندرم خشکی چشم اغلب هنگام صبح موجب احساس وجود شن در 

چشم می شود که معمولا در طول روز بدتر می شود.
افراد بسیاری با مراجعه به چشم پزشک از احساس وجود جسمی خارجی، مانند 
شن، در چشم خود شکایت می کنند. احساس درد، سوزش، خارش یا وجود چیزی 
در چشم شرایطی آزاردهنده را برای آنها ایجاد کرده و همچنین دشواری در باز نگه 
داشتن چشم ها و حساسیت زیاد به نور از دیگر مواردی هستند که این افراد از آنها 

شکایت می کنند.
افرادی که با این مشکل چشمی مواجه می شوند تا پیش از مراجعه به چشم پزشک 
ممکن است انواع مختلفی از قطره های چشم بدون نسخه را خریداری کرده و به 
امید بهبودی و تسکین شرایط از آنها استفاده کرده باشند. اگرچه گاهی اوقات این 
محصولات تسکین کوتاه مدت را موجب می شوند، اما بیشتر مواقع نتیجه خاصی 

حاصل نشده و بهبودی نیز کوتاه مدت است.
احساس وجود جسمی خارجی، مانند شن، در چشم و تحریک این بخش از بدن 
ممکن است نشانه ای از ابتلا به شرایطی خاص باشد. در ادامه با دلایل بروز این 

احساس بیشتر آشنا می شویم.
سندرم خشکی چشم

سندرم خشکی چشم یکی از شایع ترین دلایل احساس وجود جسم خارجی در 
چشم است. سندرم خشکی چشم اغلب هنگام صبح موجب احساس وجود شن 
در چشم می شود که معمولا در طول روز بدتر می شود. خشکی چشم ها با شدت 

متفاوت می تواند موجب علائم ناراحت کننده و تحریک چشم شود.
در صورت ابتلا به خشکی چشم، سوزش چشم معمولا بیشتر از احساس خارش 
شکل می گیرد. بینایی شما ممکن است بسیار پر نوسان بوده و مدتی طول بکشد تا 
از دید خوب و شفاف برخوردار شوید. همچنین، چشم ها هنگام خواب چون بسته 
هستند به میزان کافی اشک تولید نمی کنند، از این رو با افت کمیت و کیفیت فیلم 

اشک نیز مواجه خواهید شد.  
 اشک های مصنوعی گزینه خوبی برای آغاز درمان خشکی چشم هستند که باید 
توسط پزشک تجویز شوند. گاهی اوقات قطره های اشک مصنوعی برای مقابله با 
خشکی چشم کافی نبوده و باید بار دیگر به چشم پزشک خود مراجعه کنید. برای 
محافظت بیشتر از چشم ها ممکن است به استفاده از یک ژل یا پماد چشم پیش از 
خواب نیاز داشته باشید. چشم پزشک شما ممکن است داروها یا روش هایی ویژه را 

نیز برای درمان خشکی چشم تجویز کند.
لاگفتالموس شبانه

اگر با احساس وجود شن در چشم خود مواجه هستید، پزشک ممکن است این 
پرسش را مطرح کند که آیا یکی از نزدیکان شما، مانند همسرتان، تاکنون به این نکته 
اشاره داشته است که با چشم باز می خوابید. شاید پرسش عجیبی به نظر برسد، اما 

لاگفتالموس شبانه شرایطی شایع است.
پلک های برخی افراد آن گونه که باید به طور کامل بسته نمی شوند و تمام مدتی که 
فرد خواب است قرنیه چشم می تواند در معرض جو اطراف قرار داشته باشد. از آنجایی 
که پلک زدن صورت نمی گیرد، چشم به طور قابل توجهی خشک می شود و التهابی 
به نام کراتیت شکل می گیرد. این می تواند موجب حساسیت به نور و احساس وجود 

جسم خارجی، مانند شن، در چشم ها پس از بیداری شود.
لاگفتالموس می تواند به دلایل دیگری نیز شکل بگیرد. در کودکان، این شرایط 
معمولا یک مساله آناتومیک است. لاگفتالموس می تواند در نتیجه یک عمل جراحی 

زیبایی پلک چشم نیز شکل بگیرد. 
پوست ممکن است بیش از حد بالا کشیده شده یا سفت شده باشد که امکان پلک 
زدن یا بسته شدن کامل چشم ها هنگام خواب را نمی دهد. از شرایط دیگر می توان به 
پروپتوز )بیرون زدگی چشم( ناشی از بیماری چشم وابسته به تیروئید اشاره کرد. افراد 
مبتلا به لاگفتالموس شبانه می توانند جای قطره های چشم از پمادهای چشم برای 

تسریع روند بهبودی و کاهش علائم استفاده کنند.
شالازیون یا گل مژه

شالازیون یک توده ریز و بی درد است که روی پلک چشم شکل می گیرد. این شرایط 
به واسطه انسداد یک غده چربی رخ می دهد.

یک شالازیون اغلب با یک گل مژه اشتباه گرفته می شود. گل مژه بیرونی به عفونت 
فولیکول مژه و غده چربی گفته می شود و یک گل مژه درونی عفونت یک غده چربی 

است. برخلاف شالازیون که با درد همراه نیست، گل مژه معمولا دردناک است.
شالازیون و گل مژه هر دو می توانند موجب تورم یا بروز یک توده در امتداد پلک چشم 

شوند. زمانی که پلک می زنید، این شرایط می تواند احساس وجود جسم خارجی در 
چشم را ایجاد کند.

شالازیون و گل مژه معمولا به خودی خود و طی چند روز بهبود می یابند. طی این 
مدت، استفاده از یک کمپرس گرم روی چشم می تواند به تسکین شرایط و تخلیه توده 
کمک کند. گل مژه یا شالازیونی که به خودی خود پاره نشود ممکن است به درمان با 

آنتی بیوتیک یا عمل جراحی برای تخلیه نیاز داشته باشد.
بلفاریت

بلفاریت به التهاب پلک چشم گفته می شود. این شرایط به واسطه مسدود شدن 
غدد چربی رخ می دهد. افزون بر احساس وجود جسم خارجی در چشم، بلفاریت 

می تواند موجب علائم زیر شود: 
- سوزش - قرمزی - آبریزش چشم - خارش  - پوسته ریزی - پلک هایی که چرب 

به نظر می رسند
برای تسکین بلفاریت باید موضع را تمیز نگه داشته و برای کمک به رفع انسداد غده 
چربی به طور مرتب از یک کمپرس گرم روی ناحیه تحت تاثیر قرار گرفته استفاده کرد.

در صورت عدم بهبود علائم پس از گذشت چند روز، فرد باید به چشم پزشک مراجعه 
کند زیرا ممکن است به یک قطره آنتی بیوتیک یا استروئید چشم برای درمان نیاز 

باشد.
سندرم پلک شل

سندرم پلک شل شرایطی نسبتا غیر شایع است که در آن پلک بالایی چشم به اندازه 
ای شل است که به راحتی به سمت بیرون می چرخد. سندرم پلک شل معمولا در 
مردان میانسال دارای اضافه وزن دیده می شود. برخی افراد مبتلا به این شرایط از آپنه 

خواب انسدادی نیز رنج می برند. 
گاهی اوقات، چرخش پلک فرد مبتلا به این سندرم هنگام خواب رخ می دهد. 
درمان سندرم پلک شل اغلب شامل استفاده از اشک های مصنوعی برای کاهش 
تحریک و یک آنتی بیوتیک در صورت مشاهده نشانه های عفونت می شود. استفاده 
از یک محافظ چشم هنگام خواب می تواند به بسته نگه داشتن پلک ها هنگام خواب 

کمک کند که ممکن است از بروز خشکی در چشم ها پیشگیری کند.
محیط

احساس وجود جسم خارجی، مانند شن، در چشم می تواند به واسطه محیطی که 
در آن زندگی می کنید، از جمله خانه یا محل کار، شکل بگیرد. به عنوان مثال، یک 
محیط بسیار خشک به واسطه فعالیت مداوم سیستم های تهویه مطبوع می تواند 
خشکی چشم ها را موجب شده و احساس وجود شن در چشم شکل بگیرد. اگر در 
نزدیکی یک کارخانه زندگی یا کار می کنید، چشم های شما می توانند احساس وجود 
جسم خارجی به واسطه سطوح بالای آلودگی هوا را تجربه کنند. چشم پزشک شما 
می تواند به تشخیص عوامل محیطی که ممکن است به خشکی و احساس وجود 

جسم خارجی در چشم منجر شده اند، کمک کند.
داروها

برخی داروها ممکن است موجب احساس خشکی و وجود جسم خارجی در چشم 
شوند. اگر به طور منظم دارو مصرف می کنید، به آثاری که می توانند بر چشم ها 

بگذارند، توجه داشته باشید. 
برخی انواع داروهای بدون نسخه و تجویزی می توانند چشم ها را با کم آبی مواجه 
ساخته و موجب بروز علائم خشکی چشم شوند. چشم پزشک با بررسی داروهای 
مصرفی شما می تواند به تشخیص مورد مساله ساز و ارائه یک جایگزین برای آن کمک 

کند.
سن

متاسفانه، افراد بسیاری با افزایش سن با احساس وجود جسم خارجی، مانند شن، 
در چشم مواجه می شوند. به طور معمول، تولید اشک با افزایش سن کاهش یافته 
و کارایی خود را از دست می دهد. زنانی که وارد مرحله یائسگی می شوند، خشکی 
چشم را همراه با علائم دیگر به واسطه تغییرات هورمونی در بدن خود تجربه می کنند.

ورم ملتحمه
ورم ملتحمه یک اصطلاح پزشکی برای بیماری چشم صورتی است. این شرایط 
به التهاب ملتحمه گفته می شود. ورم ملتحمه یا چشم صورتی شرایطی بسیار شایع 

است.
التهاب ناشی از ورم ملتحمه می تواند احساس وجود جسم خارجی در چشم را 

موجب شود. از دیگر علائم این شرایط می توان به موارد زیر اشاره کرد:
- قرمزی - خارش - سوزش - آبریزش بیش از حد چشم - خروج ترشحات از چشم

اگر با ورم ملتحمه مواجه هستید استفاده از یک کمپرس سرد، مانند یک حوله سرد، 

روی چشم بسته می تواند به تسکین شرایط کمک کند. ورم ملتحمه اغلب به واسطه 
یک عفونت باکتریایی شکل می گیرد که واگیردار است. پزشک برای درمان این شرایط 

می تواند آنتی بیوتیک تجویز کند.
آسیب دیدگی قرنیه

قرنیه گنبد شفافی است که عنبیه و مردمک چشم را پوشش می دهد. از جمله 
آسیب دیدگی های این قسمت می توان به خراش قرنیه و پارگی قرنیه اشاره کرد. 
آسیب دیدگی قرنیه می تواند موجب مشکلات بینایی شود و شرایطی جدی در نظر 

گرفته می شود.
خراش های قرنیه می توانند به واسطه وجود یک جسم خارجی زیر پلک چشم، 
ضربه های سبک یا حتی مالش شدید چشم ها شکل بگیرند. پارگی قرنیه عمیق تر 
است و معمولا به واسطه ضرب خوردگی شدید چشم با نیروی زیاد یا جسمی تیز رخ 

می دهد.
آسیب دیدگی قرنیه می تواند موجب احساس وجود جسم خارجی در چشم شود. از 

دیگر علائم این شرایط می توان به موارد زیر اشاره کرد: 
- درد - قرمزی - آبریزش چشم - تاری دید یا از دست دادن بینایی - سردرد

موارد خفیف آسیب دیدگی قرنیه معمولا طی چند روز به خودی خود بهبود می 
یابند. در ضمن، شما می توانید برای تسکین علائم چند بار در روز از یک کمپرس سرد 

روی چشم بسته استفاده کنید.
در موارد آسیب دیدگی شدید، باید کمک پزشکی فوری دریافت کنید. برخی آسیب 
دیدگی های قرنیه در صورت عدم درمان مناسب می توانند اثر دائمی بر بینایی 
داشته باشند. همچنین، بیمار ممکن است به استفاده از  آنتی بیوتیک یا قطره های 

استروئیدی چشم برای کاهش التهاب و خطر بروز زخم نیاز داشته باشد.
زخم قرنیه

زخم قرنیه به واسطه انواع مختلف عفونت ها، از جمله عفونت های باکتریایی، 
ویروسی یا قارچی شکل می گیرد. زمانی که پلک می زنید، زخم می تواند احساس 
وجود جسم خارجی را در چشم ایجاد کند. از دیگر علائم این بیماری می توان به 

موارد زیر اشاره کرد:
 - قرمزی - درد شدید - آبریزش چشم - تاری دید - خروج ترشحات یا چرک - تورم 

- نقطه ای سفید روی قرنیه
استفاده از لنزهای تماسی، خشکی شدید چشم، یک آسیب دیدگی قرنیه یا ابتلا به 
یک عفونت ویروسی، مانند آبله مرغان، زونا یا هرپس )تبخال( می تواند خطر ابتلا به 

زخم قرنیه را افزایش دهد.
زخم های قرنیه نیازمند دریافت کمک پزشکی فوری هستند زیرا می توانند موجب 
آسیب دائمی، از جمله نابینایی، به چشم شوند. پزشک احتمالا قطره های چشم ضد 
باکتری، ضد ویروس یا ضد قارچ را تجویز خواهد کرد. قطره های گشاد کننده مردمک 

نیز ممکن است برای کاهش خطر بروز عوارض جانبی تجویز شوند.
تبخال چشم

هرپس یا تبخال چشم یک عفونت ناشی از ویروس هرپس سیمپلکس است. انواع 
مختلفی از تبخال چشم با توجه به عمق نفوذ عفونت در لایه های قرنیه وجود دارند.

کراتیت اپیتلیال از انواع شایع است که قرنیه را تحت تاثیر می دهد و می تواند موجب 
احساس وجود جسم خارجی در چشم شود. از دیگر علائم تبخال چشم می توان به 

موارد زیر اشاره کرد:
 - چشم درد - قرمزی - التهاب - آبریزش چشم - خروج ترشحات

هر مورد تبخال چشم نیازمند مراجعه به چشم پزشک برای بررسی دقیق شرایط 
است. شما ممکن است به داروی ضد ویروس یا قطره های استروئیدی چشم نیاز 

داشته باشید.
دنبال کردن دستورات پزشک اهمیت دارد زیرا تبخال چشم در صورت عدم درمان 

مناسب می تواند موجب آسیب دائمی به چشم شود.
کراتیت قارچی

کراتیت قارچی یک عفونت قارچی نادر قرنیه چشم است. این شرایط به واسطه 
رشد بیش از حد قارچی که معمولا در محیط و روی پوست انسان یافت می شود، 
رخ می دهد. یک آسیب دیدگی چشم، به ویژه با یک گیاه یا چوب، شایع ترین روش 
ابتلا به کراتیت قارچی است. افزون بر احساس وجود جسم خارجی در چشم، کراتیت 

قارچی می تواند موجب علائم زیر شود:
- چشم درد - آبریزش چشم - قرمزی - خروج ترشحات - حساسیت به نور - تاری 

دید
درمان کراتیت قارچی نیازمند استفاده از داروهای ضد قارچ طی یک دوره چند 
ماهه است. طی این مدت استفاده از کمپرس سرد می تواند به تسکین ناراحتی 
کمک کند. همچنین، برای مدیریت حساسیت به نور استفاده از یک عینک آفتابی 

استاندارد مفید است.
ناخنک

ناخنک یا پتریژیوم به پیشروی ملتحمه روی قرنیه گفته می شود. این پیشروی معمولا 
شکلی مثلثی دارد و در گوشه داخلی یا بخش میانی چشم رخ می دهد.

دلیل ناخنک نامشخص است، اما به نظر می رسد با قرار گرفتن در معرض نور 
خورشید، گرد و غبار و باد مرتبط است.

ناخنک می تواند موجب احساس وجود جسم خارجی در چشم شود و از علائم دیگر 
آن می توان به موارد زیر اشاره کرد:

- آبریزش چشم - قرمزی - سوزش - تاری دید
ناخنک معمولا به درمان خاصی نیاز ندارد. اما در صورت مواجهه با علائم اضافه 

ممکن است یک قطره استروئیدی برای کاهش التهاب تجویز شود.
اگر پیشروی بسیار بزرگ بوده و بر بینایی فرد تاثیرگذار باشد، ممکن است به انجام 

یک عمل جراحی برای برداشتن آن نیاز باشد.
پینگوکولا

پینگوکولا یک توده غیرسرطانی در ملتحمه است. این توده معمولا شکلی مثلثی و 
زرد رنگ دارد که در گوشه قرنیه ایجاد می شود. آنها معمولا نزدیک به بینی رشد می 

کنند، اما می توانند در سمت دیگر چشم نیز شکل بگیرند.
پینگوکولا می تواند موجب احساس وجود جسم خارجی در چشم شود و از دیگر 

علائم آن می توان به موارد زیر اشاره کرد:
- قرمزی - خشکی - خارش - آبریزش چشم - مشکلات بینایی

پینگوکولا به درمان خاصی نیاز ندارد، مگر این که موجب ناراحتی شده باشد. در این 
مورد، پزشک ممکن است قطره ها یا یک پماد چشم را برای تسکین شرایط تجویز کند.
اگر توده به اندازه ای بزرگ باشد که بر بینایی تاثیر بگذارد، ممکن است به انجام یک 

عمل جراحی برای خارج کردن آن نیاز باشد.

یک احساس اشتباه در چشم!

بیماری فشار خون امروزه به عنوان یکی از رایج ترین امراض 
روبه رشد در جامعه است که به اعتقاد بسیاری از متخصصان 
علوم پزشکی به دلیل فقدان علائمی مشخص از آن با عنوان 

قاتل خاموش نامبرده می شود.
در حال حاضر نزدیک به ۸۷۰ میلیون نفر در سراسر جهان از 
بیماری فشار خون رنج می برند و بیش از ۳ میلیارد از جمعیت 
جهان نیز در معرض ابتلا به این بیماری قرار دارند؛  آسیبی که 
در سال های اخیر در جامعه ایران نیز با رشد قابل توجهی همراه 

بوده است.
و  درمان  بهداشت،  وزیر  معاون  زاده"  ملک  "رضا  گفته  به 
آموزش پزشکی در ۲۵ سال گذشته میزان مرگ و میر ناشی از 

فشار خون نزدیک به ۴۰ درصد افزایش یافته است.
بر اساس گفته های وی، ۳۳ هزار ایرانی زیر ۵۵ سال به دلیل 
سکته های قلبی و مغزی )ناشی از فشار خون( جان خود را از 
دست می دهند؛ همچنین سال های معدوم عمر جامعه ایران 
)ناشی از فشار خون( نیز در ۲۵ سال اخیر بیش از ۶۰ درصد 

افزایش داشته است.
به گفته بسیاری از متخصصان علوم پزشکی و تغذیه سن، 
جنسیت، وراثت، فقدان تحرک، اضافه وزن، مصرف سیگار و 
مشروبات الکلی، مواد دخانی، آسیب های اجتماعی و روحی 
– روانی، اضطراب و تنش، برخی از بیماری ها نظیر دیابت و گاه 

بارداری از عوامل اصلی بروز فشار خون است.
گفته می شود ۲۹ میلیون نفر از چاقی و اضافه وزن و نزدیک 

به ۸۰ درصد از کشور از فقر حرکتی رنج می برند.
بر اساس برخی از منابع معتبر، نژاد هم در بروز این بیماری 
موثر است و سفیدپوستان بیش از سایرین مبتلا به فشار خون 

می شوند.
استفاده بیش از اندازه از نمک نیز که بر اساس تحقیقات در 
جامعه ایران ۲ برابر بیش از میزان استاندارد جهانی است؛ از 
مهم ترین دلایل بروز این بیماری به شمار می رود. مطابق با آمار 
مصرف مجاز این ماده خوراکی روزانه برابر با ۵ گرم است که در 

ایران این میزان روزانه ۱۲ گرم نیز برآورد شده است.
بسیاری از بیماران مبتلا به فشار خون از ابتلا به این بیماری 

ناآگاه و به هنگام بروز برخی از عوارض آن همچون سردرد و 
سرگیجه، تنگی نفس و تاری دید متوجه بروز آسیب می شوند.

"سعید نمکی" وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در این 
رابطه معتقد است: ۱۵ میلیون بیمار مبتلا به فشار خون هستند 

که نزدیک به ۴۰ درصد از آن ها از وجود بیماری بی اطلاع اند.
به گفته برخی از مقامات مسئول ۵۰ درصد از جمعیت کشور 
با آغاز سن ۵۵ سالگی مبتلا به فشار خون می شوند و بنابر این 
باید از سن ۳۵ سالگی فشار خون به صورت ماهانه اندازه گیری 

شود.
طرح »بسیج ملی کنترل فشار خون بالا« که به همت وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از ۲۷ اردیبهشت ماه سال 
۹۸ آغاز شد نیز با هدف شناخت بیماران مبتلا به فشار خون 

انجام گرفت.
فشار خون عارضه ای است که به اعتقاد پزشکان با رعایت یک 
رژیم غذایی صحیح، ورزش، تناسب اندام، پرهیز از اضطراب و 
همچنین بهره گیری از دارو )به هنگام ضرورت( قابل کنترل و 

درمان است.
"دیبا طباطبایی" یک کارشناس ارشد تغذیه در این باره به 
خبرنگار اجتماعی ایرنا گفت: بیماری فشار خون در حقیقت 
به افزایش میزان متعارف فشار خون )۱۲۰ سیستول بر ۸۰ 

دیاستول( اشاره می کند.
وی افزود: در زمان حاضر یکی از مهم ترین دلایل افزایش 
فشار خون در جامعه ایران فقدان تحرک کافی است که بنابر 
برخی از تحقیقات در دانشگاه های علوم پزشکی کشور روبه 

رشد و زمینه ساز بسیاری از بیماری های قلبی و عروقی نیز 
است.

طباطبایی تصریح کرد: اضافه وزن و چاقی نیز نقش مهمی 
در بروز بیماری فشار خون ایفا می کند؛ اضافه وزن با افزایش 
فشار بر دیواره های شریانی و همچنین خون رسانی سبب بروز 

این آسیب می شود.
به عقیده وی مصرف بیش از اندازه مشروبات الکلی، سن، 
از  نیز در بسیاری  و تنش  نژاد، سابقه خانوادگی و اضطراب 
مواقع سبب بروز این بیماری می شود که تغییر سبک زندگی 
و سلامت الگوی تغذیه از مهمترین عوامل پیشگیری و درمان 
به شمار می روند. این کارشناس تغذیه عنوان کرد: کاهش 
میزان سدیم در بدن از طریق تقلیل مصرف نمک، فرآورده ها، 
غذاهای کنسروی و فست فودها )سوسیس، کالباس، همبرگر 
و...( در کنترل فشار خون موثر است؛ همچنین میزان متعادل 
پتاسیم از طریق استفاده از میوه جات و سبزیجات، حبوبات و 
غلات نیز به منظور پیشگیری و درمان فشار خون حیاتی است.
به گفته وی گوجه فرنگی، زردآلو، هندوانه، موز و آب پرتقال و 

گریپ فروت سرشار از پتاسیم است.
طباطبایی تاکید کرد: دریافت مقادیر متعارفی از منیزیم به 
دلیل توسعه عروق نیز به کمک برخی از سبزیجات با برگ تیره 
نظیر اسفناج، کاهو، چغندر و جعفری و همچنین مغزدانه ها 
)فندوق و بادام و...( نقشی اساسی در کنترل و معالجه فشار 

خون ایفا می کند.
روغن های گیاهی جایگزین روغن های حیوانی شود

وی افزود: بیماران مبتلا به فشار خون همچنین باید به طور 
حتم از فرآورده های لبنی کم چرب استفاده کنند؛ روغن های 
گیاهی )نظیر زیتون و هسته انگور( را جایگزین روغن های 
حیوانی و با توجه به سن، بیولوژیک بدن و... یک رژیم غذایی 

متناسب و غنی از هر یک از مواد غذایی را رعایت کنند.
طباطبایی خاطرنشان کرد: این بیماران باید از فقر حرکتی 
دوری و روزانه به طور متوسط ۳۰ دقیقه پیاده روی کنند؛  چراکه 
فقر حرکتی در درازمدت سبب چاقی و اضافه وزن می شود و 

این امر خطر ابتلا به بیماری فشار خون را افزایش می دهد.

فشار خون؛ بی نشان مرگبار
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آیت الله سجادی: 

تکلیف FATF  با استفسار از رهبر معظم انقلاب 
روشن شود

 استاد سطح عالی حوزه علمیه قم با اشاره به اینکه تکلیفFATF باید هر چه زودتر 
مشخص شود، گفت: دولتمردان و متولیان کار باید از طریق استفسار و استفتاء از 

رهبرمعظم انقلاب، لوایح مربوط به FATF را تعیین تکلیف کنند. 
آیت الله سید محمد سجادی روز شنبه درگفت وگو با ایرنا خاطرنشان کرد: همانگونه 
که قرآن کریم خطاب به مومنان می فرماید، اگردرباره چیزی به اختلاف پرداختید حکم 
آنرا به خدا و رسول)ص(  واگذارنمائید، در زمینه مباحث مهمی مانند FATF نیز راهکار 
شعاردادن، اتهام زنی و همدیگر را متهم کردن نیست بلکه باید از مقام عظای ولایت 

استمداد طلبید.
وی ادامه داد: مسئولان وزارت امور خارجه به صورت طبیعی برهمه مسائل مربوط به 
بین الملل احاطه دارند، مصلحت ها را خوب می دانند ولی عده ای با وجودی که به کل 
موضوع تسلط ندارند نمی خواهند شفافیتی پیدا شود و گاهی منافع برخی نیز به خطر 

می افتد و مقاومت می کنند.
انقلاب  به رهبرمعظم  را  باید همه مسائل  بیان داشت: دراین موارد حساس،  وی 
واگذارکنیم، اگر نهادهای قانونی دراین زمینه به بن بست برسند یعنی اگر مجلس 
شورای اسلامی چیزی را تصویب کند، شورای نگهبان تایید نماید، ولی مجمع تشخیص 
مصلحت نظام نظر دیگری داشته باشد، نباید ناامید شویم، چون درکشور رهبری را داریم 

که حرف آخر را میزنند و باید به ایشان مراجعه کنیم.
استاد سطح عالی حوزه علمیه قم با اشاره به اینکه سخنان رهبر معظم انقلاب باید 
برای همه فصل الخطاب باشد، گفت: درموضوعات حساس که برخی مصوبات جلو 
برخی کارها را می گیرد و مسائل حساسیت بالایی پیدا می کند باید به رهبر معظم انقلاب 

مراجعه کنیم تا مصلحت کشور فدای فضاسازی های سیاسی نشود.
آیت الله سجادی گفت: کشور ما با رهبری های حکیمانه رهبر معظم انقلاب موفق 
شده، از گردنه های خطرناک عبور کند و مباحث مانند FATF نیز با تدابیر ایشان قابل 

حل است.
 

آیت الله اعرافی :

معضل مصرف دخانیات در قم با کارهای 
پژوهشی رسیدگی شود

 مدیر حوزه های علمیه کشور با اشاره به رواج مصرف دخانیات در بین مردم و جوانان 
قم با طرح پیشنهادی گفت: وظیفه داریم که کارگروهی از طرف حوزه و دانشگاه علوم 

پزشکی قم قرار دهیم تا با کارهای پژوهشی و متقن به این معضل مهم رسیدگی کنند. 
به گزارش مرکز خبر حوزه آیت الله علیرضا اعرافی روز شنبه در دیدار سرپرست دانشگاه 
علوم پزشکی قم اظهار داشت: حوزه نیز این آمادگی را دارد که با ظرفیت عظیم خود در 
فرهنگ سازی و پیشگیری از این معضل اجتماعی به دانشگاه علوم پزشکی قم کمک 

نماید.
وی با اشاره به لزوم همکاری و تعامل دانشگاه علوم پزشکی با حوزه در همه عرصه 
ها گفت: در درختواره رشته های حوزه به برخی سرفصل هایی که مربوط به مباحث 
پزشکی و سلامت میباشد نگاه ویژه ای شده است و در این عرصه میتوان به فقه سلامت 
اشاره کرد؛ در موضوع شناسی و شناخت جامعه از واقعیت جامعه پزشکی نیاز به یک 
تعامل و همفکری خوب بین حوزه و دانشگاه علوم پزشکی می باشد و استفاده از ظرفیت 

عظیم حوزه و خانواده های آنان در این شناخت بسیار مهم است.
مدیر حوزه های علمیه با انتقاد از نحوه رسیدگی و پاسخگویی به بیماران از سوی مراکز 
درمانی قم گفت: مردم همچنان از خدمات پزشکی گلایه مندند و امیدواریم در دوره 
مدیریت جدید دانشگاه علوم پزشکی قم گام بزرگی در این بخش برداشته شود تا رضایت 

مردم بیش از پیش جلب شود و این کار مهم باید در اولویت قرار گیرد.
در ابتدای این دیدار  محمد رضا قدیر سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم به تشریح 
برخی فعالیت های صورت گرفته در مدیریت جدید این دانشگاه پرداخت و بر لزوم تعامل 

و همکاری با حوزه در حل بسیاری از مشکلات و معضلات عرصه سلامت تاکید کرد.

باحضور آیت الله اعرافی  ؛ 

عملکرد مدیریت حوزه های علمیه درجلسه 
جامعه مدرسین بررسی شد

 عملکرد مدیریت حوزه های علمیه درجلسه شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه 
قم به ریاست آیت الله محمد یزدی، موردبررسی قرار گرفت. 

 به گزارش پایگاه اطلاع رسانی جامعه مدرسین، مدیرحوزه های علمیه در این جلسه، 
با تشریح اصلاحات و تغییرات اعمال شده در روند اجرایی و مدیریتی حوزه های علمیه 
سراسرکشور در دوره مدیریت جدید، مسیر پیش رو را روشن و درحال پیشرفت معرفی 
کرد. آیت الله علیرضا اعرافی  با تاکید برضرورت احیای رقبات و موقوفات حوزه ابراز کرد: 
دست کم هشت چالش اساسی پیش روی حوزه شناسایی شده که بیان آن ها درزمان 
محدود این جلسه مقدور نیست و لازم است چندین جلسه برای بحث و بررسی آن ها 
اختصاص یابد بنابراین درخواست می شود جلسه دیگری به این امر اختصاص داده شود 

تا در خدمت اعضای محترم جامعه مدرسین باشیم.
 وی در پایان ابراز امیدواری کرد با پیگیری و تحقق رهنمودهای رهبر معظم انقلاب و 
مراجع عظام تقلید بتوانیم درگام دوم انقلاب حوزه علمیه ی تراز تمدن اسلامی داشته 
باشیم. پس از ارائه گزارش آیت الله اعرافی، رئیس و اعضای جامعه مدرسین از اهتمام و 

کوشش جهادی مدیر حوزه های علمیه تقدیر و تشکر کردند.
در پایان جلسه نیز مقرر شد طبق درخواست مدیر حوزه های علمیه، ارائه گزارش 

عملکرد مدیریت حوزه در جلسات آتی شورای عالی جامعه مدرسین ادامه یابد.
در حاشیه این جلسه نیز نمایشگاهی از مهم ترین طرح ها و برنامه های مرکز مدیریت در 

دوره  مدیریت جدید برگزار شد و اعضای جامه مدرسین از آن بازدید کردند.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم خبرداد

ارائه مشاوره  های تخصصی و خدمات بازاریابی 
به واحدهای صنعتی  

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان از همکاری تیم بازاریابی و مشاوره های 
با واحدهای صنعتی دارای  تخصصی کلینیک کسب وکار شهرک های صنعتی قم 

ظرفیت حضور در بازارهای داخلی و نمایشگاه های تخصصی خبر داد. 
اسرافیل شعاعی در بازدید از چهارواحد تولیدی شهرک صنعتی محمودآباد که در 
راستای تسهیل امور واحدهای صنعتی و رونق تولید انجام شد اظهار کرد: تمام مسوولان 
بخش های مختلف استان به دنبال ایجاد فضایی برای رفع مشکلات واحدهای تولیدی 
هستند. وی با بیان اینکه برای رفع مشکلات و تامین زیرساخت ها مشکلی وجود ندارد 
گفت: با توجه به محدودیت منابع لازم است که خود واحدهای صنعتی در قالب شرکت 
خدماتی شهرک های صنعتی درخواست های خود برای تامین زیرساخت ها را اولویت 

بندی و آن را در اختیار شرکت شهرک های صنعتی قم قرار دهند.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم اضافه کرد: برای رفع نیاز واحدهای تولیدی 
به صورت انفرادی نیز با برگزاری همین دیدارها و حضور مسؤولان بخش های مختلف در 

خود واحد صنعتی به دنبال رفع نیازهای آنها هستیم.
وی یادآور شد: در این  بازدیدها از چهار واحد تولیدی ظروف آشپزخانه، بلوک های 
سیمانی سبک، مصالح ساختمانی و شیمیایی بازدید به عمل آمد و مشکلات ایشان 

اعم از سودبالای تسهیلات، فاز توسعه، پایان کار و قطعی برق مورد بررسی قرار گرفت.
شعاعی ادامه داد: همچنین مقرر شد کلینیک کسب وکار شهرک های صنعتی قم 
تیم بازاریابی و مشاوره های تخصصی را در اختیار واحدهای دارای ظرفیت حضور در 

بازارهای داخلی و نمایشگاه های تخصصی را در اختیار این واحدها قرار دهد.
 

طی سه روز آخر هفته گذشته؛

2۰۸ مورد تصادف به اورژانس قم گزارش شد
 رئیس اورژانس پیش بیمارستانی و مدیر حوادث دانشگاه علوم پزشکی استان قم ، 
گفت: با توجه به افزایش قابل توجه مأموریت های اورژانس طی ۳ روز آخر هفته گذشته 
۲۰۸ مورد تصادف در این بازه زمانی به مرکز گزارش شده که ۱۶۴ مورد در سطح شهر 

و ۴۴ مورد آن در جاده بود از این تعداد ۱۲۰ مورد در ارتباط با موتورسیکلت بوده است.
محمد شهیدی افزود: با توجه به بروز این تعداد تصادف و جرح و فوت ناشی از آن 
در استان ضرورت ورود جدی تر همه دستگاه های دخیل در سیستم حمل و نقل امری 
ضروری است و با توجه به محوریت موضوع پیامدهای حوادث ترافیکی در مجمع 
سلامت استان بسیاری از عوامل خطر منجر به رخداد حوادث ترافیکی با برنامه ریزی و 
نظارت قابل کاهش و یا حذف خواهد بود. وی افزود: اورژانس ۱۱۵ قم در پروسه کمک 
به مصدومان تصادفات به مثابه یک ارگان تسهیل گر خدمت است و پرداختن به عوامل 

اصلی تصادف عامل بنیادین خواهد بود.
۵ فوتی در هفته پر حادثه قم

رئیس اورژانس پیش بیمارستانی و مدیر حوادث دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به 
آمار مجروحان و فوتی های تصادفات هفته گذشته در قم، گفت: با توجه به ۲۰۸ تصادف 
رخ داده در هفته گذشته ۲۸۷ نفر مصدوم و متأسفانه ۵ نفر از آنان در صحنه جان خود 
را از دست داده اند وجود تعداد بالای موتورسیکلت در شهر قم همواره یک عامل اصلی 
بالا بودن آمار تصادف و مرگ و میر و ناتوانی ناشی از آن است. شهیدی در بخش دیگری 
از سخنان خود بیان کرد: استان قم به عنوان نقطه تلاقی سفرهای برون شهری بالغ بر 
۱۷ استان کشور است که در ایام تعطیل شاهد ترافیک سنگین در داخل و خارج شهر 

می باشد.

اینکه رویکرد  بیان  با   وزیر علوم، تحقیقات وفناوری، 
گفت:  است  صنعت  چالش های  رفع  دانشگاه ها 
دانشگاه ها سرمایه های عظیم کشور هستند که وظیفه 
آنها کمک به رفع مشکلات و حل مسائل پیش روی بخش 

صنعت و تولید تعریف شده است. 
منصور غلامی روز شنبه در حاشیه افتتاح چند طرح 
در دانشگاه قم درگفت وگو  با خبرنگاران، افزود: درشرایط 
تحریم کنونی که با تحریم تجهیزات صنعتی و فناوری های 
ظرفیت های  از  استفاده  هستیم،  مواجه  دنیا  روز 
بسیار ضروری  این محدودیت ها  برای حل  دانشگاهی 

است.
وی با بابیان اینکه رویکرد جدی وزارت علوم در ند سال 
گذشته ارتباط موثر دانشگاهها و صنعت بوده است، اظهار 
داشت: دانشگاههای کشور به صورت مستمر مسائل و 
مشکلات بخش تولید و صنعت را در دستور کار قرار داده و 

موفق به حل آنها شده اند.
علمی  ظرفیت های  از  استفاده  بر  تاکید  با  غلامی 
دانشمندان کشور به منظور حل چالش های صنعت اظهار 
داشت: وزارت علوم به منظور ارتقای ارتباط مهم میان 
صنعت و دانشگاه مشوق های زیادی برای دانشگاه ها و 

اساتید در نظر گرفته است.
به  اشاره  با  درادامه  وفناوری،  تحقیقات  علوم،  وزیر 
ظرفیت های علمی قم گفت: دانشگاه قم همانگونه که 
در زمینه حوزوی قطب علمی کشور و جهان اسلام است، 
در زمینه علوم دانشگاهی نیز باید جایگاه علمی این استا 

ارتقا یابد.
وی با اشاره به ارتقای جایگاه علمی دانشگاه قم به یکی 
از قطب های علمی کشور افزود: در برنامه های ساماندهی 
آموزش عالی به عنوان برنامه های در دست اجرای وزارت 
علوم، محوریت دانشگاه قم برای بخش دانشگاهی قم 
هم مورد تاکید است و موضوعات مبتلا به این دانشگاه 
در دستور کار این وزارتخانه است تا روند رشد آن با قدرت 

بیشتری انجام شود.
غلامی ادامه داد: دانشگاه قم به سمت یک دانشگاه 
ایجاد  با  باید  روند  این  که  است  حرکت  درحال  جامع 
زیرساخت ها مورد نیاز به یک برنامه دقیق و زمان بندی 

مناسب دارد.
اظهار  به محوریت دانشگاه قم دراستان  اشاره  با  وی 
داشت: این دانشگاه دارای محوریت علمی است که رفع 

کمبودهای این دانشگاه ضروری است.
وزیر علوم، تحقیقات وفناوری، تاکید کرد: ویژگی خاص 
دانشگاه قم جدا بودن بخش خواهران و آقایان آن است 
که به صورت مستقل اداره می شوند و این موجب شده 
تا گرایش خانواده ها برای تحصیل فرزندان خود در این 

دانشگاه افزایش یابد که مدل فوق موثر با اداره دانشگاه ها 
بر اساس دیدگاه های اسلامی است.

شبکه علمی میان دانشگاه های کشور ایجاد 
می شود

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری همچنین درجلسه هیات 
 ، دانشگاه،  این  اندیشه  سالن  در  قم  دانشگاه  ممیزی 
برنامه های  از جمله  را  استان ها  در  ایجاد شبکه علمی 
با  شبکه  این  محوریت  گفت:  و  دانست  وزارتخانه  این 
دانشگاه های مادر هر استان شکل می گیرد و با اتصال 
از  بهینه  استفاده  یکدیگر  به  عالی  آموزش  مراکز  تمام 
و  هزینه ها  کاهش  ها،  کاری  موازی  حذف  امکانات، 

ماموریت محور شدن دانشگاه محقق می شود. 
منصور غلامی با اشاره به تلاش برای بازگشت استقلال 
به مراکز آموزش عالی گفت: حرکت وزارت علوم دادن 
آزادی عمل بیشتر به دانشگاه ها است و مراکز علمی که 
ظرفیت این اقدام را داشته اند، این موضوع درآنها محقق 

شده است.
وی کاهش دانشجویان در حوزه علوم پایه در سالهای 
اخیر را نگران کننده دانست و گفت: تجمع دانش آموزان 
به سمت رشته های تجربی موجب شده است تا نگرانی ها 

و کمبودها در حوزه علوم پایه در کشور تشدید شود.
وی اظهار داشت: گرایش خانواده به الزام فرزندان خود 
برای تحصیل در رشته تجربی اشتباه و مسیری سراب 
گونه پیش پای دانش آموزان است و باید با فرهنگ سازی 

این مسیر اشتباه در کشور اصلاح گردد.
غلامی، با بیان اینکه تحریم ها فرصت ها وچالش های 
پیش پای وزارت علوم و دانشگاه های کشور ایجاد کرده 
است، گفت: چالشها عمدتا موضوعات مالی است ولی 
فرصتهای ایجاد شده بسیاری برای مراکز آموزش عالی 

کشور ایجاد شده است.
وی افزایش احساس نیاز صنعت به دانشگاه های کشور 
را از جمله فرصت های تحریم دانست و افزود: احساس 
نیازهای کشور  آفرینی دانشگاه برای رفع  به نقش  نیاز 
نقش  برای  این فرصت های جدید  که  زیاد شده  بسیار 

آفرینی دانشگاه ها در کشور ایجاد کرده است.
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری، ادامه داد: اقدام های 
خوبی در راستای حل مشکل صنعت توسط دانشگاه ها 
میان  تعداد  قراردادهای  امضای  که  شده است  انجام 
دانشگاه های کشور و وزارت نفت در حوزه اکتشاف و رفع 
ارزشمند  اقدامهای  این  از جمله  نیازهای صنعت نفت 

است.
وی ارتباط دانشگاه با صنایع دفاعی را تجربه ای موفق 
و  دانست  دانشگاه ها  و  صنعت  میان  ارتباط  حوزه  در 
گفت: به طور تقریبی تمام طرحهای وزارت دفاع توسط 

دانشگاهها انجام شدهاست که این اقدام بزرگی محسوب 
می شود.

بدنه دانشگاه نباید از تغییر مدیریت در سطح 
کلان دچار انفعال شود 

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری با بیان اینکه بدنه دانشگاه 
نباید از تغییر مدیریت در سطح کلان دچار انفعال شود، 
اظهار داشت: ایجاد فرصت مطالعاتی در صنعت، تعریف 
طرح های مشترک میان صنعت و دانشگاه و همچنین 
استفاده از ظرفیت های بخش خصوصی از جمله اقدام 

هایی است که بیش از گذشته در دستور کار است.
با توان و ظرفیت  با بیان اینکه دانشگاه قم،  غلامی، 
گفت:  است  داده  فعالیت  ادامه  و  گرفته  شکل  خوبی 
مجموعه های آموزش عالی که در قم در ذیل وزارت علوم 
فعالیت می کنند، مجموعه های خوب با هیات علمی و 

برنامه ریزی های مناسب هستند.
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری با بیان اینکه وزارت علوم 
به صورت سنتی با کمبود بودجه مواجه بوده است که در 
سال های اخیر این محدودیت ها بیشتر بوده است گفت: 
سازمان برنامه و بودجه نسبت به تامین نیازهای آموزش 
عالی کشور کمال همکاری را داشته ولی استفاده بهینه 
از ظرفیت های دانشگاه ها باید در دستور کار مدیران 

دانشگاه ها باشد.
استاندارقم، نیز درحاشیه جلسه هیات ممیزی دانشگاه 
قم با حضور منصور غلامی وزیرعلوم، تحقیقات و فناوری 
درگفت وگو با خبرنگاران،  با اشاره به ایجاد دفتر ارتباط 
استانداری با دانشگاه های استان گفت: دانشگاه های 
قم وظیفه حل مسائل استان را به عهده گرفتند و در این 
راستا ماموریت و اولویت ۳۱ مرکز آموزش عالی قم ترسیم 

شده است. 
استاندارقم:

دانشگاه های قم وظیفه حل مسائل استان را به 
عهده گرفتند

بهرام سرمست با اشاره به وجود ۳۱ مرکز آموزش عالی 
درقم اظهار داشت: انتظار مدیریت استان ازمراکز آموزش 
عالی قم این است که آنها نقش بهتری دررابطه با کمک 
به شناسایی مشکلات و معضلات استان و ارائه راهکار 

داشته باشند.
دانشگاه ها  با  استانداری  ارتباط  دفتر  داد:  ادامه  وی 
براساس  گانه   ۹ کارگروه های  و  اندازی  راه  دراستان 
اولویت های دانشگاه  و  ایجاد  ماموریت های دانشگاه ها 
ها تعریف شده است که بر این اساس دانشگاه های قم 
حداقل حل یک مساله از مسائل استان را دنبال می کنند.
میان  ارتباط  ایجاد  ضرورت  بر  تاکید  با  استاندارقم، 
استان  دانشگاه های  باید  گفت:  وجامعه  ها  دانشگاه 
بودن  کاربردی  اساس  بر  و  آفرینی  مهارت  براساس 
تحقیقات پیش بروند تا بتوانند مسائلی از مسائل استان 

و کشور را دنبال کند.
وی استانداری قم را حلقه وصل دانشگاه ها، صنعت 
قابلیت های صنعتی  قم  داد:  ادامه  و  دانست  و جامعه 
خوبی داراست که باید دانشگاه های استان ازاین ظرفیت 
پشتیبانی کرده و اقتصاد دانش بینان د این واحدهای 
صنعتی را پیش برد ضمن اینکه مراکز صنعتی نیز باید در 

ارتباط با دانشگاه ها عمل کنند.
سرمست، رویکرد مدیریت استان را  تقویت و حمایت از 
دانشگاه ها دانست و اظهار داشت: باید نقش و فعالیت 
مرتبط با دانشگاه ها درکنار حوزه های علمیه و مراکز دینی 
به آنها واگذار شود تا بتوانیم قم را به عنوان پایگاه علمی، 
فرهنگی و دینی که سهم مهمی در چاپ و نشر علوم 

مختلف دارد به جایگاه واقعی آن برسانیم.
وی با تاکید بر اینکه در برنامه ریزی های استانی استفاده 
از نظرات علمی، تخصصی و دانشگاهی، گفت: همایش 
سال جاری  در  قراراست  که  سرمایه گذاری  فرصت های 
این  برگزاری  محل  عنوان  به  قم  دانشگاه  شود،  برگزار 
همایش تعیین شده که در این زمینه برنامه ریزی های 

مشترک در حال انجام است.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم خبرداد

اجرای ۵۰۰ پروژه شهری طی دو سال در قم
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: در سال گذشته و جاری ۲۳ پروژه کلان در شهر قم 
توسط شهرداری اجرایی شده که با پروژه های جزئی که اجرایی شده است به ۵۰۰ پروژه در سطح 

شهر رسیده است.
علیرضا قاری قرآن اظهار کرد: در سال ۹۷ و ۹۸ بالغ بر ۲۳ پروژه کلان در شهر اجرایی شده 

که با پروژه های متوسط و کوچک منطقه ای سطح شهر، بیش از ۵۰۰ پروژه احداث شده است.
وی بیان کرد: پروژه های بزرگ شهری سهم ۷۰ درصدی از بودجه عمرانی شهرداری را به خود 

اختصاص می دهد.
معاون شهردار قم با اشاره به اهمیت ایمنی در اتوبان امام علی)ع(،یکی از پروژه های شهرداری 
را اجرای نیوجرسی وسط کمربندی امام علی عنوان کرد و گفت: ۶ کیلومتر از پروژه تکمیل شده و 

مابقی آن نیز تا پایان سال اجرایی می شود.
وی گفت: نیوجرسی های آماده وجود ندارد و به همین خاطر زمان بر است و به مرور با تولید 

نیوجرسی نصب انجام خواهد شد.
قاری قرآن با بیان اینکه پروژه ورودی جعفریه به مرور در حال تکمیل است، گفت: از نظر حجمی 
پروژه، خاص نیست اما از نظر مدیریت ترافیک وضعیت خاصی دارد و باید به مرور تکمیل آن انجام 
شود چراکه مسیر قابلیت انسداد نداشته و به نظر می رسد با این وضعیت تا اواسط سال آینده درگیر 

پروژه باشیم.
وی با اشاره به وضعیت شهربازی غدیر گفت: کار عمرانی پروژه تقریبا تمام شده است و نصب 

تجهیزات توسط سرمایه گذار بایستی انجام و بهره برداری از آن صورت پذیرد.
علیرضا قاری قرآن با اشاره به اقدامات صورت گرفته در راستای توسعه فضاهای تفریحی در قم، 
گفت: شهرداری قم به این موضوع توجه ویژه ای دارد و به همین منظور برنامه ریزی ها و طرح ها 

را اجرایی کرده است.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم ادامه داد: احداث باغ پرندگان یکی از این فضاهاست که 
در بلوار شهید آوینی در حال احداث بوده و امیدواریم به زودی افتتاح و در اختیار همشهریان و 

همچنین مسافران قرار گیرد.
وی گفت: در سال گذشته و جاری، ۲۳ پروژه کلان در شهر قم توسط شهرداری اجرایی شده که 

با پروژه های جزئی که اجرایی شده است به ۵۰۰ پروژه در سطح شهر رسیده است.
قاری قران در خصوص تقاطع غیرهمسطح جمهوری، گفت: بخش اول این پروژه از میدان امام 

حسین تا سه راهی سواران و نور در منطقه نیروگاه در مرحله تکمیل نقشه است.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: بخش دوم نیز ورودی از سمت میدان امام حسین)ع( و 

در بخش سوم یادگار امام و بخش پایانی هم ادامه آن خواهد بود.
قاری قرآن گفت: باید استان و شورای اسلامی شهر دست به دست هم داده تا فضاهای کاری 

شکل گرفته و در راستای اجرای پروژه ها تلاش کنیم.

همزمان با سالروز آغاز امامت حضرت ولی عصر )عجل الله ( صورت گرفت

آغاز به کار دومین جشنواره ملی مهدویت با 
همکاری شهرداری قم

دومین جشنواره ملی مهدویت همزمان با سالروز آغاز امامت حضرت ولی عصر)عجل الله تعالی 
فرجه الشریف( در سالن عصر آفتاب مسجد مقدس جمکران با همکاری شهرداری قم آغاز شد.

در ابتدای مراسم افتتاحیه، فضای سالن با قرائت آیات نورانی کلام الله مجید عطرآگین شد و 
سپس گلبانگ سرود ملی جمهوری اسلامی ایران در سالن طنین انداز شد.

در اولین بخش برنامه حجت الاسلام علی فاتح مدیر خدمات معارفی مسجد مقدس جمکران 
به سخنرانی پرداخته و عنوان کرد: بر اساس روایت مختلف از جمله روایت امیرالمومنین که 
با وجود تفرقه قلوبتان فایده ای ندارد، مسجد مقدس  می فرماید کثرت شما و اجتماع شما 
جمکران برنامه هایی تدوین کرده که بتوان با یک نذر همدلی در گام دوم انقلاب که مقام معظم 
رهبری نیز تدوین کرده اند زمینه ساز ظهور و استقرار ولایت عظمای حضرت ولی عصر)عج(

باشیم.
وی افزود: مسجد مقدس جمکران وظیفه دارد تا به تمامی منتظران ظهور خدمات لازم را ارائه 
دهد و فعالیت هایی انجام دهد که زمینه ساز تسهیل خدمات به زوار باشد، لذا در این جهت ستاد 
هماهنگی فعالیت های مهدوی تشکیل شده و با گردهمایی نهادهای مختلف از جمله جهاد 

دانشگاهی استان به دنبال این هم افزایی هستیم.
جزء  معارفی  خدمات  مدیریت  داد:  ادامه  جمکران  مقدس  مسجد  معارفی  خدمات  مدیر 
فعالیت های بزرگ جمکران است که خدماتی به کودکان، جوانان و خانواده ها ارائه می دهد،از جمله 
مشاوره و پاسخگویی تخصصی به صورت کاملا رایگان و خدمات به اردوها و کاروان ها که در حد 

وسع ارائه می شود.
حجت الاسلام فاتح اضافه کرد: ما دوست داریم تشکل های دانشجویی و غیردانشجویی با 
جمکران به هم افزایی بپردازد، ما می توانیم فضا را در اختیار تشکل ها قرار دهیم تا بتوانند میزبان 
زائرین باشند و به آنان خدمات فرهنگی و معارفی ارائه دهند، ان شاءالله که همگی بتوانیم جزو 

زائرین و زمینه ساز ظهور باشیم.

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم :

نیروهای امدادی هلال احمر قم آماده باش هستند
 مدیرعامل جمعیت هلال احمراستان قم گفت: نیروهای امدادی و عملیاتی هلال احمر این 

استان برای کمک به مردم زلزله زده مناطق شمال غرب کشور، آماده هستند. 
محمد گلفشان بیان کرد: با توجه به وقوع زمین لرزه ۵.۹ ریشتر بامداد جمعه حوالی ترک در 
استان آذربایجان شرقی که لرزش آن در ۶ استان احساس شد، نیروهای امدادی و عملیاتی و 

واکنش سریع در استان قم در حالت آماده باش کامل می باشند.
وی ضمن ابراز همدردی و تسلیت به بازماندگان این حادثه اظهار کرد: نیروهای امدادی و 
عملیاتی و واکنش سریع جمعیت هلال احمر استان قم در صورت اعلام نیاز به مناطق آسیب دیده 

از زلزله اعزام می شوند.
وی از مردم خواست، ضمن حفظ آرامش و خونسردی خود، با فراگیری آموزش های امدادی 

نکات ایمنی را برای وقوع زلزله های احتمالی رعایت کنند.
به گزارش ایرنا، زلزله ای به بزرگی ۵.۹ دهم در مقیاس امواج درونی زمین )ریشتر( ساعت ۲ و ۱۷ 

دقیقه و ۳ ثانیه بامداد )جمعه( حوالی شهر ترک در استان آذربایجان شرقی را لرزاند.
تَرْک یکی از شهرهای استان آذربایجان شرقی در شمال غرب ایران است؛ این شهر مرکز دهستان 

کندوان و بخش کندوان شهرستان میانه می باشد.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  مطرح کرد

افزایش نزدیک به 4 برابری بودجه فضای سبز 
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: بودجه فضای سبز شهر در سال ۹۴ 
بالغ بر ۶۱ میلیارد تومان بوده است که در سال ۹۸ بودجه اختصاص یافته به کل فضای سبز شهر 

قم ۲۰۵ میلیارد تومان از بودجه کل شهرداری است.
پیام جوادیان با بیان اینکه بودجه فضای سبز شهر در سال ۹۴ بالغ بر ۶۱ میلیارد تومان 
بوده است، گفت: در سال ۹۸ بودجه اختصاص یافته به کل فضای سبز شهر قم ۲۰۵ 
میلیارد تومان از بودجه کل شهرداری است؛ چراکه شهردار نظر ویژه ای بر توسعه فضای 

سبز دارند.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم سرانه هر شهروند قمی از بودجه فضای 
سبز را ۱۶۲ هزار تومان ذکر کرد و افزود: در سال ۹۸ برای هر شهروند ساکن قم ۱۶۲ هزار تومان در 

زمینه توسعه و نگهداری فضای سبز هزینه می شود.
جوادیان با تاکید بر اینکه در سال های اخیر مدیریت شهری توجه چشم گیری به توسعه فضای 
سبز متناسب با اقلیم و شرایط آب و خاک قم داشته است، اظهار کرد: به همین خاطر با افزایش 
متناسب منابع مالی شرایطی در شهر فراهم شده تا شاهد شهری سبز و شاداب برای شهروندان و 

زائرین کریمه اهل بیت)س( باشیم.

رئیس اتحادیه صنف بستنی و آبمیوه قم:

رعایت شئون اسلامی درکافی شاپ های قم 
الزامی است

 رئیس اتحادیه صنف بستنی و آبمیوه قم گفت: واحدهای صنفی زیرمجموعه این اتحادیه از 
جمله کافی شاپ ها بر اساس دستورالعمل های قانونی، ملزم به رعایت شئون اسلامی هستند. 

روح الله قربانیان با اشاره به انتشار اطلاعیه این اتحادیه درفضای مجازی و واکنش به آن بیان کرد: 
هدف اتحادیه حمایت همه جانبه از اعضای خود است اما درعین حال بر اساس قانون با واحدهای 

صنفی که به رعایت قوانین و مقررات اهتمام لازم را ندارند برخورد می شود.
وی افزود: در همین رابطه اطلاعیه ای از سوی اتحادیه صادر و درآن تاکید شده است که با توجه 
به گزارش اداره اماکن مبنی بر وقوع تخلف هایی همچون استعمال دخانیات و برگزاری جشن تولد 
نامتعارف درتعدادی از واحدهای کافی شاپ، درصورت مشاهده و یا هرگونه گزارش دراین خصوص 

با واحدهای متخلف به شدت برخورد و حتی پلمپ خواهد شد.
وی با اشاره به جایگاه خوب اتحادیه صنف بستنی و آبمیوه قم درچرخه اقتصادی استان، ادامه 
داد:  البته بر اساس گزارش ها، تعداد تخلف های صورت گرفته درواحدهای صنفی تحت نظارت این 
اتحادیه بسیار اندک است و اکثریت قریب به اتفاق اعضا نسبت به رعایت قوانین و شئون اسلامی 

درمحیط کاری خود ملتزم هستند و مشکل خاصی دراین زمینه وجود ندارد.
استان قم دارای ۳۴ هزار و ۵۶۸ واحد صنفی مجوز دار است که در قالب ۶۰ اتحادیه فعالیت 

می کنند.

با حضور وزیر علوم؛

پروژه های عمرانی دانشگاه قم افتتاح شد
 پروژه های تصفیه خانه تأمین آب فضای سبز و فاز اول سرای دانشجویان متأهل با حضور وزیر 
علوم، تحقیقات و فناوری افتتاح و عملیات عمرانی مجموعه رفاهی فرهنگی پردیس خواهران 

دانشگاه قم آغاز شد.
مشکلات  با  آشنایی  همچنین  و  عمرانی  پروژه های  از  تعدادی  افتتاح  برای  غلامی  منصور 

دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی قم صبح روز شنبه وارد استان قم شد.
وی ابتدا به دانشگاه قم رفت و پس از حضور در مزار شهدای دانشگاه قم و ادای احترام به شهدا، 
طی مراسمی با حضور استاندار قم و مسئولان استان تصفیه خانه تأمین آب فضای سبز دانشگاه 

قم را افتتاح کرد.
آغاز عملیات عمرانی مجموعه رفاهی و فرهنگی پردیس خواهران دانشگاه قم برنامه بعدی غلامی 
در دانشگاه قم بود که این مجموعه با همت و مشارکت خیرین دانشگاه ساز و به منظور توسعه 

امکانات رفاهی و فرهنگی بانوان دانشگاهی ساخته خواهد شد.
همچنین  با حضور وزیر علوم تحقیقات و فناوری فاز اول خوابگاه متأهلی دانشگاه قم که شامل 

۱۰ واحد مسکونی برای دانشجویان متأهل دانشگاه قم است به بهره برداری رسید.
این واحدها به همت خیر نیک اندیش آقای اربابی و مشارکت دانشگاه، در واحدهای ۶۰ متری و 

با هزینه ای بالغ بر هفده میلیارد ریال ساخته شده است.
غلامی همچنین در ادامه سفر خود به قم پروژه های عمرانی دانشگاه حضرت معصومه)س( و 

دانشگاه صنعتی قم را نیز افتتاح خواهد کرد. 

وزیر علوم ، تحقیقات و فناوری درقم : 

رویکرد دانشگاه ها رفع چالش های صنعت است

مدیرکل دفتر امور روستایی و شوراهای استانداری قم گفت: با هدف تداوم نظارت بر 
اجرای مطلوب  پروژه های عمرانی در روستاهای قم شبکه نظارت بر پروژه های عمرانی آغاز 

به کار کرد.
هرچند جمعیت استان قم بیشتر در شهرها متراکم هستند و طبق آمار حدود ۵ درصد 
از جمعیت استان قم در روستاها ساکن هستند ولی فعالیت های زیربنایی مطلوبی در دل 
این روستاها صورت گرفته است و ۱۲۹ روستای استان از زیرساخت های مناسبی برخوردار 

هستند.
با توجه به اجرای نظارت نظام مند بر طرح های زیربنایی روستایی و حفظ و ارتقای کیفیت 
پروژه ها با بهره گیری از توان فنی و اجرایی سطوح استانی و محلی در راستای سیاست های 
اقتصاد مقاومتی در استان قم در ارزیابی معاونت توسعه روستایی و مناطق محروم کشور به 
عنوان یکی از ۵ استان برتر سال ۹۷ برگزیده و استاندار قم هم در این زمینه از سوی وزیر 

کشور مورد تقدیر قرار گرفت.
هرچند روستاهای استان قم در زمینه طرح های زیربنایی اکنون حرفی برای گفتن دارند 
ولی هنوز هم بعضی از روستاهای قم با توجه به ظرفیت های بالایی که در زمینه گردشگری 
دارند و یا جزو روستاهای هدف گردشگری هستند بومگردی و بهره گیری از ظرفیت آن حلقه 

مفقوده ای است که به آن توجه نشده است.
رودخانه  مسیر  روستاهای  آبه  حق  قطع  از  ناشی  کشاورزی  آب  منابع  شدید  کمبود 
قمردود و قره چای وعدم اشتغال پایدار در تغییر ساختار جمعیت روستایی و پیر شدن 
جمعیت روستایی را می توان مهم ترین مشکلات روستاهای استان قم نام برد که باید در 

برنامه ریزی های کلان مسئولان استانی به این مشکلات توجه بیشتری شود.
وضعیت مطلوب روستاهای استان در زمینه زیرساختی

مدیرکل امور روستایی و شوراهای استانداری قم در گفت وگویی با اشاره به این که قم جزو ۵ 
استان برتر کشور در اجرای طرح های زیربنایی روستایی است، بیان کرد: یکی از موارد تأکید 
شده در برنامه اقتصاد مقاومتی نظارت بر پروژه های عمرانی دستگاه های اجرایی است که 
در روستاها به دلیل پراکندگی و تعدد پروژه ها امری دشوار است و دلیل انتخاب استان قم 
نیز کسب رتبه در نظارت بر پروژه های زیربنایی روستایی بود که با توجه به آیتم های آن مانند 
تعداد پروژه های بازدید شده، کیفیت گزارش، مستندات ارائه شده و ارسال به موقع، پیگیری 

نتایج و... موفق به کسب این رتبه گردید.
سجاد چهرگانی افزود: در ادامه این روند شبکه نظارت بر پروژه های عمرانی با هدف تداوم 
این نظارت با شرکت ۱۲ نفر در سطح استان، با مشارکت دفتر امور روستایی و فنی و در 

شهرستان، با همکاری ها با مشارکت؛ بخشداری ها به طور رسمی آغاز به کار کرد.
وی اظهار داشت: این شبکه بر کلیه فعالیت های روستایی که پراکنده بوده نظارت دقیقی 
خواهد داشت و این نظارت ها از ابتدا تا انتها و شامل نحوه انتخاب پروژه ها و همه مراحل 
آن خواهد بود؛ اگر پروژه هایی با تأخیر هنوز به بهره برداری نرسیده باشد نظارت جامع و 
بررسی های لازم صورت خواهد گرفت که تشکیل این شبکه از سوی نهاد ریاست جمهوری 

به همه استان ها ابلاغ شده است.
مدیرکل امور روستایی و شوراهای استانداری قم در بخش دیگری از گفت وگوی خود با 
اشاره به وضعیت زیربنایی و زیرساختی روستاهای استان گفت: روستاهای استان از نظر 
زیرساخت ها دارای وضعیت مناسبی هستند تاکنون در همه روستاهای بالای ۲۰ خانوار 
و برخی روستاهای با کمتر از این جمعیت که شامل ۱۵۲ روستا است طرح هادی تهیه و 
تصویب شده است؛ هم چنین سامانه های مدیریت پسماند با ارائه ماشین آلات جمع آوری 

زباله به دهیاری ها و با مشارکت شرکت تعاونی های دهیاری ها شکل گرفته است.
بهره مندی ۵۷ روستا از خانه بهداشت

وی افزود: ۵۷ روستا قم دارای خانه بهداشت روستایی هستند و بقیه به صورت اقماری 
از آن استفاده می کنند؛ ۸۰ نفر بهورز و ۸ پرستار هم چنین ۹ پزشک مشغول خدمت رسانی 

در این خانه های بهداشت هستند و همه روستاهای استان از نعمت برق برخوردار هستند.
یکی از موارد تأکید شده در برنامه اقتصاد مقاومتی نظارت دقیق بر پروژه ها است که قم در 

رده ۵ استان کشور قرار گرفته است
چهرگانی بیان کرد: آبرسانی به روستاهای استان از طریق ۷ مجتمع آبرسانی که شامل، 
پاچیان، محمودآباد، قاضی، جعفرآباد و نعمت آباد، علی آباد و الویرآباد بوده و بقیه از طریق 
منابع آب مستقل در آبادی ها انجام می شود البته با توجه به کمبود منابع آب شرب در برخی 
روستاهای استان به صورت تانکری آبرسانی می شوند و در بحث گازرسانی به روستاها هم 

بیش از ۱۰۰ روستای استان در حال حاضر از نعمت گاز بهره مند هستند.
وی با اشاره به وضعیت راه های دسترسی روستایی قم نیز افزود: راه های دسترسی به همه 
روستاهای استان آسفالت شده است و یکی از موارد تأکید شده در برنامه اقتصاد مقاومتی 

نظارت دقیق بر پروژه ها است که قم در رده ۵ استان کشور قرار گرفته است.
غفلت از ظرفیت های گردشگری روستایی در قم

مدیرکل امور روستایی و شوراهای استانداری قم در ادامه با اشاره به ظرفیت های خوب 
گردشگری روستایی در استان قم گفت: بیش از ۵ درصد از کل جمعیت استان قم در 
روستاها ساکن هستند و از مجموع ۲۲۹ آبادی دارای سکنه ۱۲۹ روستا دارای بیش از ۲۰ 
خانوار جمعیت دارد که روستاهای قاهان، وشنوه، دستگرد، کرمجگان، دولت آباد نیزار، 
گیو روستاهای هدف گردشگری هستند که وجود ظرفیت های گردشگری، زیرساختی و 

موقعیت های قرار گیری و وجود اماکن تاریخی از معیارهای انتخاب این روستاها است.

وی عنوان کرد: موضوع گردشگری روستایی مدت زمان زیادی از توجه به آن نمی گذرد 
و نیازمند اقدامات ویژه ای است قم به دلیل تردد بسیار زوار و مسافرین دارای ظرفیت های 
بسیاری در زمینه گردشگری روستایی است اما به دلایل مختلفی از جمله عدم وجود 
زیرساخت های اقامتی، عدم شناسایی کامل ظرفیت های موجود و هم چنین کفایت کسب و 

کارهای مرتبط و هم چنین مشکلات فرهنگی به طور جدی به آن توجه نشده است.
بناهای  تنوع محیطی،  به ظرفیت های خوب روستاهای قم مانند  با اشاره  چهرگانی 
تاریخی و فاصله اندک تا قم، بیان کرد: روستاهای قم ظرفیت بالایی در زمینه گردشگری 
روستایی دارند و اقداماتی هم برای توسعه این نوع گردشگری صورت گرفته است از جمله 
تخصیص اعتبارات برای روستاهای هدف گردشگری با هدف تعمیر بناهای تاریخی و 
توسعه بوستان ها و توسعه زیرساخت های مورد نیاز و پرداخت تسهیلات برای مجتمع های 

گردشگری روستایی است.
وی افزود: از دیگر اقدامات صورت گرفته می توان به ایجاد خانه های بوم گردی در برخی 
روستاهای و تلاش برای شناسایی ظرفیت های گردشگری روستاها با هدف تهیه بانک 
اطلاعات آن و هم چنین تأمین زمین مورد نیاز برای طرح های گردشگری در طرح های 
هادی روستایی برای حمایت از توسعه گردشگری در دل روستاها را می توان نام برد ولی با 

وجود این اقدامات هنوز هم نیازمند توجه برای تکمیل این روند هستیم.
ظرفیت های پیدا و پنهان روستاهای قم

قم  استان  روستاهای  ظرفیت های  قم  استانداری  شوراهای  و  روستایی  امور  مدیرکل 
را، کشاورزی، دامداری، صنایع دستی مطلوب و نواحی صنعتی مانند ظغرود، سیرود و 
سلفچگان و خورآباد بیان کرد و گفت: قرارگیری برخی از روستاها در مجاورت محورهای 
اصلی کشور و وجود زیرساخت هایی مانند آب و برق و گاز هم چنین تنوع آب و هوایی 
از دیگر  تاریخی  بناهای  و وجود  اکوتوریسم  به  توجه  با  تا کوهستان  از کویر  و جغرافی 

ظرفیت های روستاهای استان قم است.
چهرگانی افزود: با وجود این همه ظرفیت هایی که ذکر شده است این روستاها با چالش 
و مشکلاتی هم روبرو هستند از جمله، عدم وجود درآمد پایدار برای دهیاری ها و روستاهای 
فاقد دهیاری و وابستگی به درآمدهای ناشی از عوارض، کمبود شدید منابع آب کشاورزی 
ناشی از قطع حق آبه روستاهای مسیر رودخانه قمردود و قره چای هم چنین مشکلات 
ترافیکی ناشی از جابه جایی جمعیت در پایان هفته به سمت روستاها در برخی از بخش ها 
وعدم اشتغال پایدار در تغییر ساختار جمعیت روستایی و پیر شدن جمعیت روستایی را که 

می توان مهم ترین مشکلات روستاهای استان قم نام برد.

مدیرکل دفتر امور روستایی و شوراهای استانداری قم اعلام کرد

تشدید نظارت بر پروژه های عمرانی روستاهای قم
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رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک:

هیچ سند مالکیتی بدون پرداخت مالیات
 صادر نمی شود

معاون رئیس قوه قضائیه و رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور درباره نقش 
سازمان ثبت در وصول مالیات ها گفت: هیچ سند مالکیتی بدون پرداخت مالیات صادر 

نمی شود.
فناوری  افتتاح طرح های  آیین  و  در نشست خبری  روز شنبه  اله خداییان  ذبیح 
اطلاعات در راستای توسعه خدمات الکترونیک افزود: سال ٩٧، بیش از ۲ میلیون سند 
مالکیت صادر شده که قبل از صدور اسناد مالیات آنها پرداخت شده است. علاوه بر آن 
سازمان ثبت اسناد دارای بانک اطلاعات شرکت ها است و سازمان امور مالیاتی به این 
بانک دسترسی دارد و اگر شرکتی از پرداخت مالیات خودداری کند، همه خدمات ثبت 

به آن شرکت قطع می شود تا زمانی که مالیات خود را پرداخت کند.
وی یادآور شد: سازمان ثبت اسناد و املاک کشور یکی از دستگاه های حاکمیتی و 

تاثیرگذار در کشور است که نقش مهمی در رشد و توسعه کشور در ابعاد مختلف دارد.
خداییان اضافه کرد: در بعد ایجاد امنیت با تثبیت مالکیت مانع بروز درگیری ها می 
شود همچنین به رغم اینکه متولی امور اقتصادی نیست اما در تحقق اقتصاد مقاومتی 

تاثیر گذار است.
وی درباره نقش سازمان ثبت اسناد در وصول معوقات بانکی اظهار داشت: در سال ٩٧ 
حدود ١٠ هزار میلیارد تومان و در ۶ ماهه نخست امسال نیز بیش از هفت هزار میلیارد 

تومان از طریق اجرای امور ثبت، معوقات بانکی وصول شده است.
معاون رئیس قوه قضائیه افزود: در ۶ ماهه نخست امسال بیش از هزار و ۴٠٠ میلیارد 

تومان درآمد به خزانه واریز کرده است.
وی ادامه داد: سازمان ثبت اسناد و املاک علاوه بر ثبت اختراعات به بازاریابی و 
برندسازی کمک می کند و مرکز مالکیت معنوی با برگزاری دوره های آموزشی سعی 

دارد تا به شرکتهای نوپا کمک کند تا محصولات خود را تجاری سازی و روانه بازار کنند.
خداییان با تاکید بر اینکه سازمان ثبت اسناد و املاک به شفاف سازی کمک می کند، 
گفت: این سازمان دارای سامانه های متعدد است که در اختیار دستگاه های نظارتی 

قرار دارد و مانع سواستفاده افراد سودجو می شود.
وی درباره نقش سازمان ثبت اسناد در پیشگیری از پولشویی افزود: افراد سودجو سعی 
می کنند از طریق خرید و فروش املاک پولشویی کنند اما هرگونه نقل و انتقال رسمی 

امکان ردیابی افراد پولشو را فراهم می کند.
رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور اظهار داشت: در ۶ ماهه نخست امسال، 

١٩ هزار و ٣٩١ بازرسی از دفتر اسناد رسمی و دفاتر ازدواج و طلاق انجام شده است.
وی ادامه داد: در این مدت، دادگاه های انتظامی برای رسیدگی به تخلفات تشکیل 
شده که در ۶ ماهه نخست امسال ٢ هزار پرونده بررسی شده است در حالی که در سال 

گذشته حدود هزار و ۶٠٠ مورد بوده است.

وزیر کار اعلام کرد

معضل بیکاری نیازمند برنامه های ضربتی
و  دانست  کشور  مسائل  مهمترین  از  را  بیکاری  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  وزیر 

گفت:گزارش طرح های اشتغالزا باید از طریق سامانه ناظر به اطلاع مردم برسد.
محمد شریعتمداری در جلسه کمیسیون تخصصی شورای عالی اشتغال که با حضور 
اعضای این شورا برگزار شد با بیان اینکه مسئله آموزش و مهارت در ادامه مسیر اشتغال 
است، اظهار کرد: باید جلسه ای مشترک با سازمان فنی و حرفه ای با موضوع مهارت 

افزایی در طرح های توسعه اشتغال ملی و  روستایی برگزار شود.
وی فقدان جایگاه مداخلات توسعه ای ناظر بر بازارکار را از جمله نواقص موجود دانست 
و بر لزوم فراهم شدن زمینه اشتغال واقعی، پایدار و ماندگار با انجام اقدامات توسعه ای 

تاکید کرد.
شریعتمداری افزود: معمولا فرد وام گیرنده در زمینه کاری خود مهارت دارد و لذا اگر 
افرادی که در طرح های اشتغالزایی شاغل می شوند دارای مهارت کافی نباشند آسیب 

زا خواهد بود.
و جهت گیری های  برنامه ها  بررسی  برای  را  استانی  اشتغال  کارگروه  تشکیل  وی 
اشتغالزایی مهم دانست و افزود: برای تبیین اعلام نرخ بیکاری در بین مردم، نقش نظام 

جامع اطلاعات بازار کار بسیار مهم ارزیابی می شود.
به گفته وی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیکاری از مهمترین مسائل کشور به شمار 
می رود و مدیریت این موضوع هم به برنامه های بلند مدت و کوتاه مدت و هم برنامه های 

ضربتی نیاز دارد.
وی درباره نقش تعاون در توسعه اشتغال گفت: آنچه برای ما مهم است افزایش سهم 
تعاون در تولید ناخالص داخلی است که باید این موضوع را با اشتغال افراد در تعاونی 
های روستایی پیش ببریم و در این به گونه ای برنامه ریزی کنیم که در شرایط برابر، طرح 

های تعاونی اولویت داشته باشند.
شریعتمداری خواستار اطلاع رسانی گزارش طرح های اشتغالزایی از طریق سامانه 
ناظر شد که مردم به آن دسترسی دارند و گفت: طراحی یک شبکه ارتباطی بین همه 

واحدهای تولیدی به توسعه بازار کار کمک می کند.
وی در پایان بر ضرورت ایجاد اشتغال و توانمندسازی افرادی که تحت پوشش نهادهای 

حمایتی هستند، تاکید کرد.

بانک مرکزی اعلام کرد:

انجام تراکنش های بانکی فقط با رمز پویا از 
اول دیماه

انجام تراکنش های بانکی و پرداخت از ابتدای دی ماه، فقط با رمز دوم پویا امکان پذیر 
خواهد بود و مردم به  منظور دریافت رمز و تایید شماره تلفن همراه خود، به بانکها مراجعه 

کنند.
بانک مرکزی در اطلاعیه ای مهم اعلام کرد: انجام تراکنش های بانکی و پرداخت از 
ابتدای دی ماه، فقط با رمز دوم پویا امکان پذیر خواهد بود و مردم به  منظور دریافت رمز و 

تایید شماره تلفن همراه خود، به بانکها مراجعه کنند.
در این اطلاعیه آمده است: به اطلاع مشتریان محترم شبکه بانکی کشور می رساند که 
بانک ها و موسسات اعتباری در راستای ارتقاء سطح امنیت تراکنش های بدون حضور 

کارت در اینترنت، امکان دریافت رمز دوم پویا را فراهم نموده اند.
از آنجایی که انجام تراکنش های بانکی و پرداخت از ابتدای دی ماه سال جاری صرفا با 
رمز دوم پویا امکان پذیر خواهد بود، خواهشمند است هموطنان عزیز به منظور دریافت 

رمز و تایید شماره تلفن همراه خود به بانک صادرکننده کارت خود مراجعه فرمایند.
خاطرنشان می سازد در راستای پیشگیری از برداشت های غیرمجاز در فضای مجازی 
لازم است صرفاً از درگاه های مجاز بانکی و پرداخت استفاده و از ارایه اطلاعات در 

درگاه های مشکوک جدا خودداری شود.

اوایل شهریورماه امسال، ثبت نام طرح ملی مسکن از استان کرمان آغاز شده بود. 
از دیروز نیز در مرحله ای دیگر، ثبت نام طرح اقدام ملی مسکن در بیش از ۱۰ استان 
دیگر آغاز شد. متقاضیان ثبت نام طرح اقدام ملی تولید و عرضه مسکن می توانند از روز 
شنبه هفته جاری با مراجعه به سایت www.tem.mrud.ir شروط نام نویسی را مطالعه 
کنند. هر سه روز یک بار فرآیند ثبت نام در سه تا چهار استان آغاز می شود. در اولین 
گام در سیستان و بلوچستان، قم، خراسان شمالی و خراسان جنوبی نام نویسی شروع 
می شود. مرحله دوم، مربوط به کردستان، کهگیلویه و بویراحمد و گلستان است. در 
گام سوم نیز نام نویسی در چهارمحال و بختیاری، همدان و یزد شروع می شود. به گفته 
معاون مسکن وزیر راه و شهرسازی، »تهرانی ها نیز تا یک ماه آینده می توانند در طرح 

اقدام ملی مسکن ثبت نام کنند.«
یادآور  تهران  محمود محمودزاده در توضیح اجرای طرح ملی مسکن در استان 
شده است: »سه شهر جدید اطراف تهران شامل پردیس، پرند و اندیشه برای ساخت 
این سه شهر  پایتخت نشینان در  و  انتخاب شده است  اقدام ملی  خانه های طرح 
صاحب خانه در طرح اقدام ملی می شوند؛ ضمن اینکه در شهرستان های استان 

تهران، خانه برای ساکنان شهرهای مذکور ساخته خواهد شد.«
قیمت واحدهای طرح ملی مسکن چقدر است؟

در طرح اقدام ملی، سبد متنوعی طراحی شده است که پروژه های مشارکتی، بخش 
کوچکی از آن خواهد بود و اغلب پروژه ها یا براساس واگذاری زمین ۹۹ ساله یا براساس 
قیمت تمام شده فروش اقساطی است. معاون وزیر راه و شهرسازی در توضیح این 
اقدام دولت با ذکر مثالی گفته است: »کسانی که در بافت های فرسوده و ناکارآمد ملک 
شخصی دارند و می خواهند بازسازی کنند، بسته تشویقی شهرداری در پروانه به آنها 
اختصاص می یابد. یک نوع دیگر در شهرهایی است که دولت امکان تامین زمین دارد 
که واگذاری ۹۹ ساله انجام می شود و در حقیقت زمین رایگان به متقاضیان اختصاص 

می دهیم.«
محمودزاده تصریح کرده است: »عمده بحث روی فروش اقساطی زمین است؛ یعنی 
ساختمان با قیمت تمام شده با سازنده توافق می شود. با توجه به طول دوره ساخت 
که حدود دو سال ممکن است زمان ببرد، بخشی از هزینه اجرا از طریق تسهیلات 
تامین می شود و بخشی هم خود شخص باید آورده واریز کند. درخصوص قیمت 
زمین، حداقل دو سال تنفس می دهیم و بعد به صورت اقساطی از متقاضیان دریافت 

می کنیم که با یک رقم خیلی جزئی، مالک زمین می شوند.«
او، »قیمت واحدها را متناسب با شرایط هر پروژه دانسته و گفته است: »ما برای 

متقاضیان قدرت انتخاب گذاشته ایم. اولا احداث خانه ها بر اساس الگوی مصرف 
است، اما به هر حال واحدهای متنوعی را بنا به سلیقه متقاضیان ارایه می کنیم. واحدها 
بر اساس قیمت تمام شده بازار خواهد بود و دولت در این فرآیند نه تنها سودی نمی برد، 
بلکه یارانه و زمین هم در اختیار می گذارد. فقط یک سود جزئی به سازندگان می رسد. 

هدف نهایی دولت این است که مردم صاحب خانه شوند.«
نذر نکرده ایم زمین در اختیار عده ای کاسب بگذاریم

وزیر راه و شهرسازی نیز در تازه ترین اظهارنظر درباره جزییات طرح اقدام ملی مسکن 
گفته است: »ساخت و سازها در استان های مختلف آغاز شده و مساله مهم این است 
که جامعه هدف به صورت دقیق شناسایی و ثبت نام شوند تا اقدامات غربالگری صورت 

گیرد.«
محمد اسلامی با بیان این که در طرح ملی مسکن هدف ما جامعه فاقد مسکن 
هستند که زمینه تامین آن فراهم آید، متذکر شده است: »در برخی شهرها کار به 
خود مردم واگذار می شود.  پروژه هایی را به شرکت های سازنده واگذار کرده ایم و طبق 

زمانبندی تعیین شده، مردم قادرند مسکن خود را در زمان مورد نظر ابتیاع کنند.«
وی با بیان این که ما قصد نداریم کار جدیدی انجام دهیم و هر آنچه مدنظر است، 
در قانون ساماندهی زمین و مسکن به وضوح روشن شده، گفته است: »وزارت راه 
و شهرسازی نیز در این روند دخالت دارد؛ به عنوان طرف مشارکت قرارداد را امضا و 
ضوابط را تعیین می کنیم؛ اما نذر نکرده ایم زمین را در اختیار عده ای کاسب بگذاریم. 
ما تکلیف قانونی داریم که مردم را خانه دار کنیم و لذا وزارت راه طبق شیوه نامه در این 
حوزه مشارکت می کند. همچنین در مدلی دیگر زمین را ۹۹ ساله واگذار می کنیم و بر 
اساس غربالگری قشر متقاضی، اقدامات نرم افزاری را صورت داده تا ارائه مسکن را 

متناسب با جامعه هدف پیش بریم.«
اسلامی متذکر شده است: »برخی توقع دارند وزارت راه زمین را واگذار کرده و 
خودشان اقدام کند، در حالی که وزارت راه باید اعمال نظارت کند تا مطمئن شود مردم 

خانه دار می شوند.«
تفاوت محل مسکن ملی با مسکن مهر چیست؟

از زمان رونمایی طرح در زمستان سال گذشته تا شهریور امسال تمام جزییات طرح 
مورد بررسی قرار گرفت و جانمایی، تعداد واحدها، امکانات و سایر مشخصاتی که 
مسکن ملی باید داشته باشد تا هیچ شباهتی به مسکن مهر که مردم نسبت به آن دافعه 

پیدا کرده اند نداشته باشد.
یکی از ایرادات مهم مسکن مهر این بود که از اراضی و خارج از شهرها استفاده شد 

که امکانات و تاسیسات زیرساختی نداشت و همین امر باعث شد تا هزینه های سنگین 
ایجاد راه و زیرساخت های اصلی، امکانات رفاهی و... روی دوش دولت مانده و با اتمام 

بودجه دولت بدهکار و طرح ناتمام و بدون مشتری رها شد.
در طرح اقدام ملی مکان یابی درون شهرها است. براساس طرح اقدام ملی ۱۰۰ هزار 
واحد مسکن در بافت های فرسوده شهری، ۲۰۰ هزار واحد در شهرهای جدید و ۱۰۰ 
هزار واحد نیز در شهرهای کوچک و با جمعیت کمتر از ۱۰۰ هزار نفر ساخته خواهد 

شد.
در این طرح دیگر ساختمان ها بلندمرتبه و ۱۰ یا ۱۵ طبقه ساخته نخواهد شد. تعداد 

طبقات طرح مسکن ملی در نهایت ۷ طبقه خواهد بود.
شروط ثبت نام در طرح ملی مسکن چه خواهد بود؟

در این میان، تاهل، سابقه سکونت در شهر مورد تقاضای مسکن و همچنین عدم 
بهره مندی از امکانات و تسهیلات دولتی در خرید واحدهای مسکونی از جمله شروط 

ثبت نام در طرح ملی مسکن است که وزیر راه و شهرسازی اعلام کرده است.
پیش از این چهار شرط برای ثبت نام در طرح ملی مسکن اعلام شده بود که عبارت 
بودند از تأهل، نداشتن مالکیت خصوصی، عدم استفاده از امکانات دولتی از قبیل 
زمین، آپارتمان یا تسهیلات ویژه یارانه دار و داشتن سابقه سکونت در شهر مورد تقاضا؛ 
به این ترتیب با اعلام وزیر، سه شرط در حال حاضر برای ثبت نام مد نظر سیاستگذار 

است.«
۳۵۰ هزار سپرده گذار صندوق مسکن یکم واجد شرایط طرح ملی مسکن هستند

در طرح ملی مسکن به متقاضیان ۷۵ تا ۱۰۰ میلیون تومان وام پرداخت خواهد 
بودن ۳۵۰ هزار سپرده گذار صندوق  از واجد شرایط  بانک مسکن  شد.مدیرعامل 

پس انداز یکم برای دریافت وام برای طرح ملی مسکن خبر داد.
ابوالقاسم رحیمی انارکی با بیان این که در ارائه تسهیلات مسکن برای طرح اقدام 
ملی اولویت با افرادی است که در صندوق پس انداز مسکن یکم ثبت نام کرده اند، گفته 
است: »متقاضیان واجد شرایط حساب صندوق پس انداز مسکن یکم چنانچه بخواهند 
در بافت فرسوده از وام استفاده کرده و در طرح اقدام ملی مسکن صاحب خانه شوند 

نرخ سود تسهیلات ۶ درصد و در سایر بافت ها ۸ درصد خواهد بود.«
گفته می شود حداقل مبلغ سپرده گذاری در صندوق پس انداز مسکن یکم تهران، 
مراکز استان ها و شهرهای بالای ۲۰۰ هزار نفر جمعیت و سایر شهرها به ترتیب ۱۳.۵ 
میلیون تومان، ۱۰ و ۶.۷ میلیون تومان برای دریافت وام ۸۰، ۶۰ و ۴۰ میلیون تومانی 
است. همچنین حداقل زمان انتظار برای استفاده از این تسهیلات یکسال است که در 
شهر تهران با واریز ۴۰ میلیون تومان، در شهرهای میانی )مراکز استان ها و شهرهای 
۲۰۰ هزار نفر جمعیت( ۳۰ میلیون تومان و برای شهرهای کوچک ۲۰ میلیون تومان 
است که پس از گذشت یک سال، دارندگان این حساب می توانند به صورت انفرادی به 

ترتیب ۸۰،  ۶۰ و ۴۰ میلیون تومان دریافت کنند.
قیمت مسکن تا کجا می ریزد؟

در این شرایط، یک نماینده مجلس اعتقاد دارد: »طرح اقدام ملی مسکن باید بتواند 
قیمت مسکن و نرخ اجاره بها را کاهش دهد.«

جهانبخش محبی نیا گفته است: »مشکل مسکن متاسفانه هنوز در کشور حل نشده 
است. به رغم اینکه مسکن نیاز اولیه و ضروری مزدم به شمار می رود، در سال های اخیر 
به یک کالای سرمایه ای مبدل شده و باید تدابیری اندیشیده شود تا این نیاز اولیه مردم 

به سرپناه با راهکارهای مناسب داشته باشند.«
وی با اشاره به طرح ملی مسکن، متذکر شده است: »طرح وزارت راه به عنوان ابزاری 
برای انتظام بخشیدن به تولید مسکن و اقتصاد تدوین شد که باید تلاش شود این طرح 
بتواند اجاره و قیمت خرید مسکن در سبد خانوار را کاهش دهد تا با کاهش قیمت و 

تبدیل آن به کالای مصرفی و مورد نیاز مردم، بتوان رفاه را به خانوارها بازگرداند.«
وی تصریح کرده است: »اهتمام و جدیت در دولت و وزارت راه و شهرسازی وجود دارد 
و تلاش می شود طرح اقدام ملی تولید مسکن را به سمت و سویی ببرد که عملیات فوق 
به موفقیت برسد، زیرا انحراف از مسیر اهداف تولید مسکن ملی برای اقشار متوسط و 

به ویژه کم درآمد مورد پذیرش هیچ یک از نمایندگان نیست.«
محبی نیا اجرای طرح اقدام ملی تولید مسکن را تدبیری مناسب برای ایجاد تعادل 
نسبی در اقتصاد دانسته و گفته است: »باید تلاش شود تا سمت و سوی عملیات 
مربوط به مسکن و طرح های ملی مسکن به سمتی برود که بخشتشریفاتی مسکن 
از بین برود و شاهد نقطه تعادل در اقتصاد کلان باشیم و مسکن نیز جایگاه خود را 

پیدا کند.«

غربالگری متقاضیان مسکن ملی آغاز شد

قیمت مسکن تا کجا می ریزد؟

مفقودی 
برگه سبز خودروی سواری پژو به تیپ ۲۰۶SD-TUS به 

رنگ سفید – روغنی، مدل 1۳۹۵، به شماره موتور  
1۶۶B۰۰۰۵۸۰۷  و شماره شاسی 

NAAP۴1FE1GJ۷۷۹۲۲۴ و شماره پلاک ایران  1۶- 
۸۷۳ ل ۲۳  بنام امیرحسین آقابابائی مفقود گردیده است و 

از درجه اعتبار ساقط میباشد.
----------------------------------

مفقودی
پروانه بهره برداری ۳۹/1۳۲۶ به شماره 

۳۴/۲۵/1۰۰۲/پ و به تاریخ ۹۸/۴/۲۴ و پروانه 
ساخت کارگاهی زعفران 1-۳۹/1۳۲۶ به شماره 

۳۴/۲۵/1۰۰1/پ به تاریخ ۹۸/۴/۲۴ بنام امیرحسین 
آقابابایی به کد ملی ۰۳۷1۴۵۰۵۶1 مفقود گردیده است و 
از درجه اعتبار ساقط میباشد. همچنین پروانه مسئول فنی 
۳۹/۴۲۶ به شماره ۳۴/۲۵/1۰۰۰/پ به تاریخ ۹۸/۴/۲۴ 
بنام محمد بوالحسنی مفقود گردیده است و از درجه اعتبار 

ساقط میباشد.

وزیر اقتصاد اظهار داشت: در حوزه اشتغال تابستان امسال نسبت به سال گذشته ۸۴۰ هزار شغل ثابت ایجاد شد. همچنین 
سرمایه گذاری خارجی نیز ۲۰ درصد رشد داشته است.

فرهاد دژپسند در همایش آموزش سومین دوره تسهیل گران اقتصادی و اجتماعی بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان حضرت امام 
)ره( اظهار داشت: یکی از بحث هایی که امروز با آن مواجه هستیم، شرایط اقتصادی ایران است. برخی متغیرها وجود دارد و 

بیکاری و تورم از جمله متغیرهایی است که باعث شده گروه های رقیب به آن توجه کنند.
وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشاره به اینکه توانمندسازی باید سرلوحه کارها قرار گیرد، افزود: باید برای آموزش و تخصیص منابع 

در جهت توانمندسازی افراد اقدام شود که آنها با اعتماد به نفس بتوانند شغلی را انتخاب کنند.
دژپسند گفت: استراتژی ما باید این باشد که به جای توزیع کالا و پرداخت نقدی به نیازمندان، باعث افزایش اعتماد به نفس آنها 

شویم و ابزارهای لازم را برای توانمندسازی در اختیارشان قرار دهیم.
وی بیان کرد: توانمندسازی امروز نسبت به گذشته متفاوت شده چرا که ابزارهای تولید همان هایی نیستند که بتوان با فروش آن 

تامین مالی کرد به همین دلیل نهادهای حامی باید ورود پیدا کنند.
دژپسند به ایجاد زیرساخت های لازم اشاره کرد و اظهار داشت: حکومت نیز باید برای مقوله اشتغال و توانمندسازی تبدیل به 
جریان شود و زیرساخت ها را اصلاح کند؛ در حال حاضر نیز از طریق ایجاد شهرک های صنعتی، اقداماتی انجام شده که این موارد 

باعث مهاجرت معکوس می شود.
وی ادامه داد: اقدام بنیاد برکت در زمینه اشتغال و توانمندسازی هم از تقدس لازم برخوردار است و هم توجیه اقتصادی و 

اجتماعی دارد، علاوه بر این، مایه بقاء جمهوری اسلامی و پایداری و ماندگاری آن می شود.
وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشاره به اینکه شرایط اقتصادی کشور رو به بهبودی است، گفت: هنوز به نقطه مطلوب نرسیده ایم 
اما با شرایطی که تحریم ها برای ما ایجاد کرده، توانستیم روی پای خود بایستیم به طوری که در حوزه غیرنفتی در هفت ماهه اول 
امسال ۲۴.۵ میلیارد دلار صادرات داشتیم. همچنین واردات ما سه درصد و واردات کالاهای اساسی نیز ۲۲ درصد رشد داشته 

است.
ایجاد شد. همچنین  ثابت  به سال گذشته ۸۴۰ هزار شغل  تابستان امسال نسبت  تاکید کرد: در حوزه اشتغال  دژپسند 

سرمایه گذاری خارجی نیز ۲۰ درصد رشد داشته است.
وی گفت: از سال ۹۰ تاکنون فقط دو سال سرمایه گذاری ما مثبت بوده و برای آنکه اشتغال پایدار شکل گیرد و صادرات نیز متنوع 

شود، باید سرمایه گذاری و تولید را افزایش دهیم تا به پایداری اشتغال برسیم.
وی بیان کرد: ایجاد بنگاه های متوسط و کوچک، واحدهای زیر ۱۰ نفر و پایداری آن نیز تعیین کننده است و این موضوع در 
کشورهای دیگر جواب داده و باید با این دیدگاه در خصوص ایجاد اشتغال اقدام کنیم که به دنبال آن تولید و صادرات نیز بیشتر 

می شود و می توانیم تولیدات را با ایجاد بسته بندی های مدرن صادر کنیم.
به گفته وزیر امور اقتصادی و دارایی، بنیاد برکت نباید خودش را درگیر تصدی های مالی کند و نهاد مالی ایجاد نکند. وی به اقدام 
تسهیل گران اشاره کرد و گفت: با استفاده از ابزارهای مدرن، تسهیل گران می توانند روستاهای بیشتری را تحت پوشش قرار 

دهند و با آموزش های غیرحضوری، فعالیت های خود را گسترش دهند.

وزیر اقتصاد :
شرایط اقتصادی کشور رو به بهبود است

گرچه با دستور ترخیصی که اخیرا برای تعداد دیگری از ۱۳ هزار خودرو دپو شده صادر شد در مجموع بیش از نیمی از آنها خارج 
شدند ولی همچنان بیش از ۴۰۰۰ خودروی دیگر باقی مانده و وضعیت مشخصی ندارند تا این که در موردشان تصمیم گیری شود.

به گزارش ایسنا، اخیرا بعد از رایزنی های صورت گرفته برای تعیین تکلیف ۱۰۴۸ دستگاه خودرویی که مراحل ترخیص را طی کرده 
و پروانه گمرکی را دریافت کرده بودند، وزارت صمت دستور خروج را صادر کرد. براین اساس با حدود ۷۵۰۰ دستگاهی که طبق 

آخرین آمار گمرک در زمان مصوبه دولت ترخیص شده بود بیش از ۸۵۰۰ دستگاه خارج شدند.
اما در این بین از حدود ۱۳ هزار دستگاهی که دپو شده بود بیش از ۴۰۰۰ دستگاه در گمرکات و بنادر باقی مانده که تاکنون اعلامی 

در رابطه با این که قرار است این خودروها چه سرنوشتی داشته باشند نشده است.
بلاتکلیفی مشتریانی که ثبت نام کرده اند

این در حالی است که از خودروهای وارداتی تعدادی مربوط به زمان ممنوعیت ثبت سفارش و واردات خودرو است که به دلیل منع 
قانونی و بعضا تخلفات دیگری که صورت گرفته بود اجازه ترخیص پیدا نکردند و دارای پرونده های قضایی هستند که باید مسیر خود 
را طی کنند، اما این بدان معنا نیست که همه ۴۴۰۰ دستگاه باقی مانده دارای تخلف یا پرونده های قضایی هستند، چرا که زمانی که 
ترخیص خودروها در نیمه تیرماه به پایان رسید، بعید نبود که اگر زمان تمدید می شد و ادامه پیدا می کرد تعداد دیگری از دستگاه ها با 

طی مراحل قانونی امکان ترخیص پیدا می کردند.
با این وجود، وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد که با پایان مهلت قانونی فعلا هم تصمیمی برای تمدید زمان ندارد و این در 
شرایطی است که وارد کنندگان خودرو بارها درخواست تمدید زمان و تعیین تکلیف مابقی خودروها را از وزارتخانه و سایر دستگاه های 

مربوطه خواستار شده بودند.
در هر صورت اکنون بیش از ۴۰۰۰ خودروی دیگر در گمرکات باقی مانده و به نظر می رسد باید دستگاه های مربوطه از جمله وزارت 
صمت اطلاع رسانی شفافی در مورد چرایی عدم ترخیص این خودروها یا عدم تمایل برای این که فعلا زمان مربوطه تمدید شود، 
چراکه در کنار هر گونه مشکل قانونی و ارزی، بخشی از خودروها برای مردمی است که در شرکت های خودروسازی ثبت نام کرده 

بودند و اکنو با گذر زمان در کنار هزینه سنگینی که آنها تحمیل می شود ، نمیدانند که اصلا خودرویی دریافت خواهند کرد یا خیر؟!
این در شرایطی است که بعد از دستور وزیر برای ترخیص ۱۰۴۸ دستگاه خودروی ترخیص شده انجمن وارد کنندگان خودرو این 
گلایه را مطرح کرده بود که وزارت صنعت، معدن و تجارت باید برای تمدید مهلت و تعیین تکلیف سایر خودروها نیز اقدام کند و فقط 

به ترخیص خودروهای پروانه شده محدود نشود.
گفتنی است؛ با توجه به این که ۱۳ هزار خودروی وارداتی در دو سال پیش با مشکلات ارزی و مسائل قانونی جدید از جمله 
ممنوعیت ثبت سفارش و واردات برخی اقلام مواجه شد، ترخیص خودروها مسکوت ماند تا این که از دی ماه سال گذشته و با تصمیم 
هیات دولت زمان چهارماهه ای برای انجام تشریفات قانونی برای صاحبان تعیین شد که در اردیبهشت ماه به پایان رسید و بار دیگر 

این دو زمان تمدید شد.
در این فرصت و طبق آمار تکمیلی گمرک ۷۵۰۰ خودرو ترخیص و ۱۰۴۸ دستگاه دیگر با وجود دریافت پروانه گمرکی و نداشتن 
مشکلات قانونی و تنها به دلیل پایان زمان نتوانسته بودند ترخیص شوند، در این شرایط با ترخیص اخیر حدود ۸۵۰۰ دستگاه خارج 

شده و ۴۴۰۰ دستگاه دیگر وضعیت مشخصی ندارند.

وجود بیش از ۴۰۰۰ خودرو خارجی در گمرک
بقیه خودروهای دپو شده چه می شوند؟

استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی اظهار داشت: تحول بزرگ این است که در سال 
۹۷ مجموع رانت های ایجاد شده از ناحیه سیاست های اقتصادی نادرست دولت از اندازه 

رانت خام فروشی فراتر رفت که نقطه عطف در اقتصادسیاسی ایران است.
فرشاد مومنی در نشست هفتگی موسسه دین و اقتصاد گفت: مجموعه تحولاتی که در 
همه عرصه های حیات جمعی ایرانیان در سال ۹۷ اتفاق افتاد نیازمند یک واکاوی گسترده 
و عمیق است. از منظر اقتصادسیاسی در این سال یک تحول مهم در ماهیت دولت، به 
معنای حکومت، روی داد که اگر واکاوی بایسته صورت نگیرد می تواند پیامدهای سنگینی 
برای آینده کشور داشته باشد. آن تحول بزرگ این است که در سال ۹۷ مجموع رانت های 
ایجاد شده از ناحیه سیاست های اقتصادی نادرست دولت از اندازه رانت خام فروشی فراتر 

رفت که نقطه عطف در اقتصادسیاسی ایران است.
وی ادامه داد: درباره سیاست های تضعیف ارزش پول ملی یا همان افزایش نرخ ارز، 
با وجود اختلافات گسترده، کارشناسان اتفاق نظر دارند که این سیاست تورم زا به دلیل 
وابستگی تولید به واردات در ایران، ابعاد بسیار فراتری از آنچه در ادبیات موضوع مطرح 
است را به دنبال دارد. از همین روی باید نسبت به مشکوک بودن استمرار این سیاست 
به اداره کنندگان کشور هشدار داد و از آنها خواست تا در شرایط خطیر کنونی دقت و 

حساسیت خود را افزایش دهند.
مومنی یادآور شد: از سال ۱۳۶۸ تا ۱۳۶۹ که دولت تعدیل گرا سر کار آمد و می خواست 
موتور اصلی جهت گیری های اصلی اقتصادی خود را افزایش نرخ ارز قرار دهد و آن موقع 
این توهم ایجاد شده بود که با این اقدام درآمدهای دولت افزایش خواهد یافت. با وجود 
اغواگری این توهم در آن زمان، با تکیه بر ملاحظات روش شناختی و ساختار اقتصاد ایران 
و نیز درنظر گرفتن تجربه های فاجعه ساز در آفریقا و آمریکای لاتین در دهه ۱۹۸۰ در این 

زمینه هشدار دادیم که البته به واسطه اغواگری این سیاست، متاسفانه شنیده نشد.
این کارشناس اقتصادی استمرار سیاست دستکاری قیمت های کلیدی را مشکوک 
دانست و افزود: در پنج سال اول پس از جنگ تحمیلی گزارش هایی که عموما از سوی 
شیفته گان برنامه تعدیل ساختاری تهیه شده بود به فاجعه سازی این سیاست ها اشاره شده 
بود بنابراین استمرار آنها پس از  آن زمان دیگر توجیه بینشی نداشت. باید توجه داشت 
که مهمترین تحول در اجرای این سیاست ترجیح منافع غیرمولدها به منافع فرودستان 

و تولیدکنندگان بود. همچنین گزارشی که از سوی سازمان برنامه و بودجه برای ارزیابی 
عملکرد برنامه اول منتشر شد، به صراحتا به نقش این سیاست ها در تحمیل بحران 
مکانیزاسیون کشاورزی اشاره دارد و اینکه افزایش نرخ ارز کشاورزان را در جبران استهلاک 

ناتوان کرده و آنها را به عصر پیشامدرن پرتاب کرده است.
را جذاب  این سیاست ها  آنهایی که  اقتصاد خاطرنشان کرد:  و  رییس موسسه دین 
می دانستند در این توهم بودند که چون دولت به صورت منحصرا عرضه ارز را در اختیار 
دارد، در صورت جهش نرخ ارز درآمدهای ریالی زیادی نصیب دولت شده و با مازاد بودجه 
مواجه خواهند شد. اما براساس گزارش اقتصادی سال ۱۳۷۳ سازمان برنامه و بودجه با 
پدیده شگفت انگیزی روبه رو شدند. بطوریکه در اثر جهش نرخ ارز شاهد از کارکرد انداختن 
مالیه دولت بودیم چون شاخص ضمنی هزینه های مصرفی دولت از سال ۱۳۷۱ تا ۱۳۷۲ 
بالغ بر ۷۰ درصد رشد داشت در حالیکه نرخ تورم رسمی در همان سال ۲۲.۵ درصد بود. 
همچنین براساس این گزارش به ازای یک واحد کسب درآمد، هزینه های دولت با نسبت 
۳ برابری افزایش داشت. بنابراین این موضوع نشان داد افزایش نرخ ارز با هدف کسب 
درآمد یک توهم بزرگ است. وی اضافه کرد: براساس گزارش سال ۱۳۹۰ وزارت مسکن، در 
حالیکه استاندارد تهیه مسکن از درآمد ۵ تا ۷ سال بود این رقم برای اقشار فرودست بیش 
از ۹۰ سال است یعنی این بخش از جامعه باید ۹۰ سال کل حقوق خود را پس انداز کنند 
تا مسکن مناسب داشته باشند. مسئله بازی با سیاست های تورم زا به فسادهای گسترده و 
سوء تخصیص ها نیز انجامیده است و این موضوع را سدسازی ها و فرودگاه سازی ها شاهد 
هستیم بطوریکه براساس برخی گزارش ها نزدیک به ۱۰ درصد فرودگاه های کشور توجیه 
اقتصادی دارد. این اقتصاددان متذکر شد: ما همه این تجربه ها را کرده ایم اما باز مشاهده 
می کنیم که مافیای رسانه ای دائما حرکت به سمت این سیاست ها را تشویق می کند و حالا 
هم با پشتیبانی نئوکلاسیک های وطنی دوباره موجی را به راه انداخته اند که بحران تورم 
ربطی به افزایش نرخ ارز ندارد یعنی آگاهانه فضای ذهنی سیاست گذاران را آشوب ناک 

می کنند تا  آنچه اتفاق افتاده را به درستی نفهمند.
مومنی با بیان اینکه در اثر جهش ارزی سال ۹۷، شاهد بی سابقه ترین فرار سرمایه بودیم، 
گفت: براساس گزارش های رسمی با افزایش نرخ ارز و همدلی و همراهی نظام تصمیم 
گیری با آن، ایرانیان در سال ۹۷ به اندازه ۱۰ سال پیش در ترکیه ملک خریداری کرده 

اند و ابراز شگفتی میکردند که این در شرایطی بود که بخش مسکن ایران بیشترین سود 
سوداگری را داشته است که در ادبیات اقتصادی به آن پارادکس لوکاس می گویند یعنی 
وقتی فضا ناامن باشد سرمایه از وجود بازدهی بزرگ صرفه نظر کرده و به جای امن می رود.
وی اضافه کرد: در اواخر سال گذشته کمیته امداد امام و سازمان بهزیستی با جهش 
مراجعه کننده مواجه بودند بطوریکه رییس کمیته امداد امام گفته بودند در ۹ ماه سال ۹۷ 
تقریبا ۶۲۰ هزار نفر بر افردا تحت پوشش خود افزوده شد. باید توجه داشت که افزایش 
نرخ بنزین دوباره در شرایطی مطرح میشود که شاخص فلاکت از مرز ۵۰ درصد عبور کرده 
است در حالیکه متوسط جهانی این شاخص ۱۲ درصد است. این اقتصاددان تصریح کرد: 
در سال ۱۳۹۶ آشفتگی ناشی از دستکاری قیمت های کیدی باعث شد تا تجارت پول به 
موتور خلق ارزش افزوده تبدیل شود و نسبت سود تعلق گرفته به سپرده های بانکی در 
بازار رسمی پول از مرز ۱۶ درصد گذشته که بالاترین میزان پاداش به تجارت پول در سطح 

دنیا در آن سال بود و ببینید در این زمینه ما چه ادعاهایی داریم و چگونه عمل می کنیم. 

فرشاد مومنی مطرح کرد؛
افزایش نرخ ارز با هدف کسب درآمد توهم بزرگ است
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عرفان حاج بابایی *

آزمون بزرگ ویلموتس در جوار دریای مرده

ایران-عراق؛ حیثیتی، ملتهب، تعیین کننده

 جدال ایران و عراق همیشه یکی از کلاسیک ترین نبرد های قاره آسیا به حساب می 
آمده.تقابل های دو تیم در جام ملت های آسیا و مقدماتی جام جهانی در ادوار مختلف،از 
حساسیت خاصی برای هر دو سوی میدان برخوردار بوده و حالا دیدار پیش روی دو تیم 

هم از این قاعده مستثنی نیست.
پس از دو تقابل در جام ملت های ۲۰۱۵ و جام ملت های ۲۰۱۹،حالا دو تیم یک 
بار دیگر به هم رسیده اند و این بار در دور اول مرحله گروهی رقابت های مقدماتی جام 
جهانی ۲۰۲۲ باید باهم پیکار کنند. مسابقه ای که در ادامه خواهیم دید از حساسیت فوق 

العاده ای برخوردار است.
پیروزی واجب تر از نان شب

شکست مقابل بحرین اتفاقی غیر منتظره برای تیم ملی فوتبال ایران بود.باخت ۱-۰ در 
منامه معادلات گروه C را تا حدود زیادی به هم ریخت و جدال روز پنجشنبه عراق و ایران را 

حساس تر از همیشه کرد.
یک نگاه اجمالی به جدول گروه،به خودی اهمیت این مسابقه را برای همه آشکار خواهد 
کرد. در حال حاضر عراق با ۷ امتیاز در صدر گروه است،بحرین با همین مقدار امتیاز دوم 
است و شاگردان مارک ویلموتس با ۶ امتیاز سوم هستند و این یعنی اگر اتفاق بازی با 
بحرین در بازی با عراق هم تکرار شود،صعود به عنوان تیم نخست به مرحله بعد بسیار 
سخت خواهد شد و کار به اما و اگری مشقت بار خواهد کشید.اتفاقی که با برد مقابل 
همسایه سبزپوش نخواهد افتاد و ایران یک بار دیگر مدعی اول صعود از این گروه سخت 

خواهد شد.
جنگ با همسایه بدون آمادگی

در حالی که کمتر از یک هفته به مسابقه حساس با تیم ملی عراق باقی مانده،مارک 
ویلموتس هنوز به تهران نیامده و تکلیف لیست تیم ملی هم تا همین چند ساعت پیش 
معلوم نبود تا این که در نهایت اسامی بازیکنان اعلام شد. مارک ویلموتس هم که به دلیل 
عدم دریافت مطالبات خود در حالت قهر با فدراسیون به سر می برد و عملا بی خیال تیم 
ملی شده بود،قرار است یکشنبه به تهران بیاید. و این یعنی تیم ملی نهایتا فقط ۲ یا ۳ 
جلسه تمرینی جدی با حضور سرمربی بلژیکی خود خواهد داشت و مشخص نیست که 

آیا این سطح از آمادگی برای جدال با عراق کافی است یا نه؟
رقابت در اردن؛اتفاقی غیرمنتظره

اعتراضات سراسری مردم عراق در شهرهای مهم این کشور،در نهایت باعث شد تا 
میزبانی این دیدار حساس از شهر بصره گرفته شود. عراقی ها در حالی خود را برای 
میزبانی در استادیوم بین المللی شهر بصره از ایران آماده می کردند که علی رغم اعلام 
آمادگی برای این کار و تامین امنیت مسابقه،درنهایت با حکم فیفا مجبور شدند استادیوم 
بین المللی امان در کشور اردن را به عنوان میزبان این مسابقه معرفی کنند. اتفاقی که 
از یک طرف به نفع ایران و به ضرر عراق است زیرا شرایط میزبانی از عراقی ها سلب 
شده و این می تواند اتفاق مثبتی برای شاگردان ویلموتس باشد. با این حال مسئولان 
اند و  انتخاب میزبان انجام داده  انتخابی هوشمندانه برای  فدراسیون فوتبال عراق 
با انتخاب اردن، کشوری که در جوار بحر المیت قرار دارد، زمینه حضور هرچه بیشتر 
هواداران خود را فراهم کرده اند. قطر و امارات هم کشورهایی بودند که می توانستند 
میزبان این مسابقه باشند اما عراقی ها کشوری را برگزیدند که هم جمعیت ایرانی در 
آن کمتر باشد و هم به دلیل همسایگی و نزدیکی با کشور خود،تماشاگران زیادی را به 
استادیوم ۱۷ هزار نفری امان بکشانند و از امتیاز میزبانی خود نهایت استفاده را ببرند. 
فعل و انفعالاتی که باید دید در نهایت چه نتیجه ای را برای مسابقه تعیین کننده عصر 

پنجشنبه رقم خواهد زد.

هفت تغییر ویلموتس نسبت به کی  روش؛

 همه چیز درباره فهرست جدید تیم ملی فوتبال
 لیست جدید تیم ملی فوتبال ایران نکات جالبی را در خود دارد که در این گزارش به آنها 

پرداخته شده است.
 لیست جدید تیم ملی فوتبال ایران برای دیدار با عراق از سوی کادر فنی اعلام شد و ۲۳ 
بازیکن دعوت شده از فردا کار خود را آغاز خواهند کرد که البته لژیونرها به مرور به جمع 
اردونشینان اضافه می شوند. لیست جدید مارک ویلموتس نکات جالب توجهی را در دل 

خود دارد که در ادامه به آن می پردازیم:
پرسپولیس: علیرضا بیرانوند، محمد نادری، وحید امیری، محمدحسین کنعانی زادگان 

و احمد نوراللهی
استقلال: علی کریمی، وریا غفوری، سیاوش یزدانی

تراکتور: مسعود شجاعی، محمدرشید مظاهری و احسان حاج صفی
سپاهان: پیام نیازمند و محمد محبی

شارلروای بلژیک: علی قلی زاده، کاوه رضایی
یوپن بلژیک: امید ابراهیمی

خنت بلژیک: میلاد محمدی
ترابوزان اسپور ترکیه: مجید حسینی

العربی قطر: مرتضی پورعلی گنجی
الشحانیه قطر: رامین رضاییان
السیلیه قطر: کریم انصاری فرد

ریوآوه پرتغال: مهدی طارمی
زنیت سنت پترزبورگ روسیه: سردار آزمون

تغییرات لیست جدید چیست؟
امید  و  به لیست قبلی اشکان دژاگه، مرتضی منصوری، مهرداد محمدی  نسبت 
نورافکن دعوت نشده اند و به جای آنها وریا غفوری، علی قلی زاده و کاوه رضایی جواز 
حضور پیدا کرده اند. قلی زاده و رضایی در لباس شارلروا خوش درخشیدند و مانو فریرا، 
دستیار ویلموتس بازی خوب آنها را از نزدیک مشاهده کرده بود. وریا نیز با نمایش عالی 
در لباس استقلال مجددا به جمع نفرات دعوت  شده، اضافه شده است. در سوی مقابل 
مهرداد محمدی علی رغم گلزنی مقابل کامبوج برای دومین بار به تیم ملی دعوت نشد. 
منصوری نیز با وجود ادامه روند با کیفیت خود در جمع دعوت شده ها نبود. دژاگه مطابق 
انتظار این بار در جمع ۲۳ بازیکن حضور نداشت و امید نورافکن نیز به کمک تیم امید 
رفته است. استیلی توقع داشت محبی نیز به این اردوی بزرگسالان دعوت نشود اما این 

اتفاق رخ نداد.
جامانده ها چه کسانی هستند؟

در  او  خالی  جای  نیست.  دعوت شده ها  میان  در  نامش  بازهم  جهانبخش  علیرضا 
بازی تیم ملی مقابل عراق به وضوح مشخص بود. مهدی ترابی نیز علی رغم نمایش 
فوق العاده اش در لباس پرسپولیس جایی در لیست جدید ندارد و به جای او وحید امیری 
ناآماده بار دیگر به اردو فراخوانده شده است. نیمکت نشینی عزت اللهی در یوپن باز هم او 
را از ترکیب تیم ملی دور نگه داشت. بازگشت پرقدرت امیر عابدزاده به دروازه ماریتیمو، نظر 
ویلموتس را به خود جلب نکرد. شجاع خلیل زاده باز هم نتوانست چشم ویلموتس را بگیرد. 
درخشش سعید آقایی در سمت چپ خط دفاعی سپاهان کافی نبود و بازیکنانی نظیر 

محمد دانشگر نیز فعلا باید در صف انتظار باشند.
گورخرها رکورددار شدند

در لیست کنونی تیم ملی ۱۳ بازیکن داخلی از چهار تیم حضور دارند. ۱۰ بازیکن لژیونر 
نیز به تیم ملی راه پیدا کرده اند که تیم شارلروا )لقب گورخرها( با ۲ نماینده بیشترین سهم را 
دارد. بلژیک با چهار سهمیه در بین کشورهای خارجی نماینده بیشتری در تیم ملی ایران 
دارد. بعد از آنها قطر با سه نماینده حضور دارد. کشورهای روسیه، پرتغال و ترکیه نیز یک 

نماینده در تیم ملی ایران دارند.
هفت تغییر از بازی قبلی عراق تا این بازی

حال باید دید تیم ملی ایران در بازی مقابل عراق چه نمایشی خواهد داشت. در مسابقه 
آخر ۲ تیم که در رقابت های جام ملت های آسیا به انجام رسید و با تساوی بدون گل تمام 
شد ۱۶ بازیکن از نفرات کنونی امکان بازی داشتند اما هفت بازیکن، دیگر در لیست 
فعلی جایی ندارند. بازیکنانی چون روزبه چشمی، امیر عابدزاده، سامان قدوس، پژمان 

منتظری، مهدی ترابی، علیرضا جهانبخش و اشکان دژاگه.
در بازی ایران و عراق ترکیب 11 نفره ایران از  قرار زیر بود:

علیرضا بیرانوند، وریا غفوری، روزبه چشمی، مجید حسینی، میلاد محمدی، وحید 
امیری، محمدحسین کنعانی زادگان، سامان قدوس، امید ابراهیمی، علیرضا جهانبخش 
و سردار آزمون. مهدی طارمی، مهدی ترابی و اشکان دژاگه نیز به عنوان بازیکن تعویضی 

وارد زمین شدند.
ترکیب اصلی ایران در بازی روز پنجشنبه دست کم سه تغییر خواهد داشت چرا که سه 

بازیکن از آن مسابقه دیگر در لیست کنونی حضور ندارند.

 استقلال تهران، تیمی پرطرفدار در داخل و خارج کشور است؛ تیمی که در آسیا مانند 
رقیب دیرینه خود پرسپولیس، هواداران بی شماری دارد و از جمله پرطرفدارترین تیم های 
قاره پهناور آسیا به شمار می رود. تیمی که در شروع رقابت های این فصل، نمایش 
ناامیدکننده ای داشت، اما هر چه پیش رفتیم آبی پوشان با اقتدار مثال زدنی، بازی ها را 
یکی پس از دیگری با برد به اتمام رساندند و هواداران خود را به آینده ای روشن امیدوار 

ساختند، اما آیا این روند ادامه خواهد داشت؟
حضور استراماچونی در تهران کافی بود تا هواداران آبی پوش از فعالیت یک مربی کاربلد 
و حرفه ای در تیم خود ابراز رضایت کنند، اما شکست یک بر صفر استقلال در هفته اول 
لیگ برتر، آن هم مقابل تیمی همچون ماشین سازی همه را در شوک فرو برد. تساوی 
شاگردان استراماچونی در هفته دوم و سوم برابر فولاد و نفت مسجدسلیمان و بازهم یک 
شکست دیگر برابر پرسپولیس در ورزشگاه آزادی و یک تساوی این بار برابر ذوب آهن 
کافی بود تا پنج هفته ابتدایی لیگ، روزهای سیاهی را برای آبی پوشان تهرانی رقم بزند. 

اما صبر و حوصله مدیران و هواداران استقلال نتیجه داد و از هفته ششم شانس به 
اردوی آبی پوشان راه یافت. شاگردان استراماچونی در هفته ششم به نخستین برد خود 
دست یافتند و گل گهر سیرجان را با شکست بدرقه کردند. برد پر گل در هفته هفتم برابر 
سایپا با چهار گل و برد دو بر صفر برابر پارس جنوبی کافی بود تا هواداران این تیم در 

ورزشگاه آزادی جشن شادی برپا کنند و امیدوار به روزهای پیش رو باشند. 
استقلال در هفته نهم دست به کار بزرگی زد؛ این تیم در تبریز و در شرایطی که حتی 
خوش بین ترین هوادار این تیم هم تصور نمی کرد، تراکتورسازی را چهار بر دو از پیش رو 
برداشت تا حضور این مربی کاربلد و شیوه بازی او کارایی خود را نشان دهد. آبی پوشان 
پایتخت همچنان روی نوار موفقیت گام برمی دارند. این تیم در هفته دهم، پنج بر صفر 
صنعت نفت آبادان را شکست داد تا مجموع امتیازهای خود را به ۱۸ امتیاز برساند. 
۲۱ گل زده و ۹ گل خورده نشان داد آبی پوشان در فاز حمله عملکرد خوبی داشته اند 

و شاگردان استراماچونی بیشترین آمار گلزنی را تا این لحظه به خود اختصاص داده اند.
آنچه مسلم است، استقلال پس از شروع ناامیدکننده ای که داشت، سرانجام با تفکر و 
استراتژی های متفاوت سرمربی ایتالیایی خود روی غلتک بُرد افتاد و با ارائه بازی هایی 

خوب و با نمایشی متفاوت به همان تیمی تبدیل شد که آرزوی هر هواداری است. 
آتش زیر خاکستری که شعله کشید 

در شرایطی که هواداران آبی پوش از بردهای پیاپی و صعود تیم خود به رده های بالایی 
جدول، احساس شادی و غرور می کردند، اما آتش زیر خاکستری که همیشه در فوتبال 
ما وجود دارد، زبانه کشید و دل استقلالی ها را خالی کرد. استراماچونی بالاخره به 
حرف آمد و از شیوه مدیریت فوتبال باشگاهی ما گلایه کرد. »قلب من شکسته است« 
جمله ای است که مفهوم های بسیاری در خود دارد. او گفته اگر شرایط تغییر نکند به 
همراه دستیارانش به کار خود ادامه نخواهند داد. مشکل بی پولی یا بهتر بگوییم مدیریت 
منابع مالی و هزینه ها تنها مختص استقلال نیست و سایر تیم های باشگاهی دیگر مانند 
پرسپولیس و حتی تیم ملی کشورمان نیز با آن دست به گریبان هستند. این داستان 

تکراری هر فصل هم تکرار می شود، اما قدرتی برای حل و فصل آن وجود ندارد.
مربی با تجربه استقلال در نشست خبری خود و در جمع خبرنگاران به نکته ای اشاره 
کرد که اگر حل نشود در روزهای آینده برای آبی پوشان می تواند مشکلات بسیاری را 

ایجاد کند، مشکلاتی که شاید بر روند موفقیت این تیم اثر منفی داشته باشد. 
صداقت، حلقه گم شده فوتبال

بیان این جملات که در زمان فعالیت خود به عنوان مربی، با مشکلات بسیاری مواجه 
شدم، اما نخستین بار است که صداقت در کار نمی بینم، نکته ای است که استراماچونی 

به آن اشاره داشته و نشان می دهد مسئله تا چه میزان جدی است.
مربی ایتالیایی استقلال از جدیت تمرین ها و فشاری که روی بازیکنان می آورد، هم 
سخن گفته: »همه برای یک هدف مشترک تلاش می کنیم و برای برد به زمین بازی 

می رویم، اما صداقتی در کار وجود ندارد. هر هفته قول می دهند تا مشکلات حل 
شود، اما فقط زمان سپری می شود و هیچ رفتار درستی از سوی مسئولان استقلال 
دیده نمی شود. مشکلات مالی هر روز بیشتر می شود و این فاجعه است که هنوز نه تنها 
پرداختی وجود نداشته، بلکه بازیکنان برای حضور در تمرین پول قرض می گیرند. این 
روند برای تیمی مانند استقلال چه مفهومی دارد و چرا مدیران باشگاهی ما برای بر طرف 

ساختن آن، وارد عمل نمی شوند.«
مشکل دیگر استقلالی ها در این روزها نبود یک زمین مناسب برای تمرین بوده است. 
به دلیل بارش های هفته قبل، شاگردان استراماچونی حتی تمرین هم نکردند و این 

مسئله صدای مربی ای که سابقه کار در اروپا را در کارنامه دارد، درآورده است. 
درآمدهای استقلال کجا هزینه می شود؟

اینکه چهار ماه است بازیکنان و کادر فنی استقلال، پولی دریافت نکرده اند، مسئله 
کوچکی نیست و باید پرسید باشگاه بزرگی مانند استقلال چرا به این روز افتاده، شیوه 
مدیریت این تیم روی چه اصولی پایه ریزی شده که پس از این همه مدت، هنوز پرداختی 
از سوی مسئولان این باشگاه صورت نگرفته است. دریافتی های باشگاه استقلال و منابع 
مالی از جمله اسپانسرهای این تیم کجا و چگونه هزینه می شود که امروز باید صدای 

مربی استقلال را شنید؟ 
ذکاوت استراماچونی و گلایه در بهترین زمان ممکن

فراموش نکنیم استراماچونی مرد باهوش و با ذکاوتی است. او با این شیوه، توپ را به 
زمین مدیران استقلال شوت کرده و حالا تصمیم گیران آبی پوش چاره ای جز بررسی 
سریع و حل و فصل مسائل ندارند؛ به خصوص اینکه اکنون کار به رسانه ها کشیده شده و 

همه در جریان امور قرار گرفته اند. 
نکته دوم این است که چرا این مربی در چنین شرایطی گلایه های خود را مطرح کرده 
است؟ استراماچونی با این شیوه فرصتی در اختیار دارد که بسیار مناسب است . او تا 
اول آذرماه که باید در برابر نساجی مازندران به میدان برود، زمان کافی را در اختیار دارد 

و بر اساس برنامه ریزی او، تیمش دچار مشکل نخواهد شد و از حاشیه ها دور می ماند. 
بازیکنان این تیم  تیم استقلال این روزها خوب بازی می کند، بردن را بلد شده و 
چارچوب را به خوبی می شناسند. استقلالی ها امروز برای رسیدن به گل، مسیرهای 
مختلفی را بلد هستند و اگر راهی بسته باشد، از در دیگر وارد می شوند. شوت زنی 
و دوندگی در جمع بازیکنان این تیم دیده می شود و همه برای یک هدف به میدان 
می روند. تحت فشار قرار دادن بازیکنان حریف، تصاحب توپ و میدان و مهم تر از همه، 
آرامشی که این مربی در کنار زمین نسبت به هفته های قبلی پیدا کرده است، حکایت از 

آن دارد که او اکنون می داند کجاست و چه می خواهد.
کلام آخر، حضور در سه جبهه و نیاز به یک بازی ساز 

مربی ایتالیایی اکنون با شیوه و سیستم مدرنی بازی می کند که با آنچه ما در ایران 
می دیدیم، تفاوت های بسیاری دارد. او امروز به بازیکنان خود یاد داده وظایف مشخصی 

را در زمین بازی بر عهده بگیرند و برای پیروزی به زمین بازی بروند. 
البته با توجه به اینکه استقلال باید در سه جبهه به میدان برود، باید توان و آمادگی لازم 
را برای این حضور قدرتمندانه داشته باشد. با آنچه تا امروز از تیم استراماچونی دیده ایم، 
شرایط مساعد است، اما شاید بهتر باشد او یک بازی ساز را در اختیار بگیرد تا بتواند در 

میانه میدان حکمرانی کرده و مهاجمان خود را به خوبی تغذیه کند. 
البته برخی ها اعتقاد دارند مدیرعامل استقلال چون یک تنه می خواهد مشکلات را 
حل و فصل کند، در راه خود آن طور که باید و شاید موفق نبوده و باید شیوه مدیریتی 

خود را تغییر دهد.

از شروع ناامید کننده تا  قدرت نمایی آبی پوشان

آتش زیر خاکستر استقلال و تهدید در وقت طلایی 

جمع  در  سرمربیاش  و  بازیکن  چهار  حضور  با  استقلال   
برترینهای هفته دهم، مانند هفته قبل درخشش فوق العاده ای 

داشت.
هفته دهم رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران به اتمام رسید و 
ماحصل آن حفظ صدرنشینی سپاهان، تنزل مجدد تراکتور با 
قبول سومین شکست پیاپی، پیروزی شیرین سرخابی ها مقابل 
تیم های خوزستانی و بازگشت شهر خودرو به جمع مدعیان 
بود. در انتهای جدول نیز ذوب آهن در بحران گیر کرد و جدال 
قعرجدولی ها برنده نداشت تا شاهین و گل گهر همچنان در 
بهترین های هفته  با  ادامه  در  بمانند.  باقی  پیروزی  حسرت 
دهم همراه ما باشید. جایی که بازهم مانند هفته قبل استقلال 
بیشترین نماینده را داشت و از حریف سنتی اش سبقت گرفت.

دروازه بان:
سید حسین حسینی )استقلال(: بعد از چند هفته اول که 
بسیار پرفراز و نشیب گذشت حالا حسینی دوباره به همان گلری 
تبدیل شده که هواداران استقلال انتظارش را می کشیدند. او در 
بازی برابر صنعت نفت عملکرد بسیار خوبی داشت و سه چهار 
موقعیت تیم اسکوچیچ را با رشادت بالایی مهار کرد تا نشان دهد 
برای بازگشت به تیم ملی و جلب اعتماد مجدد ویلموتس انگیزه 

فراوانی دارد.
مدافعان:

برای  کالدرون  تیم  )پرسپولیس(:  حسینی  جلال  سید 
سومین هفته پیاپی گل نخورد اما نکته مهم بازگشت سیدجلال 
حسینی به ترکیب اصلی بعد از هشت بازی بود. مدافع ۳۷ 
ساله سرخپوشان تهرانی در دیدار برابر فولاد، در غیاب شجاع 
خلیل زاده یکی از بهترین های تیمش بود و اندک موقعیت های 
حریف را با تجربه بالای خود مهار کرد و کمک شایانی به کسب 

این سه امتیاز نمود.
محمد دانشگر )استقلال(: هفته به هفته پیشرفت می کند و 
پخته تر می شود. محمد دانشگر این بار نیز در ترکیب استقلال 
با نمره بالا قبول شد. او برای دومین بار در این فصل موفق به 
گلزنی شد و آغاز کننده جشنواره گل تیم استراماچونی بود. 
دانشگر با پا به توپ بالایی که دارد و اعتماد به نفسی که در 
هفته های اخیر پیدا کرده می تواند حالاحالاها به حضور فیکس 

در ترکیب استقلالِ هجومی مرد ایتالیایی مطمئن باشد.
پارس جنوبی جم  با  بازی  همانند  )سپاهان(:  آقایی  سعید 
نمایش کم نقصی داشت و سمت چپ سپاهان را به نقطه قوت 
و جناح راست حریف را به منطقه ای نا امن تبدیل کرد. آقایی 

ضمن بازی خوبش در خط دفاعی، در کارهای هجومی نیز 
عملکرد قابل قبولی داشت و توانست پاس گلِ گل دوم را برای 
کی روش استنلی ارسال کند تا حسابی مقابل تیم پیشین خود، 

درخشیده باشد.
و  نیست  رسانه ها  در  زیاد  )پرسپولیس(:  شیری  مهدی 
این  از خوب های  بی تردید  اما  ندارد  کاریزماتیکی  شخصیت 
فصل سرخپوشان تهرانی بوده است. مهدی شیری با پختگی 
و تاثیرگذاری بالاتر نسبت به لیگ هجدهم به یکی از گزینه های 
اصلی کالدرون تبدیل شده است. او مقابل فولاد نیز پایه گذار 
اجازه  نیز  امور دفاعی  و در  بود  یکی ۲ ضد حمله خطرناک 
خودنمایی به مهاجمان سرعتی فولاد را نداد. شیری اگر کمی 
خوش اقبال تر بود می توانست اولین گل این فصل خود را هم به 

ثمر برساند اما توپ از یک قدمی اش عبور کرد و به بیرون رفت.
هافبک ها:

گل  زدن  خاطر  به  فقط  نه  )پرسپولیس(:  ترابی  مهدی 
نشدن  گل  طلسم  شکستن  و  پرسپولیس  پیروزی بخش 
پنالتی ها، بلکه به خاطر وجود ردپایش روی تک تک حمله های 

قرار  هفته  منتخب  ترکیب  در  باید  پایتخت  پرطرفدار  تیم 
می گرفت. شماره ۹ پرسپولیس حالا ستاره شماره یک این تیم 
است. او کیفیت بالای خود را هر هفته نگه می دارد و این بار نیز 
به جز گل سه  اش، چند بار هم تیمی های خود را در موقعیت 

گلزنی قرار داد که آنها قدر ندانستند.
وریا غفوری )استقلال(: هم گل زد و هم گل ساخت و هم 
اثبات کرد باید به تیم ملی برگردد. وریا غفوری وقتی به اردوی 
قبلی تیم ملی دعوت نشد خودش این موضوع را قبول داشت و 
می گفت که کیفیت کارش خوب نبوده است. بعد از این اتفاق 
او با انگیزه ای فوق العاده برای بازگشت به تیم ملی تلاش کرد و 
به ستاره استقلال تبدیل شد. وریا در پست پیستون راست، همه 
کار انجام می دهد و در این هفته نیز مقابل صنعت نفت روی چند 

گل آبی پوشان تاثیرگذار بود.
امیرحسین موسی زاده )شاهین شهرداری بوشهر(: بازیکن 
۲۶ ساله و راست پای شاهین در این هفته عملکرد بسیار خوبی 
داشت. او در هر ۲ نیمه پایه گذار جدیترین موقعیت های شاهین 
بود که یکی توسط حسین مالکی به گل تبدیل شد و دیگری با 

بدشانسی از روی خط دور شد. موسی زاده با ارسال های قطری 
خود قلب دفاع گل گهر را هدف قرار داده بود و با تکرار این مساله 

نشان داد ارسال این گونه پاس ها، شگردش به حساب می آید.
قائم اسلامی خواه )ماشین سازی تبریز(: جانشین سامان 
تا دقیقه ۸۵ هم عملکردش  نریمان جهان محروم شده بود. 
چندان مثبت و قابل قبول نبود؛ مانند بقیه هم تیمی هایش اما 
به یک باره شد فرشته نجات رسول خطیبی و یکی از بناهای 
پایه گذار هر ۲ گل  کامبک فوق العاده میزبان. اسلامی خواه 
ماشین سازی بود. او با ۲ ارسال عالی و با استفاده از شم گلزنی 
ادواردو دوس سانتوس و احمدرضا زنده روح، باعث شد تا باخت 

یک بر صفر در هفت دقیقه به برد ۲ بر یک تبدیل شود.
مهاجمان:

شیخ دیاباته )استقلال(: یک گل زد و یک پاس گل داد. حالا 
در کنار قائدی بهترین گلزن تیم است و در مجموع روی ۵ گل 
استقلال در این فصل تاثیر مستقیم داشته است که این ۵ گل 
در همین ۲ هفته اخیر زده شده است. دیاباته با اعتماد به نفس 
بالایی که از دیدار برابر تراکتور با خود به همراه داشت؛ در برابر 
صنعت نفت یکی از بهترین های تیمش بود. با سر گل زد و با پا 
پاس گل زیبایی را برای مهدی قائدی فراهم کرد. زوج او و قائدی 

میتواند هر تیمی را وادار به تسلیم کند.
حسین مهربان )شهر خودرو(: برای دومین بار در این فصل 
گل سه امتیازی زد. یک بار در هفته سوم مقابل ماشین سازی و 
این بار در برابر پارس جنوبی جم. هر وقت کار یحیی گره بخورد؛ 
شماره ۱۱ جوانش به داد او میرسد. مهربان چند دقیقه قبل 
از گل، با یک ارسال عالی از سمت راست، سعید صادقی را در 
موقعیت گلزنی قرار داد اما ضربه صادقی به بیرون رفت ولی 
خود او روی صحنه گل بی نقص عمل کرد. یک کنترل عالی، 
برگشت به سمت دروازه و ضربه ای غیر قابل مهار به کنج دروازه 
دخسوس که توانست ورزشگاه امام رضا )ع( و هوادارانش را به 

وجد بیاورد.
سرمربی:

آندره آ استراماچونی )استقلال(: چارهای جز انتخاب این مرد 
ایتالیایی نیست. تیم او توانست صنعت نفتی را با ۵ گل شکست 
دهد که در ۹ هفته قبلی فقط چهار گل دریافت کرده بود. 
استقلالِ استرا بی رحم کار می کند و چشم نواز. آنها برای زدن 
گل حریص هستند و در دریافت گل، خست به خرج می دهند. 
همین ها در کنار هم باعث شده تا این تیم به پنج برد پیاپی در 

لیگ دست پیدا کند.

ترکیب منتخب هفته دهم لیگ برتر؛

 سبقت استقلال از پرسپولیس با استرا و شیخ

رئیس هیئت ووشوی استان قم از کسب مدال طلای مسابقات قهرمانی کشور توسط پریسا حیدری، دختر ووشوکار قمی خبر داد.
جواد محمدزاده اظهار داشت: رقابت های ووشوی قهرمانی کشور در بخش بانوان با حضور برترین های ووشوی کشور در شهر تبریز 

برگزار شد و حاصل حضور تیم ووشوی استان قم در این رقابت ها یک مدال ارزشمند طلا بود.
وی افزود: تیم ووشوی استان قم با ترکیبی از سانداکاران و تالوکاران در این پیکارها حاضر بود که تنها مدال تیم ووشوی قم در وزن 

منهای ۷۵ کیلوگرم به دست آمد به طوری که پریسا حیدری از قم موفق شد مدال طلای این دسته وزنی را از آن خود کند.
رئیس هیئت ووشوی استان قم گفت: حیدری با شکست دادن تمامی حریفان خود تا فینال پیش رفت و بالاتر از فریناز نذیری قهرمان 

شد و سکینه قاسم زاده از آذربایجان شرقی الف و سیده مائده موسویان از کیش در جایگاه سوم مشترک این وزن قرار گرفتند.
محمدزاده بیان داشت: آن چه ارزش مدال طلای پریسا حیدری را افزایش می دهد این است که او پس از مدت ها دوری از میادین و 
به دلیل پارگی رباط صلیبی در سال ۹۷ در تمرینات تیم ملی جوجیتسو زانوی خود را به تیغ جراحان سپرد و مدتی طولانی از ورزش 

به دور بود اما بازگشت موفقی داشت و توانست طلای ووشوی کشور را کسب کند.
وی عنوان کرد: پریسا حیدری با این مدال طلا جواز حضور در اردوی تیم ملی ووشو را به دست آورده است. این ووشوکار پیش از این 

سابقه حضور در مسابقات درون اردویی تیم ملی و کسب عناوین کشوری را داشته است.

رئیس هیئت ووشوی  استان قم خبر داد؛

کسب مدال طلای مسابقات قهرمانی کشور توسط دختر ووشوکار قمی
 رییس فدراسیون بوکس با اشاره به اینکه کادر فنی تیم ملی بزرگسالان نباید نگران مساله ای باشد، گفت: قرارداد »علیرضا 

استکی« را تا المپیک ۲۰۲۰ تمدید کردیم تا وی و همکارانش بدون دغدغه کار خود را پیگیری کنند.
»حسین ثوری« اظهار داشت: اعتقادم بر این است که باید شرایط لازم برای تیم ملی بزرگسالان فراهم باشد تا مربیان بدون 

نگرانی و با تمرکز کامل، تیم را آماده حضور در ۲ مرحله مسابقات گزینشی کنند.
وی افزود: به کادر فنی کاربلد و توانمند تیم ملی بزرگسالان اطمینان خاطر دادیم تا با تمام قوا پیگیر مسائل فنی باشند.

ثوری در مورد انتخاب رضا مهدی پور به عنوان مدیرتیم های ملی، اظهار داشت: مهدی پور از نظر صداقت و کاربلدی دارای 
ظرفیت های بالایی است و همسویی خوبی با فدراسیون دارد. پس از مشورت با همکارانم در فدراسیون وی را انتخاب کردیم 
و او کمک خوبی برای تیم های ملی خواهد بود. رئیس فدراسیون بوکس در مورد اعزام تیم جوانان ایران به مسابقات آسیایی 
مغولستان، اظهار داشت: اعتقاد کامل داریم که باید اقدامات ویژه ای در تیم های پایه انجام شود تا در آینده دچار نقص نشویم. 

وقتی مسئولیت فدراسیون را عهده دار شدیم، با خلاء مواجه بودیم و پس از رفتن یک نسل خوب، تیم خالی شده بود.
ثوری گفت: مشکلات مالی در ورزش وجود دارد و خوشبختانه با مدیریت هزینه و اقتصاد مقاومتی، تمرکز خود را روی اهدافمان 

گذاشتیم. برگزاری اردوهای ملی در استان های مختلف یکی از برنامه هایی است که کمک زیادی به فدراسیون داشت.

رییس فدراسیون بوکس: 

کادرفنی نباید نگران باشد

با  نزدیکی  بسیار  ارتباط  بلاتر  سپ  برخلاف  اینفانتینو  جیانی 
به کشورهای  از رییس پیشین فیفا  و بیش  کشورهای عضو دارد 
امتیازات  اخذ  برای  کشورهای  عالی رتبه  سران  با  و  سفر  مختلف 
بیش تر، مذاکره می کند اما سهم ایران از این رابطه یک طرفه چیست؟

بر روی  با استناد اساسنامه فدراسیون جهانی  ایفانتینو  جیانی 
مسائل مختلفی از قبیل رفع تبعیض نژادی و جنسیتی، مبارزه با 
فساد و منع دخالت های سیاسی در فوتبال و غیره توانسته اقدامات 
مطلوبی در طی چند سال گذشته در عرصه جهانی فوتبال انجام 
دهد که نتایج برخی از این اقدامات در فوتبال ایران و سایر کشورها 
مشهود بوده است. اینفانتینو از زمان تکیه زدن به صندلی ریاست 
فدراسیون جهانی فوتبال، چندین بار به ایران سفر کرده و اکنون در 
تدارک سفر دیگری به ایران است تا اهداف خود را در ایران دنبال کند. 
رابطه ی نزدیک او با فدراسیون فوتبال می تواند برای کشوری مانند 
ایران که از لابی قدرتمندی در فوتبال آسیا ندارد و به علت تحریم های 

آمریکا از حیث مسائل مالی در مضیقه است اتفاق خوشایندی باشد 
اما این روزها رابطه فیفا و فدراسیون فوتبال ایران مانند یک اتوبان 
یکطرفه ای است که خیر و برکاتش برای فوتبال ایران عملا "هیچ" 
بوده است. در سالیان گذشته، تحریم های اقتصادی آمریکا فشار 
انباشت  موجب  و  است  کرده  وارد  ایران  فوتبال  بر  شدیدی  مالی 
بدهی سنگین تیم های باشگاهی و حتی فدراسیون فوتبال ایران به 
افراد حقیقی و حقوقی شده و بواسطه برخی از همین مشکلات و 
نبود مراودات مالی، کار به کسر امتیاز و جریمه های سنگین برخی 
از تیم های باشگاهی کشیده است. دور جدید تحریم های سیاسی 
آمریکا علیه ایران که تقریبا با دوره ریاست اینفانتینو همراه بوده و 
موجب افزایش بدهی و فشار مالی بر تیم های باشگاهی و ملی ایران 
شده، هم چنان و علیرغم درخواست های مکرر بدون هیچ راه حلی در 
بن بست درخواست ها پشت در فیفا مانده و راه به جایی نبرده است. 
با روسای فدراسیون جهانی  حتی رایزنی های سران فوتبال ایران 

فوتبال، برای حل و فصل این موضوع و جلوگیری از تداوم دخالت 
سیاست های خصمانه آمریکا علیه ایران در فوتبال تاکنون بی اثر 
بوده که به نظر می رسد شاید بخش زیادی از این موضوع به رابطه 
یک طرفه فیفا با فدراسیون فوتبال ایران مربوط می شود. معتقدیم 
همان طور که اینفانتینو بر اجرای درست قوانین فیفا در همه کشورها 
با هر شاخصه فرهنگی و اجتماعی تاکید دارد و خواستار جدایی 
فوتبال از سیاست است، فیفا نیز باید در مراوداتش با کشورهای عضو 
از هرگونه دخالت سیاسی خودداری کند. سکوت اجرایی این نهاد 
بین المللی در برابر عدم پرداخت مطالبات مالی فوتبال ایران از فیفا 
که در یک بازی سیاسی بر گرده فوتبال ایران بار شده و گرهی بزرگ 
در راه رشد و توسعه فوتبال ایران ایجاد کرده، چالشی است که نیازمند 
بازتعریف در این چرخه مراودات دو طرفه بین المللی دارد. شاید ایراد 
از سران فوتبال ایران هم باشد که نتوانسته اند خوب مذاکره کنند و در 
این مسیر چالشی و دو طرفه نیازهای اولیه خود را به درستی تبیین و 

درخواست کنند، اما آنچه روشن است این است که طبق اساسنامه 
فیفا، تبعیض قائل شدن به هر شکلی علیه هر کشوری در فوتبال 
ممنوع است و فیفا همواره تمام نهادها و مقامات رسمی کشورها را 
به اجرای درست اساسنامه ، تصمیمات، مجموعه مقررات اخلافی و 
فوتبالی اش وادار می کند. طبق اصول اولیه اساسنامه فیفا - که اجرا 
نشدن آن ها مجازات به همراه دارد - عدم دخالت سیاست در فوتبال 
اصلی محرز و مسلم است، اکنون پرسش این است که چگونه فیفا 
متاثر از سیاستهای آمریکا، فوتبال ایران را در انزوای مالی قرار داده 
و آنچه که حق این فوتبال است را پرداخت نمی کند. امید است که 
فدراسیون فوتبال ایران که این روزها مورد توجه فیفا قرار گرفته، با در 
پیش گرفتن سیاستی هدفمند، بتواند از حق خود دفاع و با مذاکره 
بهتر، اصل رابطه دو طرفه را در مراوداتش با فیفا مورد تاکید قرار دهد 
تا جلوی متضرر شدن بیش از پیش فوتبال ایران از دخالت سیاست 

در فوتبال را بگیرد.

سهم ایران از رابطه با اینفانتینو چه بوده است؟

فیفا با "سیاست" فوتبال ایران را تحریم کرده است!
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» ایمان « از لیست های انتخاباتی قم گزارش می دهد

سناریوهای انتخاباتی قم
ایمان – حمید شجاعی: شهر قم از ابتدای انقلاب تاکنون کانون توجهات 
مختلف به خصوص در عرصه سیاست و قدرت بوده و انتخابات به خصوص در 
حوزه مجلس در این شهر از اهمیت بسزایی برخوردار بوده است. پس از اتفاقاتی 
که میان طیف علی لاریجانی، اصولگریان و جبهه پایداری افتاد گویا قرار است 
که این بار شاهد رویارویی دو لیست با محوریت لاریجانی و اصولگرایان در قم 
باشیم که حمایت جامعتین در قم سرنوشت آنها را مشخص خواهد کرد. هرچند 
که اصولگرایان رضایت دادند دراین انتخابات از نامزدهای اهل قم بگذرند و در 
کنار مجتبی ذوالنور و احمدامیرآبادی از علیرضازاکانی برای پر کردن لیست خود 

استفاده کنند.
انتخابات در هر ساحت و ساختاری که باشد حساسیت ها و جذابیت های خود 
را دارد و انتخابات ریاست جمهوری، مجلس، خبرگان و شوراها تفاوتی نمی کند و 

این فرایند همواره در مقاطع مختلف اثرگذار و نتیجه بخش بوده است. 
در این سال ها انتخابات بجز تهران در قم نیز محل تاثیر و اهمیت بوده و فعالان 
و کنشگران سیاسی همواره به آرایش و صف بندی نامزدهای جریانات سیاسی 
توجه ویژه ای داشتند. هرچند که ساختار مذهبی قم، وجود حوزه علمیه، جامعه 
مدرسین، مجمع محقق و مدرسین و از همه مهم تر پایگاه اصلی انقلاب در این 

اهمیت بی تاثیر نبوده است. 
البته لازم به ذکر است که در قم همواه اصولگریان دست برتر را داشته اند و 
اصلاح طلبان برخلاف دوره قبل که علی لاریجانی را به عنوان گزینه مورد حمایت 
خود معرفی کردند، به واسطه تاثیر اصولگرایان براین شهر چندان حسابی روی این 

شهر باز نمی کنند. 
با این حال طی انتخابات گذشته مجلس تاکنون اتفاقات جدیدی در صحنه 
سیاسی قم روی داده که معادلات را به کلی بهم ریخته وآنطور که از شواهد 
پیداست گویا باید شاهد نامزدهایی جدید از سوی قم درانتخابات مجلس باشیم. 
از این رو ۲ سناریو برای لیست قم در انتخابات پیش رو قابل پیش بینی است. 
سناریوی نخست ایده مشترک پایداری ها و اصولگرایان مبنی بر حذف لاریجانی و 

جایگزین کردن علیرضا زاکانی از تهران به جای وی است. 
سناریوی دوم نیز لیست لاریجانی برای قم است. بدین مضمون که اگر لاریجانی 
بخواهد در انتخابات پیش رو شرکت کند به دلیل مورد حمایت بودن از سوی 
جامعه مدرسین و احتمالا مجمع مدرسین می تواند لیست ۳ نفره خود شامل 
بهروز نعمتی، رضا فرجی دانا و خودش را ارائه کرده و با توجه به اقبال همیشگی 

وی در قم انتظار پیروزی بر اصولگرایان و پایداری ها را داشته باشد.
 همین رویه است که جای خالی رقابت اصلاح طلب و اصولگرا را به رقابت 
اعتدال-اصولگرا می دهد. البته همه این سناریو ها در حالی رقم می خورد که 
تجربه ثابت کرده رای مردم قم بعضا ثابت و با تغییراتی مختصر است. از این جهت 

است که شاید تغییرات کمتری نسبت به گذشته در لیست قم شاهد باشیم. 
لذا به نظر می رسد جدای از کنش سیاسی پایداری ها و اصولگرایان در قم باید 
نیم نگاهی نیز به کنش علی لاریجانی و یارانش داشت. آنچه مسلم است حمایت 
جامعتین و مراجع در قم می تواند تاثیر بسزایی در رای آوری لیست های انتخاباتی 
داشته باشد و مشخص کند که اعتدال در قم به پیروزی خواهد رسید یا پایداری ها 

و اصولگرایان گوی سبقت را خواهند ربود.
جزییات نهایی شدن لیست اصولگرایان

نفره  سه  لیست  به  مربوط  جزئیات  تشریح  در  مجلس  در  قم  نماینده  یک 
شورای  داشت:  اظهار  یازدهم،  مجلس  انتخابات  برای  قم  در  اصولگرایان 
هماهنگی اصولگرایان قم که از احزاب و گروه ها و تشکل های اصولگرا ۲۶ نفر 
عضو دارد، کارنامه عملکرد بنده و آقای ذوالنور را مورد بررسی قرار دادند و به ما دو 
نفر به عنوان کاندیداهای انتخابات مجلس یازدهم در قم در لیست اصولگرایان 
رای دادند فارس نوشت؛ احمد امیرآبادی فراهانی گفت: برای نفر سوم هم اعلام 
کردند که هر یک از اصولگرایان می خواهد در قم کاندیدا شود،  رزومه اش را بیاورد، 
۱۲ نفر رزومه خود را به شورای هماهنگی اصولگرایان قم ارائه کردند که هر یک 
از این ۱۲ نفر جداگانه برای مصاحبه دعوت شدند و بعد از انجام مصاحبه ها و 

رای گیری ۴ نفر انتخاب شدند.
 البته لازم به ذکر است که از این ۱۲ نفر قبل از رای گیری دو نفر اعلام انصراف 
کردند. وی افزود: بنا بر این شد که ۴ نفری که بیشترین رای را از بین ۱۰ نفر 
آوردند در مرحله آخر مورد ارزیابی و رسیدگی قرار گیرند که این ۴ نفر عبارت بودند 

از علیرضا زاکانی، روانبخش، محسن موحدی و آقامیری.
 عضو هیأت رئیسه مجلس ادامه داد: اعضای شورای هماهنگی اصولگرایان 
استان قم بر اساس این شاخص ها به ۴ نفر راه یافته به مرحله نهایی رای دادند 
که این امتیازدهی با اسم و شفاف بود و در این رای گیری علیرضا زاکانی بیشترین 
رای را کسب کرد و به عنوان نفر سوم لیست اصولگرایان قم در انتخابات مجلس 

یازدهم انتخاب شد.
 امیرآبادی بیان کرد: از افراد شاخص بین این ۱۲ نفر می توان به سیدمحمود 
نبویان، کرم رضا پیریایی استاندار اسبق قم، امیر نامی اشاره کرد که سیدمحمود 
نبویان و نامی همان دو نفری بودند که با این عنوان که با وجود آقای زاکانی ما 
دیگر تکلیفی برای خود در استان قم قائل نیستیم و حال که ایشان هستند ما کنار 

می رویم، قبل از رای گیری انصراف داده بودند.
علی لاریجانی کاندیدای مجلس نمی شود ؟!

طبق شنیده ها از یک منبع موثق، علی لاریجانی نماینده مردم قم و رئیس 
مجلس شورای اسلامی، اخیرا در جمع برخی از فعالان سیاسی نزدیک به خود 
در شهر قم اعلام کرده که دیگر کاندیدای انتخابات نمایندگی مجلس شورای 

اسلامی نمی شود و تا کنون هرچه در توان داشته برای کشور بکار گرفته است.
این اظهار نظر ویژه علی لاریجانی در فاصله ۴ ماه تا انتخابات یازدهمین دوره 
مجلس شورای اسلامی، نشان می دهد که او پس از ۱۲ سال نمایندگی مردم 
قم و جلوس بر صندلی ریاست مجلس شورای اسلامی، به جمع بندی قطعی 

و نهایی رسیده است.
حضور یا عدم حضور علی لاریجانی بعنوان کاندیدای انتخابات مجلس، علاوه 
بر اهمیت داشتن برای اصولگرایان قم و سیاسیون کشور هم مهم بود، چرا که او 
در ۳ دوره ۴ ساله، رئیس قوه قانون گذاری کشور بود، اما حالا فعالان سیاسی 
و انتخاباتی قم، فضای انتخاباتی بدون حضور علی لاریجانی را بررسی خواهند 

کرد.
غرویان :آمدن نیامدن لاریجانی هنوز معلوم نیست

محسن غرویان از اساتید حوزه علمیه قم نیز درباره انتخاب زاکانی و لیستی 
که از شورای هماهنگی اصولگرایان قم بیرون آمده است می گوید: هنوز درباره 
اشخاص و افراد لیست ها در قم به طور قطع نمی توان صحبت کرد و این ها حذف 

و اضافه زیاد خواهند داشت و بستگی به شرایط روزهای آینده دارد.
 نکته دیگر این است که آقای لاریجانی چندین دوره از قم کاندیدا بودند و 
هنوز حضور یا عدم حضور خود را از قم صریحا اعلام نکرده اند چراکه ورود یا 
عدم ورود او می تواند تاثیر زیادی بر آرایش سیاسی قم داشته باشد و حتی قادر 

است لیست ها را تغییر دهد «
او ادامه می دهد: »نکته دیگر این است که برخی گروه ها و جناح های خاص 
می خواهند از الان جوسازی و فضاسازی هایی برای تخریب رقبای خود ترتیب 
بدهند بنابراین   لیست هایی مطرح می کنند تا به قول معروف نظر سنجی کرده 
باشند.« او ادامه می دهد: »در جامعه مدرسین برخی معتقد هستند که نباید به 
صورت مستقیم وارد بحث انتخابات شد و اشخاص تعیین نکنیم و لیست ندهیم از 
سوی دیگر برخی می گویند ما باید وارد انتخابات بشویم و هنوز اختلاف دارند و به 

یک جمع بندی نرسیده اند.«
غرویان  در گفت و با خبرآنلاین درباره علت انتخاب زاکانی به عنوان کاندیدای 
قم می گوید: »طبیعتا کسانی که دست به انتخاب چنین افرادی می زنند افراد را 
متناسب با طیف فکری خود انتخاب می کنند اما اینکه این ها در قم جواب بدهد 
یا خیر بستگی به شرایط آینده دارد و همانطور که گفتم امدن یا نیامدن آقای 
لاریجانی با پشتوانه ای که ایشان در بیوت مراجع و علما و حوزه علمیه دارند در 

بسیاری موارد می تواند این معادلات را به هم بزند.«
حرف  نهایی در قم را یک گروه نمی زند 

او گفت: »هر طیفی در قم همراه با عقاید و افکار خود لیست می دهد مضاف 
بر آنکه جامعه مدرسین هم در قم رقبایی دارد کانون های دیگری مانند مجمع 
محققین و مدرسین، نشست اساتید و ... از تشکل های قوی هستند که پتانسیل 
لازم را دارند و متناسب با عقاید و افکار لیست هایی را ارائه خواهند کرد در چنین 
شرایطی رقابت بیشتر می شود و این گونه نیست که یک گروه حرف نهایی و آخر 

را در قم بزند .

ارائه دو لیست از سوی اصولگرایان در قم 
غرویان با تائید احتمال ارائه دو لیست از سوی اصولگرایان در قم گفت: »این 
امکان وجود دارد چراکه همه اصولگرایان مانند هم فکر نمی کنند و طیفی وجود 
دارند که حامی افکار معتدل هستند و با افکار مرحوم هاشمی رفسنجانی و 
طرفداران دولت قطعا لیست دیگری خواهند داد که با لیست تندروها و دلواپسان 
متفاوت است. «    اصلاح طلبان قم اما هنوز منتظرند تا ببینند کاندیداهای مورد 
نظرشان از فیلتر شورای نگهبان عبور می کنند یا نه و در نهایت برای حضور در 
میدان انتخابات با چه مهره هایی روبرو خواهند بود. گفته می شود اصلاح طلبان 
قم که در انتخابات قبلی مجلس از علی لاریجانی حمایت کردند، در صورت عدم 
تأیید کاندیداهای اصلی شان در این دوره از انتخابات، ممکن است لیست سه 

نفره ارائه نکرده و به معرفی دو و یا حتی یک نفر بسنده کنند.

سخنگوی سازمان انرژی اتمی با تشریح گام چهارم کاهش 
تعهدات برجامی گفت: این گام، گام آخر نیست و گام های 

دیگر هم می تواند روی دهد.
بهروز کمالوندی سخنگوی سازمان انرژی اتمی در نشست 
خبری گام چهارم کاهش تعهدات برجامی افزود: اجازه دهید 
کمی هم خوشبینانه به قضیه نگاه کنیم شاید طرف مقابل 
به خودش بیاید، اما حتما گام های مختلف وجود دارد که 

مسئولان جمهوری اسلامی ایران آن را اعلام کرده اند.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی گفت: در حوزه فنی گام های 
دیگری هم داریم، ولی گام ها فقط محدود به مسائل فنی 

نیست و می تواند در موضوعات دیگر هم باشد.
اروپایی ها بدهکار هستند

وی ابراز امیدواری کرد طرف مقابل زودتر به خودش بیاید.
حتی  غربی  کشور های  مقامات  افزود:  کمالوندی 
تندترین های آن ها در جلسات خصوصی اذعان می کنند و 
می گویند حق باشماست، ولی بعد عذر و بهانه های غیر قابل 

قبول مطرح می کنند.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی گفت: بنابراین اجازه بدهید 
یک مقدار به آینده نگاه کنیم گرچه باز، کار فنی هست که 
بتوانیم اجرا کنیم، اما همان گونه که رئیس جمهور گفت: همه 
این اقدامات با این هدف نیست که فشار به طرف مقابل وارد 
کنیم بلکه هدف این است که آن ها را متقاعد کنیم به آنچه 

تعهد کردند برگردند.
وی افزود: اگر طرف مقابل برگردد می توان این گام ها را هم، 
فکری به حالشان کرد و فعلا گام چهارم را شروع کردیم و به 

قول معروف چو فردا شود، فکر فردا کنیم.
آقای کمالوندی گفت: درباره همین گام چهارم هم تا سه 
چهار روز قبل هم اگر از من می پرسیدید خودم نمی دانستم 
چه اقدامی قرار هست انجام شود البته فهرست طویلی از 
پیشنهاد ها داده شده بود حتی یک بار خود سازمان تا انتها، 
بحث خروج از »ان پی تی« را هم مطرح کرد، ولی بعدا ما نامه 
دادیم و گفتیم خروج از ان پی تی به ما ربطی ندارد، ولی بقیه 

پیشنهاد های ما سر جایش است.
وی افزود: حداقل ما ۱۵ پیشنهاد برای گام های مختلف 
این  کنیم  بندی  مرحله  بخواهیم  اگر  که  کردیم  مطرح 
پیشنهاد ها خیلی زیاد است، ولی هدف ما این نیست که از 
الان فکر گام بعدی باشیم بلکه باید طرف مقابل متقاعد شود و 

به تعهدات خود بازگردد.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی گفت: اکنون به مرحله ای 
رسیدیم که صنعت هسته ای محدودیت هایی را که پذیرفته بود 

کنار گذشته است و دارد کار خودش را انجام می دهد.
وی افزود: مشکل ما در صنعت هسته ای نیست بلکه مشکل 
به همراه متخصصان و  باید حل شود و ما  کشور است که 
مسئولان سازمان این جا آماده هستند اگر در سطح عالی 
کشور هر تصمیمی گرفته شود این تصمیم به نحو احسنت و 

با سرعت اجرا شود.
اگر لازم باشد، رآکتور اراک به حالت اول بازمی گردد

وی افزود: در واقع قرار بود که طرف مقابل به ما در این زمینه 
تجهیزات بدهد و یک سند رسمی در این زمینه امضاء شد و 
آنان تعهد کردند که به ما تجهیزات، امکانات و کمک مالی 

می دهند اما متأسفانه در این زمینه تعلل داشتند.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی تصریح کرد: ما در گزارش 
های مختلف گفتیم اگرچه طرف ما در اینجا چین است و 
تلاش خوبی هم در این زمینه انجام داده است، اما هر از چند 
گاهی چین و کشورهایی که می خواهند در این راستا کار کنند 

از سوی آمریکایی ها تحت فشار قرار می گیرند.
کمالوندی بیان کرد: ما این تهدید را نگه داشتیم که اگر لازم 
باشد به نوع رآکتور قبلی بازگردیم و همه بر این مسئله واقف 
هستند که دو ماه دیگر هم گذشت و خبری از سوی طرف 

مقابل نشد.
وی متذکر شد: ما در گام سوم کاهش تعهدات برجامی، 
بندهای ۳۲ تا ۴۳ برجام را که مربوط به تحقیق و توسعه است، 
کنار گذاشته ایم و درست است که در اینجا یکسری محدودیت 
براساس یک  زمانی  این محدودیت های  اما  زمانی داشتیم 
برنامه ایده آل بود که زمان کافی برای توسعه ماشین های 
پیشرفته داشته باشیم به نحوی که در این قضیه عجله نکنیم.

سخنگوی سازمان انرژی اتمی گفت: اما زمانی که طرف 
مقابل وظیفه خود را انجام نداد، ما گفتیم که این کار باید 
به سرعت انجام شود و انواع ماشین های پیشرفته به میدان 
آید. همچنین در مرحله تحقیق و توسعه، تولید ماشین های 
پیشرفته، جمع آوری نمی شود و وقتی که تولیدی به دست 
می آید، این تولید را دوباره با پسماند مخلوط می کنند و ما 
گفتیم که این تولید را هم مخلوط نمی کنیم و از تولید آن با 
توجه به اینکه سقف ۳۰۰ کیلوگرم را هم قبول نداریم، استفاده 
می کنیم  و این تولیدات را بر ذخایر خودمان اضافه می کنیم 

که این اتفاق افتاد.
اینکه در حال حاضر روی ۱۵ نوع  به  با اشاره  کمالوندی 
ماشین پیشرفته کار می شود، تصریح کرد: اگرچه ماشین 
با ظرفیت   IR۹ اخیراً هم و  است   IR۸ ،IR۶ ما مهم  های 
بسیار بالای ۵۰ سو به آن اضافه شده است، اما ماشین هایی 
هم بینابین قراردارند که می توان گفت ماشین های فرعی 
سانتریفیوژهای مذکور هستند که اصطلاحاً به ماشین های 

کریتیال و ساب کریتیال تقسیم می شوند.
کریتیال  پیشرفته  ماشین های  عمده  اینکه  بیان  با  وی 
هستند، گفت: ماشین های ساب کریتیال تفاوت هایی از نظر 
فنی دارند اما مزایایی هم دارند که به سرعت می توانند تولید 
شوند و حساسیت ماشین های پیشرفته را ندارند و می توانند 
به ظرفیت تولید کمک کنند. ما با این هدف است که این 

ماشین ها  را روی کار می آوریم.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی با اشاره به گام چهارم کاهش 
تعهدات برجامی که از پانزدهم آبان ماه برداشته شد، گفت: 
رئیس سازمان انرژی اتمی موارد کاهش تعهدات برجامی در 
این گام را به زیرمجموعه منعکس کرد و همانطور که انتظار 
می رفت، وجود متخصصان و دانشمندان بسیار ورزیده  در 

سایت های هسته ای که مایه افتخار کشور هستند، باعث شد 
کاری که چند روز عملًا به طول می انجامد، کمتر از یک روز 

انجام شود.
 برای غنی سازی در فردو باید 11 سال صبر 

می کردیم
کمالوندی در ادامه  درباره انتقال سیلندر حاوی یو اف ۶ به 
فردو گفت: قرار بود تا ۱۵ سال غنی سازی در فردو صورت 
نگیرد که عملا چهار سال  از این زمان گذشته است و ما باید 
۱۱ سال صبر می کردیم تا غنی سازی کنیم و به فردو مواد 
هسته ای بیاوریم اما این کار از چند روز پیش با انتقال یک 
سیلندر از سایت علی احمدی روشن حاوی حدود دو هزار 

کیلو هگزافلوراید شروع شد.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی اضافه کرد: دلیل آوردن این 
گاز از نطنز بعد جغرافیایی بود که چند ساعت وقت هم صرفه 
جویی می کردیم دلیل دوم تولید پسماندها بود که کار غنی 
سازی بر مواد طبیعی بهتر است الان ۲۵ تن از این پسماند 
داریم که دو تن را به فردو منتقل کردیم و مابقی هم می تواند 

مورد استفاده قرار گیرد.
 از بند۴۴ برجام عبور کردیم

این  از  دیگری  بخش  در  اتمی  انرژی  سازمان  سخنگوی 
نشست با بیان این که پایدارسازی و آنالیز مواد تولید شده 
مراحل بعدی هستند،گفت: ما در گام چهارم، از بند ۴۴ عبور 
کردیم. در این فردو به یک مرکز پیشرفته باید تبدیل می شد. در 
این چارچوب مرکز ملی خلاء در این مرکز ایجاد و ایزوتوپ های 

پایدار را در اینجا دنبال کردیم.
وی خاطرنشان کرد: فردو دو بال دارد که در یک بال آن، 
ماشین ها جمع آوری شدند که در صورت استقرار ماشین های 

جدید از سانتریفیوژهای نسل جدید استفاده می کنیم.
 ۱۴۴ که  ماشین   ۱۰۴۴ از  آبشار  دو  کمالوندی  گفته  به 
تایی هستند قرار نیست گازدهی شوند  این ها مختص به 
ایزوتوپ های پایدار هستند که در آن از تکنولوژی پیشرفته 
غیرسانتریفیوژی استفاده می شود. خوشبختانه در جداسازی 

مواد سبک در جایگاهی خوبی در جهان برخوردار هستیم.
امیدواریم به کاهش تعهدات دیگری نیاز نباشد

سخنگوی سازمان انرژی اتمی اظهارداشت: اکنون ظرفیت 
غنی سازی ما با نسل های جدید ۸۶۰۰ سو است که با اضافه 
شدن فردو این ظرفیت به ۹۵۰۰ سو می رسد زمان از این به 
بعد به سود ماست و هم ماشین های ما پیشرفته تر می شود و 

هم میزان ذخایر ما افزایش می یابد.
کمالوندی گفت: ما قصد عبور از تعهدات مان را نداشتیم و 
آنها را رعایت می کردیم اما به دلیل عدم تعادل میان تکالیف 
و حقوق و داده ها و گرفته ها که تصمیم گرفتیم از تعهدات مان 
کاهش  به  امیدواریم  شود.  برخودار  توازن  این  تا  کنیم  کم 
دیگری نیاز نباشد و طرف مقابل اقدامات و تعهداتش را انجام 

دهد.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی گفت: ما با این نگاه وارد 
مذاکرات شدیم که اگر سنواتی را جهت کند کردن فعالیت 
های هسته ای خود پذیرفتیم، این اقدامات به گونه ای باشد 
که به دستاوردها صدمه ای وارد نشود. امروز هم می بینید که 
وقتی تصمیم به بازگشت گرفته شد، به سرعت اقدامات لازم 
در حال انجام است و این نشان می دهد صنعت هسته ای ما 

شاداب و سرزنده است.
تجارب تلخی از خرابکاری هسته ای داریم

کمالوندی در بخش دیگری از این نشست گفت: در چند روز 
اخیر اتفاقاتی در مورد یک بازرس رخ داد که مجبور شدیم او را 
به نطنز راه ندهیم و اعتبارنامه وی را لغو کنیم. در هنگام ورود، 
آلارم هشدار داد که نشان از آغشته بودن به مواد یا همراه بودن 
مواد با وی بود. گزارش آن از طریق غریب آبادی ارایه شد و فکر 
می کنیم همه به غیر از آمریکا و رژیم صهیونیستی و چند کشور 
دیگر قانع شدند. گفته ایم اگر لازم شد مدارک و حتی فیلم آن 

را ارائه خواهیم کرد.
وی با بیان اینکه آژانس در قبال یادداشت ما گفته آماده 
همکاری است، تصریح کرد: اقدام ما براساس پادمان بوده 
است. ما تجربیات تلخی به خاطر خرابکاری هسته ای داریم 
که موجب شده سیستم کنترلی سفت و سختی داشته باشیم 
و اجازه تکرار آن را نخواهیم داد. این کنترل ها بخاطر آن است 

که اتفاقی برای این صنعت رخ ندهد.
یکشنبه بتن ریزی نیروگاه بوشهر آغاز می شود

از شروع مرحله  ادامه  اتمی در  انرژی  سخنگوی سازمان 
بتن ریزی نیروگاه دوم بوشهر خبر داد و گفت: یکشنبه روز 
مهمی است و ما مرحله بتن ریزی برای نیروگاه دوم بوشهر 
آغاز می کنیم. کسانی که از کار نیروگاهی اطلاعات دارند، می 
دانند بتن ریزی یعنی حداقل دو سال کار. غیر از دوره زمانی 
مذاکرات که حتی اگر این مذاکرات بین دو طرفی باشد که با 
هم مشکلی نداشته باشند، معمولا یک الی دو سال زمان می 
برد. پس از آن از زمان اجرایی قرارداد نیز حداقل دو سال زمان 

می برد تا یک نیروگاه به مرحله بتن ریزی برسد.
 کمالوندی گفت: امروز در کشور ما این اتفاق رخ داده است 
و پیام خوبی به دنیا مخابره می کند که علی رغم همه فشارها 
و ممانعت های آمریکا که حتی تحریم نیروگاه بوشهر را تحریم 

کرده بودند ما به راه خود ادامه می دهیم.
 وی خاطرنشان کرد:  آمریکایی ها حتی مرکز نظامی ایمنی 
بوشهر را که کارکردی مانند آتش نشانی دارد را تحریم کردند. 
مگر می شود در کشور آتش نشانی آن را تحریم کرد؟ آنها حتی 
شرکتی را هم که رادیو دارو تامین می کند را هم تحریم کرده 

اند.
کمالوندی با اشاره به این که نیروگاه دوم تا سال ۱۴۰۴ به 
تولید خواهد رسید و به مدار شبکه متصل می گردد گفت: دو 
سال بعد از شروع تولید در نیروگاه دوم، نیروگاه سوم احداث 
خواهد شد. به عبارتی از فردا که بتن ریزی نیروگاه دوم شروع 

می شود، وارد فاز صفر ساخت نیروگاه سوم خواهیم شد.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی همچنین ممانعت از حضور 
بازرس آژانس بین المللی انرژی اتمی در سایت نظنر منتشر 
شده است، اشاره کرد و گفت: ما اجازه ورود این بازرس را به 
سایت نطنز ندادیم و همینطور اعتبارنامه اش را نیز لغو کردیم. 

این مسائل را طی یادداشت هایی به آژانس اعلام شد.
با آمدن فردو به ۹۵۰۰ سو غنی سازی می رسیم

در  که  گزارش هایی  در  بگویم  می توانم  امروز  گفت:  وی 
طول این چند سال گرفته ایم، ایران در حال حاضر در حوزه 
جداسازی عناصر سبک که حوزه ارزشمندی است در جایگاه 
بسیار خوبی قرار دارد البته باید از همکاری بسیار خوب روسیه 
تشکر کنیم، زیرا در این حوزه به خوبی با ما کار کردند و الان 
می توانیم بگوییم به لحاظ زمانی در این چهار سال مسیر بسیار 
طولانی را طی کردیم و در حال حاضر در یک وضعیت بسیار 

خوبی قرار داریم.
کمالوندی افزود: اگر ظرفیت فردو را که به تدریج درحال 
افزایش است، طی روزها و هفته های آینده به حداکثر ظرفیت 
برسانیم، می توانیم بگوییم با محاسبه ای که آقای صالحی 
داشته است که ۸ هزار و ۶۰۰ سو گفتند و با توجه به اینکه 
انواع ماشین های جدید چه آبشارهای شاهد، آی آر تو ام، آی 
آر فور، آی آر شش و ۳ آبشار ۱۰ تایی، ۲۰ تایی و ۳۰ تایی 
داریم که هر کدام ظرفیت های متفاوتی دارند و وقتی روی 
هم ریخته می شوند ۸ هزار و ۶۰۰ سو ظرفیت می شود، ما 
می توانیم بگوییم با آمدن فردو در حداکثر ظرفیت حدودا به ۹ 

هزار و ۵۰۰ سو می رسیم.
فاصله زیادی با شرایط قبل از برجام نداریم

وی گفت: این به این مفهوم است که ما نسبت به قبل از 
برجام فاصله زیادی نداریم و نزدیک به ۹۰ درصد ظرفیت قبل 

از برجام می رسیم.
کمالوندی ادامه داد: با توجه به اینکه قبل از برجام حدود 
۱۱ هزار سو ظرفیت تولید ما بوده است، از این به بعد زمان 
تنها از بعد فنی نه تنها به ضرر ما نیست بلکه به نفع ماست 
یعنی ذخایر ما اضافه و ماشین های جدید ما آزمایش می شود 
و از این فرصت حداکثر استفاده را در این صنعت می کنیم اگر 
چه هدف، از ابتدا این بوده است که جمهوری اسلامی ایران 

به تعهدات خود پایبند بوده است.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه بلاهای زیادی 
تاکنون سر ما آمده است، گفت: شهادت ۴ نفر از بهترین 
دانشمندان درجه یک این کشور، یکی از این نمونه هاست. 
ما وقتی با آژانس صحبت می کنیم، می گوئیم ما مثل سایر 
کشورها نیستیم زیرا دشمنانی داریم که کمر بسته اند برای 
اینکه جمهوری اسلامی ایران را زمین بزنند که البته تاکنون 

موفق نبوده اند.
توان غنی سازی تا ۶۰ درصد را داریم 

متهم کردن  درباره  پمپئو  نظر  اظهار  بحث  در  کمالوندی 
کشورمان به اخاذی افزود: این عبارت برازنده آمریکا و خود 
وزیر خارجه این کشور است. ما حق خود را می خواهیم. ما 
با بازرس ها همکاری کرده ایم ولی هوشیار هستیم و مقابل 
خرابکاری می ایستیم. ما به دقت کنترل و مراقبت داریم. ما در 
بازرسی هیچ محدودیتی ایجاد نکرده ایم. اما باید دقت داشت 
برخی موضوعاتی را که دیگر متعهد نیستیم، دیگر بازرسی 
موضوعیت ندارد، مثلًا وقتی تعداد سانتریفیوژها اضافه شده 
دیگر شمارش آن معنا ندارد، ولی اگر بخواهیم نیز مانع نمی 

شویم.
کمالوندی ادامه داد: آنچه آمریکایی ها می گویند مبنی بر 
اینکه ایران به دنبال بمب اتمی است، دروغ بوده و آنها مخالف 
پیشرفت تکنولوژیک کشور ما هستند. آمریکایی ها مخالف 
ورود ما به ایتر هستند و آن را نیز به صراحت نمی گویند. یکی 
از تعهدات آنها به ایران پیوستن به این پروژه بود. عدم پیوستن 
ایران تنها به ضرر ما نیست و خود آنها نیز از عدم حضور ما ضرر 
می کنند. اروپایی ها در بحث گداخت زمینه های همکاری را 
نبسته و رفت و آمدها وجود دارد. امیدواریم فشار جامعه جهانی 

به این موضوع کمک کند.
وی در مورد بحث گریز هسته ای که از سوی برخی کشورها 
رژیم  آمریکا،  ادعاهای  کرد:  خاطرنشان  شود،  می  مطرح 
صهیونیستی و برخی کشورهای عربی که از حوزه هسته ای 
چیزی سردرنمی اورند مورد قبول ما نیست و گزارش ۱۷ گانه 
آژانس ملاک است. ما ضرب المثل معروفی داریم که می 
گوید کافر همه را به کیش خود پندارد و آنچه آنان می گویند به 
نیت خودشان بازمی گردد. بحث گریز هسته ای نیز در همین 
راستا است. در حال حاضر سازمان توان غنی سازی حتی تا 
۶۰ درصد را داریم و بر اساس نیاز کشور و دستور مسولان آن 

را انجام می دهیم.
اعتبارنامه یکی از بازرسین آژانس را لغو کردیم

سخنگوی سازمان انرژی اتمی با اشاره به کشف مواد آلوده 
از یکی از بازرسین آژانس، عنوان کرد: در این زمینه ابتدا اجازه 
ورود این بازرس به سایت نطنز و داخل تاسیسات را ندادیم 
و دوم اینکه اعتبارنامه اش را لغو کردیم. اینها طی یادداشت 
هایی به آژانس اعلام شد. روزی که این اتفاق اعلام شد در 
نتیجه این بود که سیستم آلارم و کنترلی ما نشان می داد این 
بازرس یا آغشته به مواد است یا موادی همراهش هست. این 
مساله بارها کنترل و یک گزارش مفصلی به آژانس ارائه شد و 
آقای غریب آبادی آن را در شورای حکام مطرح کرد و به نظر ما 

هم اعضا متقاعد شدند.
وی افزود: بگذریم از آمریکا و رژیم صهیونیستی و احتمالا 
یکی دو کشور حاشیه خلیج فارس، اما مابقی متوجه این 
مساله شدند. یک گزارش جامع منطقی و مستدل که البته 
اسنادش نیز در اینجا موجود است. ما گفتیم اگر لازم باشد 
فیلم ها را نشان می دهیم. حرف ما بر اساس یک منطق 
است، از ورودش به آنجا جلوگیری شد و اعتبار نامه اش لغو 

شد.
کمالوندی خاطرنشان کرد: عده ای خواستند از این موضوع 
سوء استفاده کنند و بگویند جمهوری اسلامی ایران پایبند به 
بحث مصونیت نیست. گزارش ما در این رابطه که چرا ایران از 
حقوق خود استفاده کرده است جامع، کامل و حقوقی بود. 
یادداشتی که اعلام شد و استدلال هایی که ما آوردیم این 
بود که گفتیم براساس موافقت نامه پارلمانی به خصوص ماده 
۲۱ بخش ۶، مصونیت محدودیتی دارد و برای استفاده های 

شخصی و غیرماموریتی نیست.
مصونیت ماموران آژانس نامحدود نیست

کمالوندی گفت: مصونیت های آژانس فقط به منظور انجام 
ماموریت است و مطلق و نامحدود نیست که هر اتفاقی افتاد، 
بگویند ما مصونیت داریم، اگرچه ما به مصونیت آژانس احترام 
گذاشته ایم اما اقداماتی که انجام دادیم در راستای توجه به 
این موارد است چون این موارد از یک طرف مصونیت می آورد 
و از سوی دیگر حقوق کشورها را تعیین و وظایف آژانس را 

مشخص می کند.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی اظهار داشت: نمی توان فقط 
وظایف  کشورها را تعیین کرد و به وظایف آژانس و مامورها  
اشاره نداشت. طبق ماده ۲۶ بخش ۸ نباید از مصونیت ها 
سو استفاده شود. ماده ۶ بخش ۲۲ در مورد ضرورت همکاری 
آژانس با کشورهای عضو در زمینه تحقیقات اشاره دارد، ما 
به تحقیقات  نیاز  این موضوع  آژانس گفتیم که  به ماموران 
این  در  است  آماده  که  کرد  اعلام  هم  آژانس  دارد،  بیشتر 
زمینه به جمهوری اسلامی کمک کند و در قبال یادداشت ما 

یادداشتی دادند.
 وی اظهار داشت:  بر اساس بند الف ماده ۱۲ منشور و 
ایمنی  و  آژانس در قبال اجرای قوانین مراقبت  اساسنامه، 
باید همه تدابیر را هم خودش و هم بازرسانش رعایت کنند، 
اگر تردیدی در مورد آلودگی وجود دارد که برای ایمنی افراد 
و تاسیسات مشکل ایجاد می کند، حق کشور عضو است که 

جلوگیری کند و از آژانس بخواهد که رعایت کند.
امتیازاتی  از  یکی  گفت:  اتمی  انرژی  سازمان  سخنگوی 
روش  به  پایدار  ایزوتوپ های  تولید  گرفته شد  برجام  در  که 
سانتریفیوژی است که یک فناوری بسیار پیشرفته و در اختیار 

کشورهای محدودی قرار دارد.
اینکه  کما  است  روش  ارزان ترین  روش  این  افزود:  وی 
روش های دیگری نیز وجود دارد. البته اشاره کردم که مرکزی 
برای این کار در فردو در حال احداث است که روش های دیگر 

را نیز دنبال می کند.
کمالوندی ادامه داد: روش سانتریفیوژی از این جهت مهم 
است که این عنصر، عنصری سبک است به خصوص در حوزه 
»تلوریم و زنون« این کار انجام می شود که نسبت به اورانیوم که 
عنصر سنگینی است، وقتی روش جداسازی از طریق گریز 
از مرکز است کار سخت تری محسوب می شود و محاسبات 

پیچیده تری لازم دارد.

سخنگوی سازمان انرژی اتمی:

گام چهارم، کاهش تعهدات برجامی گام آخر نیست  

 پژوهشگر حقوق بین الملل گفت: قبول نکردن استانداردهای FATF تبعات دارد و 
یک موضوع طبیعی است ولی منشا تبعات آن حقوقی نیست بلکه سیاسی است که 

آثار حقوقی دارد. 
سید حسین موسوی فر درباره اظهارات برخی از شخصیت های غیرحقوقی مبنی بر 
تبعات قبول نکردن FATF  افزود: به نظر من این اظهارنظرها سیاسی است. اگر به خاطر 
داشته باشید در برجام نیز سخن از "مکانیزم ماشه" بود. یعنی اعلام کرده بودند اگر به 
محض اجرای مفاد برجام، تخلفی از سوی ایران دیده شود سریعا به عنوان یک موضوع 
در دستور کار شورای امنیت قرار می گیرد در حالی که این مساله ای بسیار بغرنج است. 
یعنی در عین حالی که تعهدات برجام را انجام می دهید، در دستور کار شورای امنیت نیز 

قرار دارید و معنای آن این است که مساله ما هنوز امنیتی است و حقوقی نشده است.
وی درباره عضویت کشورهای دیگر در FATF گفت: برخی از کشورها مانند عربستان 
و رژیم صهیونیستی به عنوان ناظر در این گروه حضور دارند و معمولا کشورهایی به این 
گروه می پیوندند که با آن همسو هستند و کشورهایی مانند ایران با این گروه مشکل دارد 

که مشکل ما با آنها حقوقی نیست بلکه امنیتی است.
 در واقع مشکل آنان منطقه است.

موسوی فراضافه کرد: FATF به معنای گروه ویژه اقدام مالی مشخص است، این 
گروه یک گروه مالی بین المللی است که ابتکار آن در دست قدرت های هفت گانه دنیا 
یعنی گروه هفت)آمریکا، انگلیس، آلمان، فرانسه، ایتالیا، ژاپن و کانادا( است و بعد از ۱۱ 
سپتامبر فعالیت این گروه را تشدید کرده و بعد از اجماع جهانی و فشار بین المللی علیه 
 FATF ایران به مسائل هسته ای نیز پرداختند ولی مساله اصلی این است که ساختار
هنوز به عنوان یک سازمان بین المللی شناخته نمی شود و به همین دلیل به آن گروه 

گفته می شود.

وی افزود: این گروه ساخته و پرداخته ملل متحد نیست. یعنی گروهی نیست که مانند 
بانک جهانی یا صندوق بین المللی پول باشد تا کشورها با اراده خودشان و حاکمیت برابر 
همداستان شده و آن را ایجاد کرده باشند و با توجه به اصل برابری آن را بپذیرند و چون 

پذیرفتند آثار آن از جمله اعلامیه ها و توصیه های آن را نیز قبول کنند.
موسوی فر اضافه کرد: بنای آنها این نبوده که این گروه تا این حد توسعه پیدا کند ولی 
به مرور زمان و با توجه به تحولات و شرایط بوجود آمده این گروه قدرت پیدا کرده و پس 
از یارگیری، توصیه هایی را اعمال کردند و از طرف دیگر چون این گروه در دست قدرت 
ها بوده، شورای امنیت نیز در چند قطعنامه این مرکز و کشورها را تشویق کرده که با هم 

تعامل داشته باشند.
این پژوهشگر حقوق بین الملل اظهار داشت: وقتی FATF با چنین ساختاری وجود 
داشته باشد، تکلیف ما نیز با آن مشخص می شود. چون جمهوری اسلامی ایران در 
سازمان ملل متحد که به عنوان بزرگترین و مهمترین سازمان بین المللی مطرح است، 
به جز فصل هفت و آن هم با تجویز و قبول خود دولت ها هیچ مساله الزام آوری نداریم. 
وی افزود: اگر بخواهیم این موضوع را به گروهی تعمیم دهیم که تشکیلات آن بر اساس 

همداستانی کشورها نبوده، کار سخت تر است.
 یعنی حاکمیت دولت ها را زیر سوال می بریم و هر روز آن را تحلیل می دهیم و بر 
علیه اراده کشورها عمل می کنیم. این حقوقدان مشکل اصلی FATF  را موجودیت آن 
دانست و گفت: اگرچه ما با شورای امنیت سازمان ملل نیز مشکل داریم ولی چون این 
شورا یک منشور دارد و ما به آن منشور رای داده ایم، در هر حال باید آن را در مواردی 
تحمل کنیم ولی FATF را چند کشور ایجاد کرده و آن را به دیگر کشورها تحمیل می 

کنند.
 موسوی فر ترجیح داد تا از واژه تقابل به جای تعامل با FATF استفاده کند و گفت: 

مساله ما با FATF به این زودی ها حل نمی شود ولی به عنوان یک حقوقدان مطلبی را 
بیان می کنم که پیامد سیاسی دارد و با اطمینان اعلام می کنم ما چه در زمان تعامل با 
FATF، چه در زمانی که اکشن پلن نبود و  چه در زمانی که اکشن آمده است و ما بر روی 
پالرمو و سی اف تی کار می کنیم، شرایط ما هیچ تغییری نکرده بود و در حال حاضر نیز 

تغییری نکرده و در آینده نیز هیچ تغییری نخواهد کرد.

موسوی فر پژوهشگر حقوق بین الملل: 

قبول نکردن FATF تبعات سیاسی دارد



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.irالأمالي للمفيد : ص ٦٧ ح ١٣

پیامبر اکرم )ص(:

صاحب امتياز و مدیرمسئول: حيدر ضيغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبير: حسين عبداللهی

عضو انجمن مدیران روزنامه های غير دولتی، آئين نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت
تلفن: ٣290٣209 - ٣290٦١٦0 صندوق پستی: ٣٧١85/4495 

نشانی:قم- بلوارشهيد صدوقی،کوچه 2١مميزیک پلاک 4٧

اذان صبح: 5/09 طلوع آفتاب: 06/33 اذان ظهر:11/50 اذان مغرب: 17/25

ب(
زتا

رو
ی٣)

هر
مش

پ ه
چا

02
١-

44
54

50
٧٦

تر
گس

شر 
ع:  ن

وزی
ت

نزدیک ترین های شما به من در فردای قیامت 
کسانی هستند که ... خوش اخلاق ترند و به مردم نزدیک ترند.

ایمان:  روح اله کرمانی جمکرانی

دلایل شما در پذیرش مسئولیت فرمانداری قم چه بود؟ 
قم مشغول  در  به مدت ۱۰ سال  اینجانب دهه ۶۰  که  آنجایی  از 
تحصیل علوم حوزوی بودم، همیشه علاقمند بودم یکبار دیگر خداوند 
این فرصت را به من عنایت کند که در جوار بارگاه کریمه حضرت فاطمه 
معصومه )س( خدمتگزار حضرت و مردم شریف قم باشم. سال ۷۰ از 
قم به قصد تبلیغ خارج شدم که مسئولین استان کردستان با اصرار 
فراوان مرا به کار اجرایی دعوت کردند و همین شد تاکنون مشغول 
خدمت در پستها و مسئولیت های مختلف شدم. در زمان جنگ گاهی 
برای تقویت روحیه رزمندگان لباس روحانیت می پوشیدم، امّا رسماً 
ملبّس نشدم و به هنگام نزدیکی عملیات از دفتر تبلیغات اسلامی و بعد 
تیپ ۸۳ امام جعفر صادق )ع( به جبهه اعزام می شدیم. برگه هایی دارم 
که نوشته است )ایشان از گروه ذوالنور هستند و برای منظور خاصی به 
جبهه اعزام می شوند. یعنی جهت شرکت در عملیات که عملیات بدر، 
عملیات کربلای ۱ و عملیات مرصاد از جمله آنهاست. به هر صورت 
عشق به روحانیت بدلیل افتخار شاگردی امام زمان )عج( همیشه در 
دلم شعله ور است. هرچند در این مدت از قم دور شدم. آنهایی که مرا 
می شناسند، میدانند هیچ موقع از ذی طلبگی علیرغم قرار گرفتن 
در موقعیت های مختلف دور نشدم، و عشق به قم، محیط با صفای 
حوزه علمیه، حرم مطهر، مسجد مقدس جمکران و فضای علم و ادب و 
اخلاق آرمانی را برایم ایجاد کرده بود، که با پیشنهاد برادر عزیزم جناب 

آقای دکتر سرمست استاندار محترم قم جنبه عینی پیدا کرد.
امیدوارم شرمنده امام زمان )عج(، حضرت فاطمه معصومه )س( و 
مرجعیت معظم و سلسله روحانیت جلیل القدر نشوم و برای مکتب امام 

صادق )ع( زینت باشم.
بدین ترتیب بود که در تاریخ ۲۸ اسفند ماه ۱۳۹۷ بعنوان فرماندار قم، 

معرفی و مشغول خدمت شدم.
دیدگاه خود را در خصوص  جایگاه و موقعیت ملی و بین 

المللی  شهر مقدس قم  بیان نمایید؟
قم یک شهر فوق العاده مهم و استراتژیک و از شهرهای بی نظیر 
دنیاست. الان که در این شهر مشغول فعالیتم و مسائل ریز و درشت قم 
را پیگیری می کنم هرچی زمان جلوتر می رود عظمت شهر قم در ذهن 
و افکار من بزرگ و بزرگتر می شود. قم واقعا شهر بزرگی است که مقام 
معظم رهبری فرموده است »قم مرکزیت جهان تشیع، مرجعیت دینی 
و خواستگاه انقلاب است« قم امروز منادی حرفهای ناب برای جهان 
تشیع است و الگوهای ناب و کامل از قم نشات می گیرد و صادرکننده 
پیام های حیات بخش از دین است و آوازه قم در دنیا پیچیده است. علما 
و فقهای قم، دانشمندان، فیلسوفان و عرفا و اساتید رشته های مختلف 
در قم کانون توجه جهانیان هستند. حوزه های علمیه در معرض توجه 
جهانیان قرار دارد و قم از این لحاظ سرآمد تمامی شهرهای دیناست. 
مثلا واتیکان برای مسیحیت به عنوان مرکز اصلی در جهان شناخته 
مرکزی  تشیع  مکتب  و  اسلام  جهان  در  نیز  قم  اکنون  است  شده 
جهان  مختلف  شهرهای  است.  مسلمانان  همه  برای  شناخته شده 
اسلام مانند مکه، مدینه، نجف، کربلا، سامرا و مشهد مقدس با وجود 
امتیازات بالا و و مرقد بزرگان ما هر کدام دارای امتیاز ویژه ای هستند 
که جمیع این امتیازات را می توان در قم جستجو کرد. بنابراین باید 
نگاه به این شهر و مسائل موجود آن متفاوت از تمام شهرهای اسلامی 
باشد. ما اکنون با صدایی که از قم به جهانیان می رسد، جهان را تحت 
تأثیر قرار می دهیم. أربعین امام حسین)ع( که یک مراسم بین المللی 
است ریشه و خواستگاه این مراسم از قم نظریه پردازی و تئوری سازی 
می شود و نهایتاً در صحنه عمل پیاده می شود. شاید زبان من در بیان 
اهمیت و توصیف قم الکن باشد. قم فراتر از همه نیکی هایی است که 
گفته می شود پس به تناسب این موقعیت باید همه امورات تحت تاثیر 
این جایگاه قرار بگیرد، یعنی در حوزه شهرسازی باید کارهای بی نظیری 
صورت بگیرد، در حوزه خدمات نیز باید کارهای بزرگی انجام شود. در 
حوزه علوم جدید و دانشگاه ها و دانشکده ها در قم باید به گونه ای دیگر 
رفتار شود. حوزه های علمیه هم همینطور. ساخت و ساز مراکز فرهنگی 
و هنری در قم باید به گونه ای باشد که با دیگر شهرها متفاوت باشد و 

یا تعلیم و تربیت در قم نیز باید سرآمد همه کشورهای اسلامی باشد.
*با توجه به جایگاه شهر مقدس قم علیرغم اینکه در سال های اخیر 
در بعد ایجاد زیرساخت ها فعالیت های خوبی انجام شده است، امّا قم 
تا رسیدن به جایگاهی که شأن این شهر است فاصله زیادی دارد، برای 
جبران عقب ماندگی های قم باید چه اقداماتی در دستور کار قرار گیرد؟

شهرمقدس قم در مرکزیت جهان تشیع و انقلاب بزرگ و برای جهان 
با جایگاه رفیع  الگو است، ولی زیرساخت های این شهر متناسب 
نیست، باید تلاش شود زیرساخت ها هم متناسب با این جایگاه شود. 
البته وقتی نسبت به دهه ۶۰ آن را می سنجم، کارهای زیادی در قم 
انجام گرفته است، ولی متاسفانه این اقدامات به صورت موردی بوده 
با افق حداقل ۲۰ ساله برنامه ریزی  است، باید برای قم یک طرح 
و تدوین شود. دیگر قرار نیست انقلابی صورت بگیرد و در باور ما این 
انقلاب به ظهور حضرت ولیعصر)عج( متصل می شود، اگر در این باور 
ضعف و اخلالی پیش آید تمامی برنامه ها را زیر سوال می برد. کسی 
که باور ندارد این انقلاب به انقلاب حضرت ولیعصر)عج( متصل می 
شود، به نظر من نباید در قم فعالیت کند. بلکه باید یک افق دور دستی 
در ذهن اش نسبت به این باور باشد. باید تمامی فعالیت هایی که در قم 
صورت می گیرد، زمینه سازی برای ظهور باشد قم، همانطور که انقلاب 
اسلامی را طراحی کرد باید در زمینه سازی برای ظهور امام زمان)عج( 
نیز پیشتاز باشد. عدالت، فرهنگ، صداقت، تعلیم و تربیت و رعایت 

حدود الهی باید در قم در اوج خود باشد.
زمینه سازی برای ظهور به معنای آن است که قم در همه امور سرآمد 
همه شهرها باشد، باید آن مدینه فاضله را که در اسلام وعده داده شد 
در قم ایجاد کرد. حالا شما حساب کنید که چقدر با این معیارها فاصله 

داریم. 
اکنون افراد متفکر و اندیشمند زیادی در قم زندگی می کنند. اینجا 
پایگاه علم و مکاشفه و اخلاق است خیلی افراد در این شهر از لحاظ 
روحی و عرفانی به اوج می رسند و به مکاشفاتی دست پیدا می کنند. 
ما افراد توانمند زیادی در قم داریم که می توانند برای قم تئوری پردازی 
و آرمان سازی کنند. بجای آن که ما در این زمینه ها کار کنیم، گرفتار 

برخی اختلافات در ساخت و ساز پل ها و ساختمان ها شده ایم.
نقش شورای اسلامی شهر در رسیدن قم  به جایگاهی که 

همگان از آن انتظار دارند چیست ؟
شورا فرصتی است که نظام جمهوری اسلامی ایران خلق کرده و 
در قالب آن اختیارات را به دست مردم سپرده است، باید اجازه دهیم 
مردم خودشان برای خودشان تصمیم بگیرند، بنابراین هر اولویتی را که 
تشخیص می دهند ولو اینکه آن اولویت جابجا شده باشد، باید اجرایی 
شود بالاخره این افراد نمایندگان مردم هستند، ولی دراین خصوص 
چارچوب را باید رعایت کنند. اهرم های تشخیص و اصلاح وجود دارد، 

مثلًا تمام تصمیات شورا در کمیته تطبیق بررسی می شود و با قانون 
انطباق داده می شود، بعد از آن اگر اختلافی وجود داشته باشد، بزرگان 
استان نظارت و بررسی می کنند. ما نباید در این خصوص دغدغه داشته 

باشیم. 
باید اکنون به افق های دور دست توجه شود، ما فرصت هایی داریم 
مسئولین با هم متحد شوند می توانند به اندازه ۱۰ تا ۲۰ برابر سرمایه 
فصلی جذب کنند. در این مورد توجهی ندارند. بعضاً آنجا که باید تلاش 
کنند که از بیرون استان سرمایه ها را جذب کنند با هم تلاش نمی کنند 
ولی در اینجا بر سر اینکه این سرمایه کدام سمت رود و در کجا هزینه 
شود با هم اختلاف دارند و این ضرر است و نباید سر این اختلافات که 

طرحی کجای شهر انجام می شود فرصتها را از دست داد. 
مقام معظم رهبری)مدظله العالی( نیز تاکیدات زیادی نسبت به قم 
داشته اند که نسبت به دیگر استان ها همچین تعابیری نداشته است. 
این نیز یک فرصت است که معظم له به قم چنین توجهی دارند. حتی 
کسانی که در راس قوه مجریه قرار می گیرند به قم عنایت ویژه ای دارند 
یعنی جناب آقای روحانی به قم علاقه ویژه ای دارد. روسای قوه قضائیه 
عموماً از ابتدا تاکنون گرایشی به قم داشته است. رییس قوه مقننه که 
اصلًا نماینده قم است. این یعنی اوج فرصت ها که باید از این فرصت ها 

استفاده کرد.
و مسئول  نداریم  قم  در  آبادانی  از شورا دربحث  موثرتر  اکنون  هم 
مستقیم آن شوراست. شوراست که باید آرمان های بزرگ را خلق کند، ما 
فقط در این زمینه که قم بزرگ و ارزشمند است صحبت می کنیم و این 
باید در شورا تبدیل به یک برنامه عملیاتی شود. با توجه به فرصت هایی 
که شمردیم رسیدن به این مطالبات کار سختی نخواهد بود. مرجعیت 
و حوزه های فکری، اعتقادی و پیرامون آنان متفکرین و اندیشمندان 
سرآمدی که وجود دارد، می توانند خالق ناب ترین ایده ها برای تعالی 
زندگی مردم شریف قم باشند، حیف است شورا از این فرصت ها بهره 

نگیرد.
و  مزایا  مهمترین  باشد،  می  بخش  چند  دارای  قم  استان 

فرصت های سرمایه گذاری در آنها را بیان نمایید؟
استان قم دارای ۶ شهر است که شامل خود شهر شهرستان قم و 
پنج شهر اقماری آن می شود، علاوه براین دارای ۵ بخش می باشد، 
شامل بخش کهک به مرکزیت شهر کهک، بخش مرکزی با مرکزیت شهر 
قنوات، بخش سلفچگان به مرکزیت شهر سلفچگان، بخش خلجستان 
به مرکزیت شهر دستجرد و بخش جعفرآباد به مرکزیت شهر جعفریه. این 
استان دارای ۳۰۰ روستا و آبادی نیز می باشد. خوشبختانه روستاهای 
استان قم خیلی آبادتر از روستاهای استان تهران هستند و ظرفیت های 

خوبی در زمینه های گردشگری  و فرهنگی دارند. 
و  دامداری  های  ظرفیت  دارای  قمرود  و  قنوات  و  مرکزی  بخش 
کویرنوردی است که توجه به مجموعه این ویژگی ها می تواند فضایی را 
به وجود بیاورد که موجب جذب گردشگر فراوان و رونق تولیدات دامی 

در آن منطقه شود. 
بخش کهک آب و هوای خوبی دارد با شهر قم گاهی ۱۵ درجه تفاوت 
دما دارد، همچنین دارای باغات و مناظر طبیعی زیبا، خانه ملاصدرا و 
امامزاده ها و غیره است، که آنجا هم ظرفیت بسیار زیادی برای جذب 
گردشگر داردکه با تأمین زیرساخت ها این بخش قابلیت جذب گردشگر 

از اقصی نقاط ایران و حتی جهان را دارد.
بخش سلفچگان که منطقه ویژه اقتصادی و صنعتی استان قم در آن 
واقع شده است، تبدیل به مرکز مبادلات قم با دیگر استانها شده است و 

دارای روستاهای خوش آب و هوا نیز می باشد.
بخش خلجستان نیز دارای آب و هوای بسیار خوب، باغهای بسیار 
زیبا و منطقه گردشگری  سلامت صبا است که امکان توسعه مراکز 
گردشگری و تفریحی و رفاهی و بوم گردی در این بخش مهیا می باشد.

بخش جعفرآباد قطب دام پروری استان قم است، شهرک دامشهر یکی 
از مراکز مهم مبادلات دامی کشور می باشد، در این بخش قرار گرفته 
است. تولیدات دامی دراین بخش بالاست وبزرگترین کارخانه های 
لبنی استان قم در این بخش می تواند، ایجاد شود. نسل اول مردمان 
این بخش به موضوع تولید دام تمرکز دارند و ما باید  با برنامه ریزی نسل 
دوم را به سمت  ایجاد مراکز فراورده های دامی سوق دهیم. مهترین 
مشکل این بخش کمبود آب است که با رفع این مشکل بسیاری از 
ظرفیت های نهفته در این بخش شکوفا خواهد شد. از ویژگی های قم 
به ویژه جعفرآباد نزدیکی به پایتخت است که اقیانوسی از جمعیت است 
که هر چه تولید شود بازار مناسب آن در قم و شهرهای اطراف وجود 
دارد و کارخانه های این منطقه قابل رقابت با دیگر کارخانه های لبنی 

بزرگ کشور است. 
باید  تمهیداتی  چه  قم  گردشگری  بخش  توسعه  برای 
و  این شهر باشد  با شأن و جایگاه  تا متناسب  اندیشیده شود 

خدشه ای به جایگاه و موقعیت ملی و بین المللی آن وارد نشود؟
درحال حاضر امکانات زیرساختی از جمله راه، جاده، آب، برق و گاز 
در بیشتر مناطقی که امکان ایجاد مراکز گردشگری و تفریحی وجود 
دارد فراهم است، ولی از آن مهمتر مسأله و معضلات فکری و فرهنگی 

در چارچوب فراملی است. 
باید الگویی را در قم ترویج دهیم که جذاب وفرهنگی باشد ودر حد 
انتظار زائرین و مجاورین قمی باشد. به طوریکه وقتی به قم می آیند 
احساس آرامش کنند وجود مرقد مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( و 
مسجد مقدس جمکران و  بارگاه امامزادگان)ع( در این شهر به زائرین و 
مجاورین می دهد، این آرامش باید در تمام شهرها و روستاهای استان 

قم که امکان جذب زائرو گردشگر را دارد نیز تسری یابد.
در بحث توسعه گردشگری دربخش کهک و خلجستان که بسیاری از 

روستاهای خوش آب و هوای استان در آن قرار گرفته اند، باید یک بسته 
جدیدی از پیشنهادات را پیش روی سرمایه گزاران قرار دهیم. آن چیزی 
که پیرامون گردشگری در سطح عموم دنیا متداول است آن روش را 
نمی توانیم در شهر قم پیاده کنیم، بلکه باید متفاوت باشد چون قم الگو 
برای تمام جهان اسلام است. اسلام پیام جدیدی در قرن بیست و یکم 
با محوریت انقلاب و قم به دنیا می دهد و معتقد است نوع رابطه ای که در 
دنیا بر اساس نظام سرمایه داری ایجاد شده، مورد قبول نیست، در نظام  
اسلامی اصل بر مصرف نیست، گرچه فزونی مصرف موجب رونق نظام 
اقتصادی می شود، ما این رابطه را قبول نداریم در حالی که بر اساس 
آیات و روایات تأکید بر سفر، گردش و سیر در انفس وآفاق تاکید شده 
است و مجبوریم نوعی جدید و مدرن از گردشگری دینی را بر اساس 

معیارهای قابل قبول اسلام طراحی کنیم و ترویج دهیم .
این مسأله باید روی میز پژوهشگران، محققین و حوزه های علمیه، 
دانشگاهیان، دانشمندان و متفکرین دینی باشد و در مورد آن بحث 
شود، چراکه دستگاههای اجرایی مجری این تفکرات هستند، ولی 
باید قبل آن پژوهشگران بر اساس آیین اسلام برای تفریح پیروان این 
مکتب اندیشه کنند، که اگر در این زمینه کاری نشود و اندیشه ای 
نشود، دیگران برای ما می اندیشند. بنابراین ما نیاز به کسانی داریم که 
بنشینند و برای مثال در حوزه گردشگری این مسایل را عملیاتی کنند. 
نباید همیشه بگوییم نمی شود بالأخره این مسایل در قم باید حل شود و 

مردم قم نیاز به تفریح دارند. 
نباید فکر کرد این راه بن بست است و چاره ای نیست بلکه کاری در 
این زمینه انجام نشده است. در حال حاضر گفتگوهای اولیه با حوزه 
علمیه صورت گرفته است تا مسایلی را که حوزه روی آن بحث دارد، 
توسط طلّاب و اندیشمندان مورد بررسی قرار گیرد و راهکار مناسب آن 

بدست آید. 

مسلما ایده جدیدی که در قم خلق شود مخصوص قم نیست، بلکه 
برای کلّ جهان است و این یکی از خلأهای موجود است که انشاالله 

حل شود. 
باید از تمام ظرفیت ها استفاده شود تا به تعداد گردشگران استان 
افزوده شود. این تفکر که برخی گمان می کنند برای آبادکردن قم باید 
همانند شهر آنتالیا برخورد شود و یا اگر چنین اتفاقی نیفتد قم هیچگاه 
آباد نمی شود، تفکّر بسیار منجمد و پوسیده ایست. برای نمونه اگر در 
کهک خانه ملاصدرا وجود دارد در کنار آن به بخش های گردشگری 
و  شود  می  افزوده  گردشگران  میزان  بر  شود  توجه  آن  فرهنگی  و 
گردشگران و مراجعه کنندگان به آنجا کاملًا با نوع گردشگران آنتالیا 
متفاوت است. ممکن است زمینه ای فراهم شود، مجموعه فیلسوفان 

به آنها جذب شوند.
و همه  دارد  دنیا وجود  در  اندیشه  و  تفکر  دنیا،  تعداد جمعیت  به 
یکسان فکر نمی کنند و هر کسی بر اساس تفکر و علاقه مندی خود به 
دنبال تفریح و گردشگری متناسب آن می گردد. چیزهایی که در بسته 
پیشنهادی گردشگری قم قرار می گیرد با بسته گردشگری اغلب مراکز 

گردشگری دنیا می تواند متفاوت باشد. 
میراث فرهنگی و گردشگری قم تاکید زیادی بر روی مسأله بوم گردی 
دارد و جلساتی با بخشداران برگزار کرده است. فرمانداری نیز در این 
فرهنگی  با فضای  قم  در  بوم گردی  محتوای  می کند.  تلاش  زمینه 
بوم گردی در دیگر نقاط کشور مانند شمال اتفاق می افتد، متفاوت است 

وباید با فرهنگ قم متناسب باشد. 
در این راستا نباید تنها تاکید بر محدودیت و نهی از منکر باشد، بلکه 
باید برای معروف نیز مصداق و الگوهایی ارائه شود که این امر هیچ گاه 
در متون حوزوی ما خالی نبوده است، فقط کمتر مورد توجه قرار گرفته 

است. 
چه اقداماتی در راستای کاهش آسیب های اجتماعی در 

شهر قم انجام شده است؟
باید سطح مطالبات را تعریف کنیم و برای آن چارچوب مشخص 
داشته باشیم. سطح مطالبات افراد با یکدیگر متفاوت است. سطح 
مطالبات ما از خدا و ائمه با مطالبات از رهبری و رییس جمهور فرق 
می کند. ما از رهبر عزت کشور و هدایت کلی را می خواهیم و خود را تابع 
آن قرار می دهیم . برخی مطالبات از رییس جمهور، برخی از استاندار، 
فرماندار و شهردار است. بعضاً کاری که باید شهردار انجام دهد، از 
استاندار می خواهیم و یا کاری که باید از استاندار بخواهیم از دیگر 
مسوولین مطالبه می کنیم. مردم باید با وظایف مسئولین آشنا شوند 

ومطالبات خود رابا توجه به وظایف مسئولین از آنها مطالبه کنند. 
در مسیر حرکت ما، رهبری تراز کلّی را برای قم مشخص کرده است 
و حالا دیگر مسئولین باید در حوزه فعالیتی خود تلاش کنند تا به آن 

تراز برسند. 
آسیب های  تا  می کنند  را  خود  تلاش  دارند  قم  در  مسئولان  همه 
احتماعی کاهش یابد. برای مثال ما چقدر کار کردیم که آمار طلاق را در 

استان کاهش بدهیم. دربخش بهداشت و درمان واحد امور اجتماعی 
که به خانواده ها مشاوره می دهد راه اندازی شده است. 

اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، نیز در قالب چندین انجمن 
کار می کند. سازمان تبلیغات درغالب فعالیت های رسمی خود کار 
می کند. سپاه قم نیز ۱۳ منطقه آسیب زا را شناسایی کرده و روی آنها 
در حال کار کردن است. حوزه اجتماعی استانداری نیز سازمان های 
مردم نهاد را فعال کرده که بودجه و امکانات و مکان داده تا در زمینه های 
مختلف فعالیت کنند. همچنین به دستگاه ها اعتباراتی را تزریق کرده 
از  بیش  علمیه،  حوزه  شهرداری ها،  و  بخشداری  می کنند.  کار  که 
۱۰۰۰ مسجد در قالب کانون مساجد، موسّسات خیریه و خصوصی، 
آمورشگاه های خصوصی، بهزیستی، کمیته امداد روی آسیب های 

اجتماعی کار می کنند و این امر برنامه ریزی شده است. 
فرهنگ  شورای  یکی  داریم.  استان  در  گیری  تصمیم  مرکز  دو  ما 
عمومی که در کنار شورای فرهنگ عمومی یک پیوستی دارد، بنام 
قرارگاه ۱۹ دی و یک مجموعه هم آقای استاندار است و زیرمجموعه آن 
شامل فرمانداری و بخشداری ها و مجموعه دستگاه های دولتی. الآن 
همه مجموعه ها با هم در این زمینه مشغول کار هستند و همبستگی 
خوبی در این زمینه وجود دارد. دیگر حضور استاندار و فرماندار دراین 

گونه جلسات حضور تشریفاتی نیست.
 امیدوارم این وحدت و همبستگی که در زمینه کاهش آسیب های 
اجتماعی در استان قم ایجاد شده است در انتخابات از هم نپاشد و این 
وحدت و یکپارچگی را حفظ کنیم. این شیب کاهشی که ایجاد شده، 
هم سرعتش بیشتر شود و هم شهر ما به امنیت و آرامش بیشتری برسد. 
فرصت  را  قم  استان  در  مختلف  های  قومیت  وجود  آیا 

می دانید یا تهدید؟ 
یکی از اساتید من حضرت آیت الله حسینی بوشهری بوده است. 
که  داشتند  من  به  توصیه ای  رفتیم  ایشان  خدمت  که  اول  روزهای 
قومیت های مختلف در قم یعنی فرصت های بی نظیر در قم. با توجه به 
فرصت ها و حفظ حرمت به همه اینها به تناسب حضورشان ظرفیت و 
فرصت بیشتری بدست می آورید. بنابراین وجود اینها تهدید نیست و با 
توجه به انگیزه حضورشان در قم که انگیزه ای دینی و الهی بوده و کسب 

علم و دانش است بسیار حائز اهمیت است. 
الگویی برای دیگر  تواند نمونه و  تجربه های قوم های مختلف می 
اگر  است،  شده  جمع  قم  در  تجربه ها  این  همه ی  باشد  قومیت ها 
جهت گیری درست باشد، این تجربه ها می تواند راهکار مناسبی برای 

رفع مشکلات ایجاد کند. 
از گونه های مختلف اجتماعی،  نیاز  به دلیل رفع  به قم  مهاجرت 
مادی، دینی و ... بوده است و حالا که این افراد به این شهر آمدند به قم 
علاقمند می شوند. برخی می خواهند به اختلافات دامن بزنند که این 
در شأن قم نیست. بر أساس تعالیم دینی نباید به اختلافات قومیتی 
دامن زد چراکه معیار خوب بودن افراد تقوی است. افراد متقی چنین 
فکر نمی کنند. تفکر و پذیرش قومی در قم بخاطر افزایش معرفت در 

انسان است. 
با توجه به اینکه یکی از وظایف فرمانداری تطبیق مصوبات 
شورای اسلامی شهر قم ودیگر شهرهای تابع استان با قوانین 
است، آماری از مصوبات و طرح های رد شده کمیته انطباق ارائه 
نماید. و بفرمایید این مصوبات بیشتر در چه موضوعاتی بوده 

است.
در شش ماهه اول سال جاری ۲۹ جلسه هیأت تطبیق مصوّبات 
شوراهای اسلامی شهر قم و شهر های اقماری و بررسی ۳۵۵ مصوّبه 

و اعتراض به ۵۷ مصوبه را این هیأت انجام داده است.
کمترین  قم  است،  داده  انجام  کشور  وزارت  که  ارزیابی  اساس  بر 
اختلاف را در بین دیگر استانها دارد. و تاکنون برای اجرای مصوبات 
هیچ نگاه سیاسی وجود نداشته است و حتی یک طرح را بر اساس نگاه 
سیاسی رد نکردیم و چنین نگاهی اصلا وجود ندارد و اعضای شورا نیز 

چنین می اندیشند. 
بنده به شخصه به شورا اعتقاد دارم و آن را برگرفته از دین و قرآن 
می دانم . یکی از راه های رهایی کشور از مشکلات و آسیب ها را توجه 
و افزایش اختیارات شورا می دانم و این متن قانون اساسی جمهوری 
اسلامی است و به تناسب حضورش هم در زندگی مردم بسیار تاثیرگذار 
تعامل  را یک  فرمانداری  و  بین شورا  تعامل  در مجموع  بوده است. 

مناسب می دانم و تلاش من این است که قانون اجرا شود. 
طرح احداث تقاطع خیابان کیوانفر و خیابان امام خمینی)ره( به دلیل 
نداشتن پیوست فنی، از سوی کمیته تطبیق  فرمانداری رد شده است، 
این اقدام براساس قانون بوده است همه باید به نظرات کارشناسی و 
تخصّصی تن بدهیم. با لحاظ شدن پیوست فنی فرمانداری، مشکلی با 
احداث این تقاطع ندارد. چراکه معتقدیم شورای اسلامی شهر منتخب 
مردم است و اگر این افراد تصمیمی نادرست بگیرند مردم درانتخابات 

بعدی این افراد را کنار خواهند گذاشت. 
 از  آنجا که بیش از ۹۵ درصد جمعیت استان قم در شهر قم 
ساکن هستند، برخی کارشناسان اقدامات فرمانداری را نوعی 
موازی کاری و اتلاف وقت می دانند چراکه بسیاری از این مباحث 
در شوراهای بالادستی استان مطرح و پی گیری می شود، نظر 

شما در این خصوص چیست؟
متاسفانه چنین نگاهی به فرمانداری ها در مرکز استان وجود دارد 
فقط مختص قم نیست، فرماندار مرکز استان عموما دچار مشکلاتی 
این  واقعیت  اما  ندارند،  را  مشکلات  این  فرمانداریها  بقیه  که  است 
است وظایف فرمانداری در طول وظایف استانداری است. اگر اشراف 
کارگزاران بیشتر باشد، تداخلی در کار نیست، امّا بعضی مواقع بدلیل 
عدم تسلط بر وظایف قانونی افراط و تفریط در عملکردها وجود دارد. 
در حال حاضر بدلیل تسلّط آقای استاندار و همچنین معاون محترم 
سیاسی ایشان و دیگر معاونین محترم کارها خوب پیش می رود و 

موازی کاری صورت نمی گیرد.
اکنون ستاد انتخابات استان فعالیت خود را آغاز کرده است. 
چه تمهیداتی برای برگزاری انتخابات بهتر در قم در دستور کار 

دارید؟
بحث انتخابات دارای مولفه های مختلف است، که یکی آگاه کردن 

در  دمکراسی  چهارم  رکن  عنوان  به  مطبوعات  است،  مردم  اذهان 
این زمینه می تواند روی آماده سازی ذهن مردم خیلی موثر باشند، 
مخصوصاً دشمنان ما روی قضیه ناکارآمدی نظام یعنی هم روی مجلس 
و قوه مجریه و ... خیلی کار کردند و این تهمت بیجایی است چراکه 
نظام بسیار کارآمد است و در طول این ۴۰ سال مردم همیشه دشمنان 
را متحیر و ناامید کردند ودر انتخابات پیش رو در اسفندماه نیز حتما 
این کار را خواهند کرد. واقعیت این است که ما در دو جبهه مقابله 
می کنیم. باید در داخل کشور امورات خود را اصلاح کنیم. در بحث 
مقابله با دشمن خارجی حالت تدافعی داریم از نظام دفاع می کنیم، 
ولی در بحث داخلی امورات ما مشکل دارد که راهکار آن در مجلس 
است و ما احتیاج به یک مجلس قدرتمند، آگاه و متخصص داریم تا 
برای برون رفت از مشکلات قانون گذاری کند. دشمن در طول این ۴۰ 
سال مدام نظام را تضعیف کرده و بعدها هم خواهد کرد وما نمی توانیم 
بخاطر دشمن تن به مسایلی بدهیم که شایسته ما نیست. مردم در همه 
مقاطعی که انقلاب با خطر مواجه شده با همه توان و قدرت مقابل 
دشمنان نظام اسلامی ایستادگی کرده است. بنابراین برخی از این 
نابسامانی ها شایسته ی این مردم نیست و یکی از رکن هایی که می تواند 
این نابسامانی ها را حل کند، قوه مقنّنه است، بنابراین ذهن مردم برای 
انتخاب یک نماینده آگاه، ذی شعور و متخصص، دردمند و زجرکشیده 
باید فراهم شود و نماینده عافیت طلب و فرصت طلب به درد مردم و 
مملکت نمی خورد، باید انتظاراتی که از نمایندگان است را به مردم 
بگوییم و قطعاً رهبری هم در مواقع لازم رهنمودهای خود را خواهند 
داشت و ایشان خیلی درست، مردم را به سمت مسایل اصلی که مردم 
باید تشخیص دهند، هدایت می کند. شورای محترم نگهبان هم باید 
زمینه را برای حضور همه جانبه ی مردم و گروه های سیاسی فراهم کند. 
در طول این چهل سال گذشته، همه گروه های سیاسی همیشه در 
انتخابات حضور داشتند. همیشه گروه های چپ و راست و گروه های 
سیاسی پذیرفته شده، در همه انتخابات ها حضور داشتند که بعضاً روی 
کیفیت حضور بحث می شود و همه شرایط رو تجریه کردیم، بهتر است 

سیاه و سفید نشان ندهیم، واقعا رنگی هم بوده است. 
الان مشغول تدارک مقدمات فنی انتخابات هستیم، منتظریم تا ببینیم 
انتخابات الکترونیکی می شود که اگر الکترونیکی شود بسیار راحت تر و 
مطمئن تر است و انتخابات با اطمینان بیشتری برگزار می شود. یک 
سری مقدمات تجهیزاتی است که باید آماده کنیم و آماده سازی محیط 
داخلی است و در نهایت آموزش برگزارکنندگان است که بتوانیم اینها را 
یک مقدار منسجم تر انجام دهیم که انشاالله یک انتخابات کاملًا پرشور 

و با امنیت توأم با اعتماد برگزار کنیم. 
سیاسی  بداخلاقی های  شاهد  گذشته،  انتخابات های  در 
برخی افراد وگروه ها بودیم که در شان قم نبود چه تمهیداتی برای 

جلوگیری از تکرار این بداخلاقی ها اندشیده اید؟
یا گروهی  انتخابات قانون است، اگر کسی  ملاک اقدامات ما در 
آنها  با  بخواهد رفتار غیرقانونی داشته باشد بی تعارف رفتار قانونی 

خواهد شد. 
قانون انتخابات، جامع همه مسائلی است که باید مراعات کنیم و 
وظیفه من اجرای قانون است و کسی نباید توقعات غیرقانونی داشته 
باشد، من در زندگی شخصی و کاری تاکنون تخلفی نکردم و دین و 

آخرت خودم را به خاطر دنیای دیگران نمی سوزانم.
آنچه بر اساس سلسله مراتب فرمایشات رهبری معظم، رییس جمهور، 
وزیر کشور و استانداری به من می رسد، همه تاکید بر بی طرفی و ایجاد 
اطمینان و فراهم کردن زمینه حضور گسترده مردم در انتخابات با کمال 

صحّت و دقت است. 
ما فضا را برای تبلیغات در چارچوب قانون فراهم می کنیم و از آنها 
خواهش می کنیم بیایند تبلیغات کنند، دیدگاه های خود را مطرح 
کنند و راهکارهای خروج کشور از این مشکلات اقتصادی را بیان کنند 
و بیایند رفع معضلات و بیکاری که از اختیارات مجلس است را مطرح 
کنند. دولت بودجه را می دهد مجلس تصویب می کند، اگر این افراد 
بیایند راهکارهای خود را برای رفع این مشکلات ارائه کنند. من هم 
یک رای دارم شاید رای من را هم جلب کنند. ولی اگر بخواهند از راه 
نادرست و خلاف به یک هدف برسند نه رهبر نه دین و نه ساختار اجرایی 
و نظارتی کشور، اجازه چنین کاری را نمی دهد و با متخلفان براساس 
قانون برخورد خواهد شد. اگر کسی اعتراضی دارد به ستاد انتخابات 
مراجعه کند اگر به آنها اعتماد ندارند به دستگاه نظارتی مراجعه کند. 
حتی قوه قضاییه شعبه ویژه ای هم برای رسیدگی به تخلفات انتخاباتی 
ایجاد کرده است که جناحی و سیاسی نیست. این برای ایجاد مصونیت 
و تضمین سلامت انتخابات است. قم در انتخابات باید الگو باشد و تمام 
استان ها باید از اقدامات جناح های سیاسی در قم و از تعامل و مباحثات 

و بحث های عمیق فکری، سیاسی و اقتصادی آنها استفاده کنند. 
مردم دنبال این هستند که بدانند کاندیداها که در سایه دین چه 
این  پیشنهادی برای حل معضلات و مشکلات نظام اسلامی دارد. 
توقّع مردم است. گاهی هم فردی راه حل ارائه می دهد ولی رقیب او 
نمی پسندد واین راه حل غربی و اروپایی است و با اصول اسلامی سازگار 
نیست، بهتر است در مقابلش یک نشست برگزار نمایید و به طرح مواضع 
و راهکارهای خود بپردازید و مواضع او را هم نقد نماید. ایران دارای نظام 
ولایی و وجه ممیز ساختار حاکم بر کشور ایران با سایر حکومتها همین 
هدیه ارزشمند الهی ولایت فقیه است. کسی که پا در عرصه انتخابات 
برای خدمت به مردم می گذارد باید در این چارچوب چاره اندیشی و 
راهکار ارائه دهد وگرنه مدل های غربی یا شرقی تجربه شده بسیار وجود 
دارد و مردم ما عملًا به آن روش ها تمکین نمی کنند، نمونه اش حضور 
در رفراندوم جمهوری اسلامی و برگزاری پرشکوه قریب ۴۰ انتخابات در 

کشور است که نشان بارز اراده مردم به این نظام است.
سخن پایانی؟

از مجموعه مدیریت روزنامه ایمان که این فرصت را در اختیار بنده 
قرار داد تا دیدگاه ها ونظرات خود را در خصوص موضوعات مختلف 
وبرای  دارم  را  قدردانی  و  تشکر  کمال  نمایم،  بیان  قم  مقدس  شهر 
دست اندرکاران این روزنامه باسابقه استان قم که با نگاه حرفه ای و 
دلسوزانه درجهت رفع مشکلات استانی و ملی تلاش می نمایند، آرزوی 

موفقیت های روزافزون در این عرصه  را دارم.

فرماندارقم در گفت وگوی  اختصاصی با »ایمان«:

باید طرح جامع  توسعه با افق 20 ساله برای قم تدوین شود
اشاره:

مرتضی حیدری دارای تحصیلات حوزوی و دانشگاهی است، وی فعالیت های اجرایی خود را سال 1۳۷۰ با ستاد ایثارگران آغاز و در 
سوابق اجرایی خود سمت های مختلفی ازجمله مشاور اجرایی استاندار، مدیرکل حوزه استاندار، فرماندار سقز، مدیرکل پژوهش و اطلاع 
رسانی ریاست جمهوری، معاون، سخنگو و دبیر شورای اطلاع رسانی دولت، مدیرکل در بخش های مختلف کانون پرورش فکری کودکان 
و نوجوانان، مدیرکل بحران استان تهران، فرمانداری پردیس و غیره وجود دارد. حیدری یکی آرزوهای دیرینه خود را باتوجه به سابقه 
سکونت و تحصیل علوم حوزوی در شهر مقدس قم دهه ۶۰ خدمت به مردم شریف شهرمقدس قم و زائران می داند که این مهم بانظر 
مثبت دکترسرمست استاندار قم و انتخاب وی بعنوان فرماندار محقق شده است.  وی با تاکید براینکه همه فعالیت ها در قم باید برای 
زمینه سازی ظهور باشد، چرا قم همانطور که انقلاب اسلامی را طراحی کرد باید در زمینه سازی برای ظهور امام زمان )عج( نیز پیشتاز 
باشد. معتقد است باید برنامه جامع با افق حداقل ۳۰ ساله برای قم تدوین شود، حیدری، شورای اسلامی شهر قم را مسئول مستقیم 
توسعه این شهر می داند، چرا که هرگونه فعالیت حوزه شهری باید با نظر مثبت آنها به سرانجام برسد و هرچه افق دید آنها بلندتر باشد، 
آینده بهتری را می توان برای این شهر که ام القرای جهان اسلام هست متصور بود. وی تاکید دارد که فرمانداری نگاه سیاسی در رد 
مصوبات شورای شهر قم ندارد و رد مصوبه احداث تقاطع غیرهمسطع خیابان کیوانفر و امام خمینی )ره( را فنی می داند و معتقد است 
فرمانداری مخالفتی با کلیات پروژه ندارد. وجود قومیت های مختلف در شهر قم را فرصت می داند که از این ظرفیت باید برای توسعه 
هرچه بیشتر این شهر استفاده شود. وی ملاک و شاخص اصلی مجموعه فرمانداری در انتخابات مجلس در اسفندماه را عمل به قانون 
عنوان کرد وگفت: قم باید در انتخابات برای کشور الگو باشد و ما اجازه قانون شکنی در انتخابات را به هیچ کس نخواهیم داد و به مردم 
توصیه کرد در انتخابات به افراد فرصت طلب و دنیاگرا رای ندهند و به افرادی رای دهند که متخصص، متعهد و آشنا به مشکلات مردم و 

کشور باشند تا در مجلس با تصویب قوانین مترقی زمینه ساز توسعه بیشترکشور و حل مشکلات اساسی مردم باشند.
درادامه مشروح گفت وگو ایمان با فرماندار قم را می خوانید:
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